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آیت الله سعیدی در دیدار وزیر علوم :

مسئولان از کج روی ها 
چشم پوشی نکنند

معاون دادستان قم :

اقدامات اصلاحی به فوریت در نقاط حادثه خیز قم انجام شود

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه نباید مشغله 
کنیم،  فراموش  را  خود  وظایف  که  شود  باعث  کاری  های 
از مسئولیت های خود شانه خالی می  افرادی که  گفت: 

کنند، از کج روی ها چشم پوشی می کنند، به وعده هایی 
که داده اند عمل نمی کنند و وظایف خود را به عهده دیگران 
می اندازند باید بدانند که روزی همه این ها محاسبه خواهد 
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معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم :

خرید و فروش امتیاز واحدهای 
مسکن نهضت ملی غیرقانونی است

8

8
مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم خبرداد:

ثبت تخلفات رانندگی با کمک نرم افزار هوش مصنوعی

 معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم گفت: هرگونه خرید و فروش امتیاز طرح نهضت ملی 
مسکن و سایر طرح های حمایتی تامین مسکن و زارت راه 
و شهرسازی ازطریق ثبت نام کنندگان در طرح ها، مشاورین 

می تواند  و  بوده  ممنوع  مختلف  راه های  افراد  املاک، 
منجر به ابطال ثبت نام اولیه وحذف ازطرح ها شود.  داود 
طلوعی اظهار داشت: براساس دستورالعمل های ارسالی از 
سوی وزارت راه و شهرسازی هرگونه خرید یا فروش امتیاز 

پیام تبریک مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم به مناسبت 

روز کارگر 
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم با صدور پیامی هفته 

کارگر را به جامعه کارگری استان قم تبریک گفت. 
به گزارش  روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم، متن پیام وحید وزیری راد مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی بدین 

شرح است:
مقام معظم رهبری:

آگهی مزایده یک قطعه زمین با کاربری تجاری - مسکونی

اداره کل راه و شهرسازی استان قم

شناسه آگهی:1307819

آگهی مزایده یک قطعه زمین با کاربری تجاری - مسکونی

اداره کل راه و شهرسازی استان قم

شناسه آگهی:1307819 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم (

سازمان میادین شهرداری قم

شناسه آگهی : 1321966

 در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به 
شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید.

-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق 
جدول زیر می باشد: 

شرایط: 
-نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا 
واریز وجه نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره 0115427089004 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار ارائه و رسید آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان 

میادین شهرداری قم واریز گردد    )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را 

به نام خود خریداری کرده باشند. 
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س 
( - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور 
قراردادها جهت دریافت اسناد مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر 

حراست سازمان مراجعه شود . 
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای  تعدیل و پیش پرداخت می باشد.

تذکر: داشتن رتبه 5 ابنیه و ساختمان و ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از سازمان  برنامه و بودجه کشور 
جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.

- فروش اسناد از مورخ 1401/03/04 لغایت 1401/03/17 می باشد.
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا 
کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف 

آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36644313  )025( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری 1401/03/19 می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.

با حکم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :
عموزاده مدیرکل فرهنگ 

وارشاد اسلامی استان قم شد

 

 

 

معدن  صنعت،  سازمان  بازرسی  و  نظارت  معاون 
فعالیت  نحوه  بر  نظارت  گفت:  قم  استان  تجارت  و 
نانوایی های استان با حضور بازرسان همه دستگاه های 
انجام  وقت  تمام  صورت  به  رابطه  این  در  مسئول 
می شود.  احمدرضا سمیعی نسب  اظهارداشت: در 
همین رابطه بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت، 
بازرسان سازمان جهاد کشاورزی و بازرسان اتاق اصناف 
قم به صورت تمام وقت مشغول نظارت بر نحوه فعالیت 
نانوایی های استان به منظور ارائه خدمات هرچه بهتر به 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم از آغاز فاز پنجم پروژه ایمن سازی و اصلاح روشنایی 

بوستان ها در نخستین روزهای سال 1401 خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به آغاز فاز پنجم پروژه ایمن سازی 
و اصلاح روشنایی بوستان ها در نخستین روزهای سال 
1401 اظهار کرد: به دنبال پروژه های فاز اول تا چهارم 
از سال  که  بوستان ها  روشنایی  ایمن سازی  و  اصلاح 
اصلاح  بوستان ها  درصد   9۵ از  بیش  آغازشده،   94
روشنایی داشته و به طور کامل ایمن سازی شده اند. وی 

بازار بزرگ شمسه در قلب شهر قم که قرار بود به 
یکی از مراکز خرید مهم شهر قم تبدیل شود برخلاف 
صحب های مسئولان و پیش بینی های صورت گرفته 
اما  مغازه  باب  از ۸00  بیش  واگذاری  از  پس  حتی  و 
هنوز در عمل نتوانست به این مهم دست یابد. اولویت 
کسبه این مرکز که دو طبقه فوقانی پارکینگ زائر را 
شامل می شوند؛ مسافران و زائران حرم مطهر کریمه 
اهل بیت)ع( هستند ولی در طی سه سال گذشته و 
خصوصا یک سال و نیم اخیر با شیوع کرونا کاسبی 

معاون نظارت و بازرسی سازمان صمت  استان قم :
نظارت بر فعالیت نانوایی ها تمام وقت 

ادامه دارد 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:
9۵ درصد بوستان های شهرقم

 ایمن هستند

عدم رونق بازار شمسه و نارضایتی کسبه؛
چرا »بازار شمسه«به مرکز خرید مهم 

شهر قم تبدیل نشد؟!

رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره(:
نمایشگاه »حضور صد ساله 
خورشید« در قم برپا می شود

رییس موسسه تنظیم و نشر آثار 
امام خمینی)ره( گفت: نمایشگاهی 
از آثــار، تصاویــر و دســتاوردهای 
این موسســه بــا نــام »حضور صد 
بــا  هم زمــان  خورشــید«  ســاله 
صدمیــن ســال ورود امــام راحل 
به قم در این شــهر برپا می شــود.  
حجت الاسلام والمسلمین عباس 
4کسماری روز سه شنبه در گفت وگو  8

با حکم حجت الاسلام والمسلمین موسی پور؛ 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 

اسلامی استان قم منصوب شد
محمد مهــدی اســماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی 
»امیرعلی عموزاده« را به ســمت 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان قم منصوب کرد. درحکم 
وزیری فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
آمــده اســت: نظر به شایســتگی، 
تجارب ارزشمند و روحیه انقلابی 
و دینی جنابعالی، بــه موجب این 

حجت الاسلام والمسلمین 
موسی پور نماینده ولی فقیه 
و رئیــس شــورای هماهنگی 
تبلیغات اســلامی بــا صدور 
حکمــی حجــت الاســلام و 
محمدحســن  المســلمین 
ذاکــری رئــوف را به ســمت 
رئیــس شــورای هماهنگــی 
تبلیغات اســلامی استان قم  4
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مسئول کانون مربیان فوتبال استان قم درگفت و گو با »ایمان« :

نظارت بر مدارس فوتبال جدی گرفته شود
خانواده ها با مشورت با اهل فن  نسبت به انتخاب مدارس فوتبال اقدام کنند

هیئت فوتبال به افراد دارای اهلیت مجوز مدرسه فوتبال بدهد
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قم و چالش گرد و خاک
 با منشاء داخلی و خارجی

پدیده جوی گرد و خاک، حاصل حکمرانی و دخالت 
ناآگاهانه و بهره برداری و تخریب طبیعت توسط انسان  
سیاسی  مرز  و  حد  آن  مضر  آثار  گسترش  که  است 

نمی شناسد. وقوع این پدیده در قم از جهت اینکه مناطق  گسترده ای از استان، کانون 
فعال تولید گرد و خاک می باشد و حدود 332 هزار هکتار معادل 30 درصد از مساحت 
یک میلیون و صد و بیست و سه هزار هکتاری قم را عرصه بیابانی تشکیل داده، بسیار 
مهم است. تشدید عوارض سوء و مخاطرات حضور همزمان گرد و خاک با منشأهای 
داخلی و خارجی پیامدهای زیست محیطی نامطلوبی بر منابع طبیعی، حفظ حیات 
وحش، نگهداری از تاسیسات زیربنایی و... برجای می گذارد، در حوزه سلامت انسانی 
استنشاق هوای آلوده به ذرات گرد و خاک باعث نفوذ این هوا به کیسه های هوایی، 
بی نظمی ضربان قلب و در ادامه حملات قلبی، مشکلات تنفسی، ضعف در بینایی و 

حساسیت های پوستی می شود.
 مسلما دولت به جهت اجرای مسئولیت مدنی خود ملزم به اعمال و اقدامات از 
باب قاعده حسبه و تکلیف به رعایت حسن تدبیر در امور و پاسخگویی جهت جبران 
خسارات های وارده می باشد. در حوزه فرا کشوری، رایزنی با کشورهای همسایه در 
ابتدا و در صورت عدم همکاری، پیگیری بین المللی حقوقی خسارت های وارده و 
تلاش برای کنترل آن ضروری است که متاسفانه به جهت عدم همکاری کشورهای 
درگیر در انتشار این پدیده شوم، وضعیت روز به روز بحرانی تر می شود و کار را برای 
دولت ها بسیار سخت کرده است. به واقع هر گونه اقدام در راستای احیای سرزمینی در 
خاورمیانه با وجود مواضع نژاد پرستانه و قومیت گرایی حاکمان منطقه و استمرار حضور 
کشورهای مستکبر بیگانه با مواضع جنگ افروزانه ای که سالهاست امنیت و آسایش را 
در منطقه به چالش کشیده اند سخت به نظر می رسد اما در حوزه داخلی هم توفیقاتی  

در احیاء کانون های تولید گرد و خاک حاصل نشده است. 
در استان قم هر ساله وضع بدتر از گذشته می شود به طوری که تعداد روزهای 
وقوع هوای ناسالم چندین برابر سال قبل می شود که عمدتا دلیل آن قرار گیری 
قم  در انتهای حوضه آبریز دریاچه نمک و قطع تقریبا کامل حق آبه های محیط 
زیستی بیان می شود، اما نباید اثرات مخرب سوء مدیریتهای گذشته به خصوص 
در بخش توسعه ناپایدار کشاورزی، صنعتی، گردشگری و برداشتهای معدنی 
استان را نادیده گرفت. فشار برداشت قانونی و غیرقانونی از منابع آب زیر زمینی 
در چند سال اخیر و ذخیره غیر اصولی روان آب های داخل استانی محیط زیست 
استان را به ورطه نابودی کشانده است، به طوری که آثار آن در سد مخزنی کبار 
قابل مشاهده و بررسی است و جای تاسف دارد ذکر این نکته که دست اندازی و 
انحراف مسیر روان آبها و رودخانه ها و تخریب زیست گاههای حیات وحش علی 
رغم محکومیت کیفری عاملین آنها همچنان از سوی برخی افراد وابسته به قدرت 

در قم ادامه دارد.
 مطالعات نشان داده است که تماس طولانی با ذرات ریز گرد و خاک، عامل مهم مرگ 
و میر انسانها در اثر سرطان ریه و بیماریهای قلبی می باشد. مشاهده گرد و خاک در 
آسمان قم  چه با منشاء داخلی باشد و چه خارجی، تنها یکی از پیامدهای عدم توجه 
به علوم تخصصی محیط زیست می باشد و ادامه اثرات زنجیروار مخرب آن مطمئنا 
حیات انسان ها را در مناطقی مانند قم که تشدید عوارض اقلیم در آن حتمی است را 
دچار چالش جدی خواهد کرد. طی سال های اخیر مطالعات مدون و درخوری نسبت 
به گذشته در خصوص منشاء و کانون های گرد و خاک و تولید ریزگردها در استان قم  
صورت گرفته است و راهکار مناسبی نیز جهت کاهش اثرات منفی آن ارائه گردیده 
است، اما تا زمانی که یک  همت و وفاق بین دستگاه های اجرایی در بدنه استان شکل 
نگیرد عملا این مطالعات در قفسه های اداره های ذیربط بایگانی و خاک خواهد خورد. 
حق حیات و حق داشتن هواک پاک و حق زیست سالم در کلیه قوانین در حوزه محیط 
زیست و سلامت به کرات بیان و از آن حمایت شده است، اما این حقوق و تکالیف بعضا 
نادیده و یا اینکه از طرف مسئولان دولتی و غیر دولتی به خوبی رعایت نمی شود و 
با بررسی امور اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی عموم مردم این امر هویدا می شود که 
سلامت جامعه با اعمال و افعال دولتها روز به روز دستخوش تغییرات عمده شده است 
و این مردم هستند که قربانی درک و شناخت ناقص مسئولین از مسائل محیط زیستی 

می باشند. 
کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

کاری کنیم حادثه متروپل 
تکرارنشود!

 »پلاسکو« که سوخت و ریخت، گفتیم که جانی برایش 
نمانده بود و تاب مقاومت در برابر هٌرم آتش را نداشت اما 

»متروپل« آبادان چی؟ او که تازه قد علم کرده بود؟ او که می خواست سری در سرها 
دربیاورد؛ چرا ناکام فروریخت؟

چون پاسخ  این سوال را می دانیم منتظر به صف شدن مقصرین در برابر دستگاه 
عدالت هستیم. حالا می خواهد این مقصر هر نهاد، سازمان یا فردی باشد. عبدالباقی 
باشد یا شهرداری، شورای شهر باشد یا نظام مهندسی؛فرقی نمی کند، همه در یک 

خط باید در برابر این فاجعه دردناک پاسخ دهند.
مگر می شود سازه عظیمی با 10 طبقه،  بالا برود و این چنین فروبریزد؟ آنهایی که به 
این ساختمان پایان کار دادند کجایند؟ آن ناظر شهرداری که این پروژه را تایید کرده 
کجاست؟ چرا همانطور که مثل بلای آسمانی بر سر شهروندی که دو آجر از آجرهای 

حیاط خانه اش را جابجا کرده، نازل می شوید، سر این پروژه خراب نشدید؟
نهادهای نظارتی کجا بودند که کج رفتن این دیوار تا ثریا را دیدند و دم نزدند؟ چقدر 
کارشناسان گفتند این زیبا که به آسمان رفته است، فرشته نیست و دیوی است که به 
زودی روی سر همه ما خراب خواهد شد؛ اما گوش شنوایی نبود تا دوم خرداد 1401 

که متروپل آبادان مثل تمام غم هایی که این سال ها دیده ایم روی سرمان خراب شد.
چه غمگین که سوم خرداد هم در پیش است. روزی که دلاوران ایران، جان به کف 
گرفتند و دشمن را از خاک خرمشهر بیرون کردند و امروز باید بفهمیم که در دل آبادان 
سودجویانی هستند که در لباس هم وطن، خون مردم را در بهترین حالت با سهل 

انگاری در خیابان امیری آبادان جاری کردند
امیدوارم که حداقل در این یک مورد بدون هیچ توضیح اضافه ای، عدالت برقرار 
شود. نشود نماینده ای یا مسؤولی بگوید که این یک اتفاق بوده و استثناست و همه 
ساختمان های تازه ساخته شده کشور ایمن هستند. این را می گویم چون دیده ایم 
که نماینده ای گفته است:»بازنشدن ایربگ 100 خودرو بین 900 هزار آمار ناچیزی 
است!« القصه که دل مان برای مردمان آبادان خون است. برای آنهایی که همه مشکلات 
از آلودگی هوا تا گرانی را تحمل می کنند و امروز هم باید نگران و داغدار آنهایی باشند 
که زیر آوارهای متروپل دفن شده اند. این حس را در زمان ریختن پلاسکو به خوبی درک 
کرده ایم. همه منتظر یک خبر از زیر آوار آهن، آجر و آتش بودیم. امید است این بار 
حداقل آوار کمتر نامهربان باشد. ما لایق اینگونه راحت مردن نیستیم. ما نباید قربانی 
مدیران بی کفایت و بی لیاقت شویم، فرقی هم نمی کند، چه برایمان خودرو بسازند، چه 
بر تولیدات غذایی نظارت کنند، چه مسؤول هوای پاک باشند، چه متولی تائید دارو و 
چه حاکم ساخت و سازهای خانه ها و مغازه هایمان... به مرگ طبیعی مردن هم گویا 

قرار است در این سرزمین به "حسرت" تبدیل شود.

آیت الله اراکی:

 هویت یک جامعه را سبک شهری
 آن جامعه می سازد 

عضو شورای عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه هویت یک جامعه را سبک شهری 
آن جامعه می سازد، گفت: در جامعه ای که هویت خاصی دارد این هویت خاص نمی 
تواند با سبک معماری شهری و تنظیم زندگی شهری با هم در تضاد باشند و هماهنگ 
اراکی دیداربااستاندارقم درخصوص موضوع شهرسازی  آیت الله محسن  نباشند.  
اسلامی با بیان این که هویت یک جامعه را سبک شهری آن جامعه می سازد، گفت: در 
جامعه ای که هویت خاصی دارد این هویت خاص نمی تواند با سبک معماری شهری 
و تنظیم زندگی شهری با هم در تضاد باشند و هماهنگ نباشند.  وی با تاکید بر اینکه 
اسلام تعلیمات و احکام گسترده ای درباره سبک زندگی شهری و معماری شهری دارد، 
افزود: با دغدغه استنباط دستورات اسلامی در حوزه عمران شهری، ما کتابی به نام فقه 
عمران شهری نوشتیم که به پیشنهاد شهردار وقت درس های آن در حوزه علمیه برگزار 

شد و ثمره آن درس ها تربیت نیروی مناسب و چاپ کتاب فقه عمران شهری است.

اخبار

آیت الله مکارم شیرازی: 

حادثه آبادان بیانگر بی مسئولیتی و 
بی اخلاقی برخی افراد است 

یکی از مراجع تقلید گفت: اینکه در 400 سال قبل مسجد جامعی در اصفهان بنا شده 
که رنگ گنبد آن نیز تاکنون ثابت است، در حالی که یک بنای ده طبقه که هنوز مراحل 
ساختمانی آن تکمیل نشده، فرو می ریزد و عده ای کشته و مجروح می شوند، بیانگر 

بی مسئولیتی و بی اخلاقی برخی افراد است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله ناصر مکارم شیرازی، محمدعلی زلفی گل، 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری امروز با حضور در دفتر این مرجع تقلید در قم با وی دیدار 

و گفت وگو کرد.
آیت الله  مکارم شیرازی در این دیدار با اشاره به برنامه ریزی و اهداف عالیۀ آن وزارتخانه، 
گفت: پیگیری و عملیاتی کردن آن ها، سبب ایجاد تحول در مجموعۀ علمی و در نهایت 

در کشور می شود.
وی با اشاره به اینکه علوم در گذشته از شرق به غرب منتقل شده، اما اکنون از غرب 
به دانشگاه ها وارد می شود، افزود: باید ضمن فراگرفتن علوم روز از هر منطقۀ جهان که 

باشد، نسبت به انتقال فرهنگ های فاسد نیز هوشیار بود.
تاکید بر ریشه یابی دقیق فاجعه ریزش ساختمان در آبادان

 این مرجع تقلید همراهی اخلاق و مسائل مذهبی با تعلیم و آموزش را ضروری دانسته 
و تأکید کرد: اینکه در 400 سال قبل مسجد جامعی در اصفهان بنا شده که رنگ گنبد 
آن نیز تاکنون ثابت است، در حالی که یک بنای ده طبقه که هنوز مراحل ساختمانی آن 
تکمیل نشده، فرو می ریزد و عده ای کشته و مجروح می شود، بیانگر بی مسئولیتی و 
بی اخلاقی برخی افراد است. آیت الله مکارم شیرازی بر ریشه یابی دقیق این فاجعه تأکید 
کرد و افزود: باید بررسی شود که چه عواملی سبب شده، آیا برنامه نظارت مهندسی ایراد 
دارد، یا مهندسین درس را خوب فرا نگرفته اند و یا درس ها کامل نبوده و یا این که در مقام 

عمل کم کاری صورت گرفته است.
وی در ادامه اظهار کرد: نباید هیچ فرد مستعدی بخاطر نداشتن شهریه، از تحصیل در 

دانشگاه محروم گردد.
این مرجع تقلید شیعه همچنین همکاری کانون های علمی و فرهنگی متعدد و عظیم 

در قم را ضروری دانسته و بر ارتباط هر چه بیشتر میان حوزه و دانشگاه تأکید کرد.
 

آیت الله نوری همدانی:

عقب ماندگی جهان اسلام بخاطر کم کاری 
در علم آموزی است

ایرنا-آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید بااشاره به نقش دشمنان در عقب 
نگهداشتن جوامع اسلامی گفت: وضعیت کنونی جهان اسلام حاصل کم کاری در علم 
آموزی و حرکت های علمی است و باید با حرکت علمی منسجم برای رهایی امت اسلامی 

از جهل و نادانی و از بین بردن عقب افتادگی علمی جهان اسلام تلاش کرد. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر حضرت آیت الله نوری همدانی، این 
مرجع تقلید در دیدار محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با وی، ابراز 
داشت: شناخت زمان و آگاهی نسبت به جریان آن و گام بر داشتن بر اساس جریان های 

موجود در هر زمان برای هر انسان عاقل  و اندیشمندی لازم و واجب است.
استاد برجسته حوزه علمیه قم در ادامه با بیان اصطلاحات علوم مختلف حاطر نشان 
کرد: وجود این اصطلاحات در علوم مختلف نشان دهنده این است که ریشه تمام علوم 
از اسلام و حاصل تلاش دانشمندان و اندیشمندان مسلمان در علوم مختلف است و باید 
حقیقت اسلام و ابعاد مختلف اسلام را به جهانیان شناساند. وی با مهم خواندن حمایت 
از محققان و پژوهشگران افزود: امیدواریم با اقدامات مناسب در این زمینه شاهد رشد 
علمی و نوآوری در زمینه های گوناگون علمی در کشور باشیم. تشویق اسلام به فراگرفتن 
علوم و اهمیت دادن به علم آموزان و پژوهشگران سبب پیدایش تمدن اسلامی گشت که 
در قرون گذشته دانشمندان بنامی چون ابوعلی سینا، خواجه نصیرالدین طوسی وغیره 
را به دنیا معرفی کرد و در آن روزگار مسلمانان در تمامی علوم پیشتاز و ممتاز بودند. آیت 
نوری همدانی ابراز داشت: نقش معنویت و ترویج آن در میان دانشجویان و اندیشمندان 
بسیار مهم است چرا که در اسلام علوم مختلف آمیخته با معنویت و توحید بوده است و 

نباید از این مهم غفلت کرد.

سردار سلامی: 

ریختن خون شهید خدایی بی پاسخ 
نخواهد ماند 

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران، با بیان اینکه هرگونه اقدام از سوی 
دشمن با پاسخی قوی مواجه خواهد شد، تأکید کرد که ریخته شدن خون شهید »صیاد 

خدایی« بی پاسخ نخواهد ماند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار شبکه یمنی »المسیره« تأکید کرد که ترور شهید 
»صیاد خدایی« بدون پاسخ نخواهد ماند. سردار سلامی در این خصوص گفت: »هر 
اقدامی از طرف دشمن با پاسخی قوی مواجه خواهد شد. ما دشمن را به حال خود 
رها نخواهیم کرد و همواره آن ها را تحت تعقیب قرار خواهیم داد.« فرمانده کل سپاه 
اضافه کرد: »معادله های ما در برابر دشمن پابرجا خواهد ماند و تشدید و قوی تر خواهد 
شد. ]ریختن[ خون شهید صیاد خدائی بی پاسخ نخواهد ماند.« حوالی ساعت 16 روز 
یکشنبه  یکی از پاسداران مدافع حرم در کوچه های فرعی خیابان مجاهدین اسلام تهران 
به دست دونفر موتورسوار با شلیک 5 گلوله ترور شد و به شهادت رسید.  رسانه ها گزارش 
دادند که این ترور در نزدیک خانه شهید به وقوع پیوسته و ضاربان تحت تعقیب نیروهای 
امنیتی هستند. روابط عمومی سپاه پاسداران در اطلاعیه ای رسما این گزارش را تأیید و 
اعلام کرد که روز یکشنبه در یکی از کوچه های منتهی به خیابان مجاهدین اسلام تهران، 

مدافع حرم »سرهنگ پاسدار صیاد خدایی«  هدف جنایت تروریستی قرار گرفت.
 

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مورد تاکید قرار گرفت؛

 صدور مجوز تسهیل واردات و تامین 
کالاهای اساسی 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت برای تحقق اهداف دولت در تامین کالا های اساسی و 
فراوانی و ذخیره سازی آنها، مجوز های لازم برای تسهیل واردات و تامین کالا های اساسی 
مورد نیاز کشور را صادر کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در جلسه 
روز )سه شنبه( ستاد هماهنگی اقتصادی دولت به ریاست دکتر سید ابراهیم رئیسی، 
بر لزوم استفاده از ظرفیت های بالای موجود در منطقه، به ویژه کشور های همسایه برای 
توسعه تجارت و افزایش صادرات غیرنفتی تاکید شد.  ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
به گمرکات کشور مجوز داد تا در چارچوب برنامه تسهیل در امر واردات و تامین کالا های 
اساسی مورد نیاز کشور اجازه ورود کالا های وارداتی را با کمترین تعهد و اسناد مورد نیاز 
و البته با رعایت کامل اصول بهداشتی و سلامت، صادر کند. ستاد هماهنگی اقتصادی 
همچنین برای تحقق اهداف دولت در تامین کالا های اساسی و فراوانی و ذخیره سازی 
آنها، مجوز واردات گندم توسط بخش غیردولتی صادر و مقرر شد وزارت جهادکشاورزی 
هر چه سریع تر قرارداد های لازم را در این زمینه آماده و اجرایی کند. پس از گزارش وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و بررسی موفقیت های سفر دیروز رئیس جمهور به کشور عمان، 
پیشنهاد های راهبردی در زمینه توسعه صادرات غیرنفتی جمهوری اسلامی ایران به 
کشور های منطقه مطرح و مقرر شد با همکاری همه دستگاه ها موانع موجود برطرف و 
زیرساخت های لازم برای تسهیل در امر تجارت خارجی فراهم شود. دکتر رئیسی در این 
زمینه، فعال شدن دیپلماسی اقتصادی و استفاده از ظرفیت بالای کریدور شمال-جنوب 
را ضرورتی فوری دانست و بر لزوم جهش روند توسعه تجارت با کشور های منطقه از جمله 

حوزه اوراسیا و آفریقا تاکید کرد.
 

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی خبر داد:

برخورد قاطع تعزیرات با گران فروشان و محتکران 
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: رسیدگی های سازمان تعزیرات حکومتی به 

تخلفات حوزه بازار، از این پس با سرعت و قاطعیت بیشتر انجام می شود.
احمد اصانلو افزود: در گذشته مجازات های سازمان تعزیرات بازدارنده نبود و به همین 
علت تخلفات در حوزه بازار تکرار می شد، اما باتوجه به افزایش اختیارات سازمان تعزیرات 
حکومتی و ابلاغ مصوبه سران قوا، از این پس شاهد رسیدگی های سازمان تعزیرات توام 
با سرعت و قاطعیت بیشتر خواهیم بود. معاون وزیر دادگستری، برخورد جدی با تخلفات 
صورت گرفته و جریمه سنگین شرکت های تولید ماکارونی، پوشک و مواد نوشیدنی 
به علت افزایش خودسرانه قیمت محصولات را از جمله رویکرد جدید سازمان تعزیرات 

حکومتی دربرخورد با گران فروشان و محتکران اعلام کرد.

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه نباید مشغله های کاری باعث شود 
که وظایف خود را فراموش کنیم، گفت: افرادی که از مسئولیت های خود شانه 
خالی می کنند، از کج روی ها چشم پوشی می کنند، به وعده هایی که داده اند 
عمل نمی کنند و وظایف خود را به عهده دیگران می اندازند باید بدانند که روزی 

همه این ها محاسبه خواهد شد و در محضر خدا باید پاسخگو باشند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار محمدعلی زلفی گل وزیر علوم تحقیقات 
و فناوری که ظهر روزسه شنبه  در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام 
شد، با اشاره به انتظاراتی که رئیس جمهور، مردم و قانون از وزارت علوم دارند، 
اظهار کرد: همه این انتظارات باید اولویت بندی شوند و در حد توان به این 

انتظارات پاسخ داده شود.
وی با بیان اینکه نباید مشغله های کاری باعث شود که وظایف خود را فراموش 
کنیم، افزود: در شرع مقدس هم بر برنامه ریزی و محاسبه نفس قبل از اینکه 
خداوند بخواهد اعمال ما را محاسبه کند تأکید شده است؛ بنابراین مسئولان ما 

باید قبل از اینکه مأموریتشان تمام شود عملکرد خود را محاسبه کنند.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت افزود: افرادی که از مسئولیت های خود شانه 
خالی می کنند، از کج روی ها چشم پوشی می کنند، به وعده هایی که داده اند 
عمل نمی کنند و وظایف خود را به عهده دیگران می اندازند باید بدانند که روزی 

همه این ها محاسبه خواهد شد و در محضر خدا باید پاسخگو باشند.
وی با بیان اینکه وقتی در محضر بزرگی هستیم حتی کارهایی که وظیفه ما 
نیست را هم انجام می دهیم، گفت: همه ما در محضر خداوند هستیم و این 
شیرین کاری ها را باید در محضر خدا هم انجام دهیم و یقین داشته باشیم که 

خدا چندین برابر به ما پاداش خواهد داد.
آیت الله سعیدی با بیان اینکه خداوند است که انسان را در مسندها می نشاند، 
افزود: اگر خدا نخواهد، هیچ مسئولی بر صندلی خود نمی تواند بنشیند و افراد 

زیادی بر صندلی ها نشانده می شوند تا امتحان شوند.
وزیر علوم :

فرهنگ جامانده از نظام ارباب رعیتی و پادشاهی پالایش شود
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری  نیز دراین دیدار با بیان اینکه بخشی از فرهنگ 
ما که از نظام ارباب رعیتی و پادشاهی به ما رسیده شایسته نیست، افزود: ما 
باید فرهنگ های ناشایست را پالایش کنیم مثلا ما کار را مقدس نمی دانیم در 
صورتی که کار و تلاش برای پیشبرد اهداف شخصی و اجتماعی مهم است یا 
اینکه قانون گریزی در زمان حاکم جائر توجیه داشت ولی در نظام جمهوری 

اسلامی هیچ توجیهی ندارد و عدم رعایت قانون گناه است. 
محمدعلی زلفی گل با اشاره به اولویت های وزارت علوم اظهار کرد: ما 5 
اولویت را در این دوره مسئولیت در نظر گرفته ایم که اولین اولویت ما مرجعیت و 
دیپلماسی علمی کشور است که تلاش می کنیم اساتید و دانشگاه های کشور 
به مرجع علمی تبدیل شوند و تعاملات علمی با دنیا و کشورهای همسایه داشته 

باشیم.
پژوهش  و  آموزش  فناوری  و  تحقیقات  علوم  وزارت  دوم  اولویت  افزود:  وی 
هدفمند، مهارت محور و تأثیرگذار در پیشرفت کشور و اولویت سوم ما نوآوری 

فرهنگی و ترویج فرهنگ نوآوری است.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه بخشی از فرهنگ ما که از نظام 
ارباب رعیتی و پادشاهی به ما رسیده شایسته نیست، افزود: ما باید فرهنگ های 
ناشایست را پالایش کنیم مثلا ما کار را مقدس نمی دانیم در صورتی که کار و 
تلاش برای پیشبرد اهداف شخصی و اجتماعی مهم است یا اینکه قانون گریزی 
در زمان حاکم جائر توجیه داشت ولی در نظام جمهوری اسلامی هیچ توجیهی 

ندارد و عدم رعایت قانون گناه است.
وی با بیان اینکه علم و فناوری جدید همراه با خود فرهنگ جدیدی هم می 
آورد، گفت: تلفن همراه، اینترنت و فضای مجازی فرهنگ خاص خود را دارند و 
ما در مرحله اول تلاش می کنیم خودمان علم و فناوری تولید کنیم که فرهنگش 
برای خودمان باشد و در مرحله دوم تلاش می کنیم فرهنگ استفاده از فناوری 

های وارداتی را بومی سازی کنیم.
زلفی گل ادامه داد: اولویت چهارم وزارت علوم تحقیقات و فناوری شاگرد 
پروری و فناور پروری است تا به تدریج نسل ماهر و کارآمدی داشته باشیم بنابراین 

دانش را باید با عمل و تجربه همراه کنیم.
وی اولویت پنجم خود را تلاش برای خلق ثروت از فرصت های جدید دانست 
و گفت: در گذشته تلاش علمی ما بر محور مزیت های نسبی که در کشور وجود 
داشته مانند نفت، گاز، پتروشیمی، معادن مختلف، موقعیت جغرافیایی و اقلیم 
چهار فصل بوده است ولی ما باید هنر این را داشته باشیم که مزیت های جدیدی 

برای خلق ثروت ایجاد کنیم.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه ما می توانیم از کویر و انرژی 
خورشیدی بیشتری استفاده را داشته باشیم، افزود: تولید ثروت از دانش برنامه 

جدی ما است و باید تلاش کنیم اقتصاد دانش بنیان را در کشور ایجاد کنیم.

آیت الله سعیدی در دیدار وزیر علوم :

مسئولان از کج روی ها چشم پوشی نکنند

 سخنگوی قوه قضاییه ضمن همدردی با مردم آبادان 
و تاکید بر رسیدگی بدون اغماض به این پرونده در عین 
حال گفت: پیشگیری از وقوع اینگونه حوادث از سوی 
دستگاه های متولی یک اصل است تا شاهد اینگونه 

حوادث ناگوار نباشیم. 
مسعود ستایشی روز سه شنبه در شانزدهمین نشست 
خبری در دوران تحول و تعالی قوه قضاییه و در نخستین 
نشست در جمع اصحاب رسانه ابراز امیدواری کرد با 
دقت و شفافیت کامل در ظرف زمانی مقرر به نتیجه 

مطلوب برسیم.
وی ضمن قدردانی از اعتماد ریاست قوه قضاییه ادامه 
داد: پیش از این هفت سخنگوی مسلط، فرهیخته و با 
تعامل در این جایگاه حضور داشتند و امیدوارم بتوانیم 

پاسخگوی مردم در چارچوب قانون باشیم.
خرمشهر  آزادسازی  سالروز  به  اشاره  با  ستایشی 
اظهارداشت: حماسه آزادی خرمشهر حادثه بی نظیری 
در جهان بوده و این حماسه، حماسه مقاومت و آزادی 
است و موجبات سرافرازی و پایداری ملت ایران را فراهم 
آورد. سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: خاطرات 
این روز فراموش نشدنی است و به این خاطرات باید 
یادکنیم و به فداکاری ها و شجاعت ها و مقاومت ها 
تمسک جوییم زیرا هر جا به مقاومت متمسک شویم، 

راهی جز موفقیت پیش رو نخواهیم داشت .
وی ابراز امیدواری کرد که در همه عرصه ها در راستای 
تحقق مقاومت مقید باشیم و نتیجه موثر آن را دریافت 
کنیم. سخنگوی قوه قضاییه درباره چهارم خرداد و روز 
مقاومت اظهارداشت: این روز نماد افتخار مردم دزفول 
است. ستایشی درباره پنجم خرداد روز نسیم مهر و 
حمایت از خانواده زندانیان گفت: تشکیلات قضایی 
زیرا  دارد  توجه خاص  زندانیان  از خانواده  به صیانت 
سرپرست خانواده در زندان است و دستگاه قضایی 

نمی خواهد که خانواده زندانیان دچار آسیب شوند.

ستایشی گفت: سازمانهای ذی مدخل با توجه به 
تأکیدهای ریاست قوه قضاییه باید نسبت به کرامت و 

حمایت از خانواده زندانیان را مدنظر قرار دهند.
سخنگوی قوه قضاییه اظهارداشت:در چند روز اخیر 
شهید بزرگواری را از دست دادیم و بازهم دشمنان قسم 
خورده نظام جمهوری اسلامی ایران ذات شرربار خود 
را عیان کردند و موجب شدند تا عزیزی را که تجلی 

مقاومت بود از ما گرفته شوند.
سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: با قاطعیت، دقت 
و توجه ویژه کسانی که این ترور را انجام داده اند به سزای 
عملشان می رسانیم اما پیشگیری هم باید مدنظر قرار 
حقوق  دروغین  مدعیان  برای  داد:  ادامه  وی  گیرد. 
بشر هم پیامی دارم آنانی که مدعی مقابله با تروریسم 
هستند، بدانند در پیشگاه خداوند و جهانیان شرمنده 
خواهند بود زیرا ملت ایران چهار دهه جنایات را دیده و 
این کوردلان تلاش می کنند حرکت ملت بزرگ ایران را 

متوقف کنند که هیچ گاه محقق نخواهد شد.
طبق  گفت:  آبادان  حادثه  به  اشاره  با  ستایشی 
نفر  تعداد 10  این حادثه، متاسفانه  آخرین وضعیت 
از شهروندان مقاوم آبادان در این حادثه فوت کردند و 
تعدادی نیز مصدوم شدند و قوه قضاییه این حادثه را 
تسلیت می گوید و با آبادانی های عزیز همدرد است و 
براساس تأکیدهای مقامات قضایی وعده می دهیم هر 
که در این فرایند مرتکب جرم شده است بدون هیچگونه 
اغماض رسیدگی می کنیم البته فرایند پیشگیرانه برای 
دستگاه های متولی یک اصل است تا شاهد اینگونه 

حوادث ناگوار نباشیم.
دادگاه پرونده مافیای دارو دوم مرداد

 برگزار می شود
سخنگوی قوه قضاییه در نخستین نشست خبری 
وضعیت  آخرین  درباره  ایرنا  سوال  به  پاسخ  در  خود 
ارزهای  پرونده »اکتوور کو« که  و  پرونده مافیای دارو 

دولتی دریافت کرده بودند، گفت: پرونده مورد بحث 
دوم مرداد سال جاری در دادگاه کیفری یک استان 
تهران در شعبه پنجم تحت رسیدگی قرار دارد و فرایند 

رسیدگی در جریان است.
وی اظهار داشت: جلسه دادرسی دوم مرداد سال 
یا افرادی مرتکب  جاری برگزار خواهد شد و اگر فرد 
جرم شده باشند و مجرمیت احراز شود برخورد قاطع و 

قانونی انجام خواهد شد.
مبادله جلالی منتفی است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره مسأله 
مبادله احمدرضا جلالی و گمانه زنی ها برای تبادل او با 
حمید نوری اظهارداشت: مبادله جلالی منتفی است.

ستایشی افزود: فرایند رسیدگی به اتهامات این فرد به 
پایان رسیده و حکم شرعی و قانونی صادر و پرونده در 
مرحله اجرای رأی و اجرای حکم در اختیار دادستانی 
است . وی ادامه داد: موازین قانونی و حقوقی در حوزه 
داخلی و بین المللی در خصوص حمید نوری صورت 
نگرفته و جای اعتراض دارد.  سخنگوی قوه قضاییه 
القائات  تاثیر  تحت  نوری  حمید  شرایط  کرد:  اضافه 
گروهک منفور منافقین و با انگیزه سیاسی است و حتی 
حق دسترسی به وکیل را از وی سلب کرده اند در حالی 
که داشتن وکیل جزو حقوق مسلم در دادرسی ها است.
ستایشی گفت: اکنون حدود 20 روز است که تماس 
تلفنی آقای نوری را  قطع کردند و بیش از دو سال وی را 

در انفرادی نگه داشتند و اجازه ملاقات ندادند.
سخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: مبادله ای وجود 
ندارد؛ وضعیت حمید نوری وخیم است؛ چشم های 
وی ناراحتی دارد. مظلومیت آقایان نوری و اسدی را باید 

تبیین کنیم  و این موضوع وظیفه ذاتی ماست.  
ستایشی اظهارداشت: سوال اینجاست که مدعیان و 
حامیان دروغین حقوق بشر کجا هستند؛ برای جامعه 

بین المللی متأسفم.

سخنگوی قوه قضاییه:

رسیدگی به پرونده حادثه آبادان بدون اغماض است

 معاون اول رئیس جمهور گفت: پنجره ملی خدمات دولت هوشمند بالاترین ابزار 
مقابله با فساد و بهترین امکان ایجاد رضایتمندی در میان مردم است. 

»محمد مخبر« روز سه شنبه در جلسه شورای اجرایی فناوری اطلاعات، تصریح 
کرد: با راه اندازی پنجره ملی خدمات هوشمند، مردم به راحتی و بدون حضور در 
دستگاه های دولتی و اجرایی از خدمات دولت بهره مند می شوند که این مهم می تواند 
به کاهش هزینه، زمان و انرژی مردم منجر شود و در عین حال با یکپارچه سازی 
خدمات دولتی در سامانه هوشمند، همه خدمات دولتی برای مردم به راحتی قابل 

مشاهده و دسترسی است. 
و برخی  امضاهای طلایی  از  راه اندازی دولت هوشمند  با  وی خاطرنشان کرد: 
فسادها و رانت کاملًا جلوگیری می شود و ضمن شفافیت اطلاعات، دستگاه های 
نظارتی و مردم می توانند از چگونگی پیشبرد امور در قوه مجریه و سایر دستگاه ها و 

قوای کشور آگاه شوند. 
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به عزم جدی دولت سیزدهم و همچنین اهمیت 
راه اندازی هرچه سریع تر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند تا پایان سال جاری تأکید 
کرد: دولت هوشمند یک موضوع فراقوه ای است که تمامی دستگاه ها و قوا می توانند 

خدمات خود به مردم را در بستر آن عرضه کنند. 
الزام دستگاه های دولتی برای راه اندازی پنجره خدمات هوشمند

در این جلسه که با حضور وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات، دادگستری، صنعت، 

معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، رئیس کل بانک مرکزی و دبیر شورای عالی 
فضای مجازی برگزار شد، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با ارائه 
گزارشی از اقدامات انجام شده و روند شکل گیری شورای اجرایی فناوری اطلاعات، 
بر ضرورت شتاب بخشی به توسعه فناوری و اطلاعات در دستگاه های اجرایی و دولتی 
تأکید کرد و گفت: راه اندازی دولت هوشمند از دغدغه های دولت سیزدهم و همچنین 
تأکیدات رئیس جمهور بوده است که با اجرای موفقیت آمیز خدمت رسانی هوشمند به 

مردم بسیاری از مشکلات دولت و اقشار مختلف حل می شود. 
وی افزود: دستگاه های دولتی موظفند تا پایان نیمه اول سال جاری پنجره واحد 
خدمات هوشمند خود را راه اندازی کنند تا پس از یکپارچه سازی همه این پنجره ها 
در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، تا پایان سال جاری مردم به راحتی بتوانند 
تمام امور و نیازمندی های خود به خدمات دولتی از جمله کسب مجوزها، مشاهده 
ابلاغیه ها و نامه ها، امور مالیاتی و دریافت خدمات دولتی و با استفاده از تلفن همراه 
و رایانه شبانه روزی دریافت کنند. زارع پور با بیان اینکه با همکاری قوه قضاییه و سایر 
نهادهای دیگر به زودی همه خدمات در سایر قوا نیز در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند قابل دسترسی و بهره برداری برای مردم است، گفت: زیرساخت های قانونی،  
اجرایی و فنی این اقدام بزرگ در کشور آماده شده و در عین آسان سازی خدمت رسانی 
به مردم مدیران دولتی می توانند از طریق یک داشبورد مدیریتی به کل گزارش ها و 

اطلاعات مورد نیاز دسترسی داشته باشند.

معاون اول رئیس جمهور: 

پنجره ملی دولت هوشمند، بالاترین ابزار مقابله با فساد است 

سخنگوی سپاه مطرح کرد:

قم آماده برگزاری کنگره ملی شهدا روحانی
و  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  سخنگوی   
رییس کمیته روابط عمومی و اطلاع رسانی کنگره 
4 هزار شهید روحانی گفت: شهر قم آماده برگزاری 
این کنگره باشکوه با سخنرانی رییس جمهوری و 
مسوولان کشوری و لشگری با حضور خانواده شهدا 

است. 
سردار رمضان شریف اضافه کرد: در کنگره ملی 
4 هزار شهید روحانی که چهارم خردادماه جاری در 
مصلی قدس شهر قم برگزار می شود، آیت الله سید 
حسین  سردار  جمهوری،  رییس  رییسی  ابراهیم 

سلامی فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه و حجت 
الاسلام و المسلمین حاجی صادقی نماینده ولی 
ایراد  به  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  در  فقیه 

سخن خواهند پرداخت.

عباس جعفری*

مصطفی داننده*
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چرا موی برخی افراد زودتر سفید می شود؟ 

آب آوردن یا تورم زانو، عارضه ای دردناک و ناشی از تجمع مایع در اطراف و داخل مفصل 
زانوست. هروقت به زانو آسیبی وارد شود، مثلًا در اثر آسیب یا بیماری، می تواند منجر به 
تجمع مایعات اضافی در زانو گردد. روشی که برای کاهش تورم زانو در پیش می گیرید 

بستگی به علت این عارضه داشته و لازم است پزشک این علت را تشخیص دهد.
مفصل زانو یک مفصل سینوویال )زلاله ای( است. یعنی این مفصل بافتی دارد که مایع 
تولید می کند. این نوع بافت در مفصل زانو، مواد مغذی ضروری غضروفی که مفصل را 
می پوشاند تأمین می کند، آن را نرم و منعطف می کند، اصطکاک را کاهش می دهد و حامی 
چرخش مفصل است. غضروف یک بافت منعطف در انتهای استخوان هاست که به آن ها 

این امکان را می دهد تا روی هم بلغزند.
وقتی مایع اضافی در اطراف مفصل جمع می شود، درد و تورم و گرفتگی ایجاد می کند.

علت  های معمول تجمع مایع در زانو
. آسیب ها . عوارض و بیماری هایی که باعث التهاب مفصل می شوند، مانند آرتریت

. کیست ها یا کیسه هایی پُر از مایع در زیر پوست
. عفونت ها آسیب ها

اگر فردی فعال و سالم باشید، معمول ترین دلیل تورم زانو شامل آسیب  می شود، مانند 
موارد زیر:

. پارگی منیسک: پارگی غضروفی C شکل در داخل زانو و بین ران و استخوان قلم است. 
اگر این غضروف آسیب ببیند نمی تواند ضربه گیر خوبی باشد و التهاب ایجاد می شود.

. کوفتگی کبودی بافت زانو: حرکات مکرر ورزشی مانند دویدن یا اسکوات و وزنه برداری 
اغلب باعث درد زانو شده و گاهی می توانند منجر به تورم شوند.

هرگز از زانوهای  خود بیش از حد کار نکشید، خصوصاً اگر سنتان بالاتر رفته است. شما 
باید متناسب با سنتان و به موقع، نوع ورزش ها و فعالیت های بدنی خود را تغییر دهید تا از 

مفاصلتان محافظت کنید
عوارض و بیماری ها

عوارض و بیماری هایی می توانند منجر به واکنش  التهابی غیرنرمال شده و در نتیجه بدن 
مجبور می شود برای محافظت از مفصل، مایعات اضافی تولید کند. این عوارض شامل 

موارد زیر می شوند:
. اوستئوآرتریت نوعی رایج از آرتریت است و وقتی ایجاد می شود که غضروف تخریب 

شود.
. نقرس که به آن آرتریت نقرسی نیز می گویند زمانی رخ می دهد که اوریک اسید تجمع 

کرده و باعث درد شدید و ناگهانی می شود.
. آرتریت روماتوئید یک بیماری خودایمنی است که در آن بدن به بافت های خودش از 

جمله مفاصل حمله می کند.
کیست ها

گاهی، اوستئوآرتریت یا پارگی ها می توانند سبب کیست شوند که به آن کیست بیکر 
می گویند. کیست بیکر می تواند سبب تجمع مایع در زانو شود.

کیست بیکر، برآمدگی پُر از مایعی است که وقتی مفصل زانو آسیبی می بیند در پشت زانو 
تشکیل می شود. مایع به سمت پشت زانو حرکت کرده و کیست را تشکیل می دهد. این 

کیست می تواند منجر به تورم شود.
عفونت

عفونت هم می تواند سبب تجمع مایع و درد شود. عفونت در اثر عوارض ناشی از جراحی 
یا التهاب ایجاد می شود و می تواند ناشی از باکتری های خطرناکی نیز باشد. عفونت در 
مفصل می تواند درد ناگهانی و بی نهایت شدیدی ایجاد کند که نیازمند اقدام فوری پزشکی 

است.
تشخیص آب آوردن زانو

پزشک برای تشخیص تجمع مایع در زانو، معاینهٔ فیزیکی انجام داده و علائم زیر را بررسی 
می کند:
. تورم

. سفتی
. کاهش طیف حرکتی

. تب
. بی حسی

. مشکل در راه رفتن یا تحمل وزن روی پای دردناک
. حرارت و قرمزی

دستور  است  ممکن  پزشک  زانو،  در  مایع  تجمع  اصلی  علت  شناسایی  برای 
آسپیریشن بدهد که طی آن نمونه  ای از مایع با سوزن گرفته می شود. سپس این مایع 
از جهت گلبول های سفید بررسی می شود که نشان دهندهٔ التهاب، باکتری )عفونت( یا 

کریستال های اسیداوریک )نقرس( هستند.
تست های تصویری مانند عکس اشعه ایکس یا ام آرآی نیز ممکن است برای تشخیص 

دقیق تر تجویز شوند، خصوصاً اگر پارگی یا آسیب دیگری وجود داشته باشد.
درمان آب آوردن زانو

درمان آب آوردن زانو بستگی به علت آن دارد. در موارد خفیف  می توانید راهکارهای 
خانگی زیر را امتحان کنید:

. R.I.C.E که شامل rest به معنی استراحت، ice به معنی یخ، compression به معنی 
فشردن و elevation به معنی بالا نگه داشتن عضو، جهت تسکین درد خفیف و مستقیماً 

بعد از یک آسیب می شود.
. با باندکشی، به آرامی زانو را ببندید، جوری که کمی فشار به آن وارد شود.

. استفاده از داروهای مسکن ضدالتهاب و غیراستروئیدی مانند ناپروکسن و ایبوپروفن. 
. ورزش های فیزیوتراپی

. پوشیدن بریس زانو
اگر نیاز به درمان پزشکی باشد، پزشک دستور می دهد مقداری از مایع مفصلی کشیده 
شود تا درد به طور موقت تسکین بیابد. تزریق کورتیکواستروئید به مفصل هم می تواند به 

کاهش درد و التهاب ناشی از آسیب یا آسیب ناشی از آرتریت کمک کند.
اگر آب آوردن زانو ناشی از عفونت باشد، آنتی بیوتیک برای ازبین بردن باکتری تجویز 
می شود. معمولًا آنتی بیوتیک های خوراکی طی یک دورهٔ 14 روزه کفایت می کنند، اما اگر 
عفونت ناشی از مقاومت باکتری باشد، لازم است تزریق آنتی بیوتیک طی یک دوره دو یا 

چهار هفته ای انجام شود.
در مواردی که یک بیماری یا عارضه دلیل آب آوردن زانوست، مثلًا آرتریت التهابی، 

داروهایی برای سرکوب واکنش های زیادی سیستم ایمنی به کار می روند.
در موارد شدید آب آوردن زانو، ممکن است به عمل جراحی به نام آرتروپلاستی نیاز باشد 
که معمولًا شامل تعویض مفصل نیز می شود. این روش ها در صورتی به کار می روند که دیگر 

روش ها نتیجه بخش نبوده اند.
پیشگیری از آب آوردن زانو

هرچند همیشه هم نمی توان از آب آوردن زانو پیشگیری کرد اما روش هایی وجود دارند 
که احتمال این عارضه را کمتر می کنند:

. وزن اضافی تان را کاهش دهید: کاهش وزن می تواند از فشار وارد بر لگن و پاها بکاهد.
. ورزش های کم شدت انجام دهید: اگر دردی در زانو، لگن یا قوزک پاهایتان دارید از 

انجام ورزش های پرشدت مثلًا اسکوات عمیق خودداری کنید.
. تمریناتی برای تقویت عضلات مرتبط با مفصل انجام دهید: از یک مربی یا کارشناس 

فیزیوتراپی راهنمایی بگیرید.
. حرکات کششی انجام دهید: پیش از ورزش یا در طول روز )خصوصاً اگر ساعت ها یک 

جا می نشینید( زانوها و پاها و شانه هایتان را بکشید.
. از مفاصلتان حمایت کنید: طی ورزش های تماسی مانند پیاده روی های طولانی و دیگر 

فعالیت های بدنی سنگین، از باندهای کششی زانو یا بریس زانو استفاده کنید.
. از زانوهایتان بیش  از حد کار نکشید: هرگز از زانوهای  خود بیش از حد کار نکشید، 
خصوصاً اگر سنتان بالاتر رفته است. شما باید متناسب با سنتان و به موقع، نوع ورزش ها و 
فعالیت های بدنی خود را تغییر دهید تا از مفاصلتان محافظت کنید )مثلًا دویدن را با شنا یا 

دوچرخه سواری جایگزین کنید(.
. به بدنتان گوش دهید: گر دچار درد مداوم یا ناگهانی هستید، زودتر به پزشک مراجعه 

کنید.

با تورم زانوها چه کنیم؟

 تأثیر بیماری خودایمنی تیروئید در آب آوردن زانو؛ دلایل، درمان و پیشگیری

مادران بر ضریب هوشی نوزادان 

نتایج مطالعه مرکز تحقیقات غدد پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم 
دانشگاه شهید بهشتی حاکی از این است که کمبود ترشح هورمون های تیروئید 

در سنین مختلف سبب بروز اختلالات ذهنی در افراد می شود.
به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، این پژوهشکده 
به عنوان یکی از مراجع معتبر علمی در سطح بین المللی در حوزه بیماری های 
تیروئید، اخیرا در پژوهشی آثار بیماری خودایمنی تیروئید در زنان بارداری که علایم 
کم کاری تیرویید ندارند را در کاهش فعالیت های ذهنی کودکان آن ها در سال های 

بعد مورد بررسی قرار داده است.
دکتر عطیه آموزگار رئیس مرکز تحقیقات غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه 
شهید بهشتی و مجری این طرح در این زمینه گفت: به نظر می رسد مکانیسم های 
متفاوت و برخی ناشناخته سبب بروز کاهش فعالیت ذهنی در فرزندان این گروه 

از زنان می شود.
وی افزود: با توجه به این که هورمون های مترشحه از غده تیروئید یکی از عوامل 
مؤثر در تکامل مغز جنین و رشد مغز کودکان است، هر گونه کمبود در تولید و 
ترشح هورمون های غده تیروئید در سنین مختلف می تواند باعث بروز درجاتی از 

اختلالات ذهنی شود.
رئیس مرکز تحقیقات غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه شهید بهشتی ادامه 
داد: دوران جنینی و نوزادی حساس ترین مقطع زندگی در ارتباط با تأثیرگذاری 

هورمون های تیروئید روی تکامل مغز و در نهایت ضریب هوشی کودکان است.
دکتر آموزگار کمبود هورمون های تیرویید را باعث ایجادی طیفی از اختلالات 
غیرقابل بازگشت از کاهش ضریب هوشی گرفته تا نوعی عقب ماندگی ذهنی با 

عنوان کرتینیسم عنوان کرد.
وی در ادامه به اقداماتی که در طول دهه های اخیر وزارت بهداشت به ابتکار 
پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی 

انجام داده است نظیر ترویج نمک یددار و غربالگری نوزادان اشاره کرد.
رئیس مرکز تحقیقات غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه شهید بهشتی گفت: 
ترویج نمک یددار باعث پیشگیری از بروز اختلالات عملکرد غده تیروئید در سطح 

کلان در جامعه شده است.
دکتر آموزگار افزود: انجام غربالگری نوزادان با خونگیری از کف پا در بدو تولد و 
آزمایش تیروئید نیز گام موثری در راستای پیشگیری و درمان کم کاری تیروئید و 

تبعات جبران ناپذیر آن برداشته است.
وی ادامه داد: هنوز شواهد و نتایج قطعی درباره ارتباط بیماری های خودایمنی 
تیرویید در مادران بارداری که عملکرد تیرویید آن ها درست است، با فعالیت های 
شناختی کودکان آن ها در آینده وجود ندارد و لازم است تا مطالعات بیشتری برای 

اثبات این موضوع انجام شود.

دندان شیری چه اهمیتی دارد؟ 
موعد  از  زودتر  شیری  دندان  هر  گفت: اگر  کودکان  دندانپزشکی  متخصص 
خارج شود، طول قوس فکی به علت جابجایی دندان ها کم خواهد شد و دندان 
جانشین زیرین که قرار است چند سال بعد رویش پیدا کند، احتمالا جای مناسبی 

را         نخواهد داشت. 
سارا توسلی، متخصص دندانپزشکی کودکان درباره »دندان شیری و چگونگی 
مراقبت از آن«، اظهار داشت: دندان های شیری از حدود 6 ماهگی پس از تولد 
رویش پیدا می کنند؛ به طوری که تا حدود سه ماهگی 20 دندان شیری یعنی 10 

دندان در فک پایین و 10 دندان در فک بالای هر کودک وجود دارد.
وی ادامه داد: دندان شیری علاوه بر اینکه بحث زیبایی برای آنها در قسمت 
قدام مطرح است، جدیدا نیز در دندان های عقب مطرح بوده؛ به طوری که هر 
دندان شیری جای یک دندان دائمی را         به طور مشخص در فک حفظ و نگهداری 

می کند.
این دندانپزشک کودکان خاطرنشان کرد: اگر هر دندان شیری زودتر از موعد 
خارج شود، طول قوس فکی به علت جابجایی دندان ها کم خواهد شد و دندان 
جانشین زیرین که قرار است چند سال بعد رویش پیدا کند، احتمالا جای مناسبی 

را         نخواهد داشت یا کمبود فضا داشته و یا نیز ممکن است جای آن از دست برود.
توسلی اضافه کرد: از این جهت حفظ دندان های شیری برای حفظ طول قوس 
فکی کودکان بسیار اهمیت دارد.همچنین بهداشت و استفاده حداقل دو بار از 
مسواک در روز توصیه می شود. اگر فاصله دندان ها بسته شده باشد و دندان ها 
کنار هم نقطه تماس پیدا کرده باشند، حتما لازم است از نخ دندان برای تمیز 
کردن قسمت میانی و بین دندان ها استفاده شود؛ ضمن اینکه کودک باید از 
تغذیه مناسب برخوردار باشد. وی ادامه داد: اگر کودک از تغذیه شیرین و چسبنده 
استفاده کند که شامل انواع بیسکویت ها، کیک  و کلوچه و شکلات ها، اینها موادی 
هستند که علاوه بر شیرین بودن برای دندان ها مضر بوده و باعث پوسیدگی دندان 
می شود. این دندانپزشک کودکان افزود: در نتیجه مطلب مهم این است که 
بهداشت دهان و استفاه حداقل دو بار مسواک در روز انجام گیرد؛ ضمن اینکه 
محدودیتی  در استفاده از مواد کربوهیدراتی است که مواد شیرین بوده چسبنده 
هستند.  توسلی ابراز کرد: آنچه که دست ماست، محیط است که شامل بهداشت 
دهان و دندان و تغذیه بوده و حتی اگر هر کسی ژنتیکش پوسیدگی دندان باشد، 

اگر این دو عامل را         رعایت کند، می تواند از پوسیدگی دندان جلوگیری کند.

توصیه هایی برای مبتلایان
 به آسم و آلرژی فصلی

آلرژی فصلی  و  آسم  به  ابتلای همزمان  به گفته یک متخصص، در صورت 
راه هایی برای کاهش اثرات این دو عارضه وجود دارد. 

دکتر میراندا کورتیس، استادیار دانشگاه آلاباما گفت: افراد مبتلا به آسم که یک 
بیماری مزمن ریوی است، باید سعی کنند تا شیوع آلرژیک را کنترل یا از بروز آن 
جلوگیری کنند. وی اظهار کرد: استروئیدها و آنتی هیستامین های بینی یکی از 
ساده ترین و موثرترین راه ها برای دفاع در برابر آلرژی های فصلی هستند. علاوه 
بر این، این داروها بدون نسخه یا با نسخه در دسترس قرار دارند. واکسن آلرژی 
گزینه دیگری است. کورتیس افزود: واکسن های آلرژی می توانند برای بیماران 
مبتلا به آلرژی فصلی و سالانه مفید باشند. با این حال، اینها یک سرمایه گذاری 
بلندمدت هستند که نیاز است روند درمان به مدت سه تا پنج سال ادامه پیدا کند 
تا حداکثر فایده را داشته باشد. بیماران مبتلا به آسم که می خواهند واکسن های 
آلرژی را تزریق کنند، باید ابتدا علائم بیماری آسم را قبل از شروع تزریق به خوبی 
تحت کنترل داشته باشند. او توصیه کرد که در شرایط اوج گرده افشانی، بسته نگه 
داشتن پنجره های خانه یا ماشین و استفاده از تهویه مطبوع حائز اهمیت است. 
تعویض لباس ها در صورت امکان و دوش گرفتن پس از ورود به خانه نیز می تواند 
مفید باشد. عوامل آلرژی زای داخلی مانند گرد و غبار، کپک ها، سوسک ها و 
حیوانات خانگی معمولا در تمام طول سال وجود دارند اما می توانند با عواملی که 
بر آلرژن های بیرونی تاثیر می گذارند، نوسان داشته باشند. از آنجاییکه این مواد 
آلرژی زا دائمی در مقایسه با مواد آلرژی زای فصلی هستند، تشخیص میزان تاثیر 
آنها بر علائم آسم و آلرژی دشوارتر است اما می توانند تاثیرات عمیقی بر علائم آسم 
داشته باشند. استفاده منظم از داروهای استنشاقی آسم می تواند به بیماران مبتلا 
به آسم کمک کند تا علائم خود را کنترل کنند. این مهم ترین راه برای بیماران است 
تا از خود محافظت کنند. به گزارش هلث دی نیوز، او افزود: اگر نیاز دارید که بیش 
از دو بار در روز در هفته یا بیش از دو بار در شب در ماه از اسپری استفاده کنید، آسم 

کنترل نشده است و باید با پزشک خود مشورت کنید.

سلامت

»آبله میمون« توانایی ایجاد
 پاندمی شدید ندارد 

متخصص بیماری عفونی با تاکید بر اینکه ویروس آبله میمونی که تاکنون شناسایی 
شده قابلیت ایجاد پاندمی شدید مثل کرونا را ندارد گفت: اما افراد مشکوک به این 
بیماری باید به سرعت به پزشک مراجعه کرده و در صورت تایید، قرنطینه شوند.  
پیام طبرسی رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری در برنامه سعادت آباد 
رادیو تهران گفت: ویروس آبله میمون ویروس جدیدی نیست بلکه از سالها قبل در 
کشورهای آفریقایی شناسایی شده بود. این ویروس بیشتر در کودکانی باعث بروز 
بیماری شده بود که واکسینه نشده بودند. وی با اشاره به اینکه ویروس میمون 
نزدیکی زیادی با بیماری آبله که تا پیش از دهه 80 میلادی مرگ و میر و تلفات زیادی 
را موجب می شده دارد گفت: خوشبختانه با واکسیناسیون، آبله ای که موجب مرگ 

و میر در انسان می شد حذف شد. 
آبله میمونی معمولا در تماس با حیوانات آلوده رخ می دهد

طبرسی اظهار داشت: آبله میمونی معمولا در تماس با حیوانات آلوده رخ می 
دهد و انسان به صورت اتفاقی به این بیماری مبتلا می شود. بیماری آبله میمونی 
می واند از طریق تماس با ترشحات آلوده و یا سرفه و عطسه فرد آلوده به انسان دیگر 
منتقل شود به همین دلیل رعایت نکات بهداشتی در پیشگیری از پیشرفت بیماری 

در جامعه بسیار اهمیت دارد.
ویروس آبله میمونی که تاکنون شناسایی شده قابلیت ایجاد پاندمی شدید 

مثل کرونا را ندارد
وی با تاکید بر اینکه ویروس آبله میمونی که تاکنون شناسایی شده قابلیت ایجاد 
پاندمی شدید مثل کرونا را ندارد مگر اینکه ویروس دستکاری شده باشد و یا نوع 
جدیدی از ویروس آبله باشد اظهار داشت: بر اساس گزارش های سازمان بهداشت 
جهانی مرگ و میر آبله میمون در کشورهای مختلف بالا نیست و خود ویروس هم 
همان ویروس شناسایی شده در کشورهای آفریقایی است. در اوایل سال 2000 

تعداد محدودی بیمار مبتلا به آبله میمونی در آمریکا دیده شدند.
۸0 بیمار مبتلا به آبله میمونی در جهان شناسایی شده اند

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری افزود: در حال حاضر 80 بیمار 
در 12 کشور شناسایی شده اند که موجب شده تا سازمان بهداشت جهانی با دقت 
بیشتری به این بیماری نگاه کرده و به دیگر کشورها هشدار دهد تا با جدیت در 

بیماریابی مانع از بروز بیماری در وسعت بیشتر شوند.
آبله میمونی از راه ترشحات آلوده انتقال می یابد

وی بیان کرد: این بیماری از راه ترشحات آلوده انتقال می یابد. این بیماری جوش ها 
و تاول هایی آلوده مثل آبله دارد و اگر کسی نداند و دست به ترشحات و مخاط آلوده 
بزند و یا در معرض سرفه شخص آلوده قرار گیرد می تواند به بیماری آبله میمونی مبتلا 
شود.افراد مشکوک به بیماری باید به سرعت به پزشک مراجعه کرده و در صورت تایید 

بیماری قرنطینه شوند تا دیگران در معرض ترشحات آلوده آنها قرار نگیرند.
کسانی که واکسن آبله زده اند مقاومت بیشتری

 در برابر بیماری آبله میمونی دارند
طبرسی با اشاره به اینکه سالها پیش در ایران کودکان واکسن آبله زده و آبله کوبی 
می شدند اما سالهاست این واکسن در کشور ما تزریق نمی شود گفت: کسانی که 
واکسن آبله زده اند مقاومت بیشتری در برابر بیماری آبله میمونی دارند و خطر بیشتر 
متوجه افرادی است که آبله کوبی نشده اند. با توجه به اینکه واکسن آبله در ایران 
ساخته شده و دانش آن در کشور موجود است در صورت افزایش تعداد مبتلایان ونیاز 

به واکسیناسیون جمعی این واکسن دوباره ساخته خواهد شد.
آبله میمونی نمی تواند موجب درگیری شدید در جامعه شود

وی با تاکید بر اینکه وزارت بهداشت اوضاع را رصد کرده و تحت کنترل دارد گفت: 
اگر نیاز باشد این واکسن در کشور تولید خواهد شد اما به عقیده من ضمن اینکه 
باید با دقت شرایط را مد نظر قرار داد فعلا نباید باعث هراس در جامعه شد. چون این 
بیماری نیست که بتواند جامعه را به شدت درگیر کند. در حال حاضر ویروس های 

دیگر مثل اچ آی وی خطرناک تر از ویروس آبله میمونی هستند.
امیدواریم با اقدامات صورت گرفته شاهد همه گیری دوباره کرونا نباشیم

طبرسی درباره همه گیری دوباره کرونا در کشور گفت: امیدواریم با توجه به تعداد 
بالای مبتلایان و پوشش خوب واکسیناسیون عمومی و تزریق دُز چهارم برای افراد 
پرخطر مثل افراد مسن و بیماران با نقص ایمنی دیگر شاهد همه گیری کرونا در کشور 

نباشیم. دُز چهارم را با فاصله 4 ماه از دُز سوم می توان تزریق کرد.



چهار شنبه-4 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45506 اجتماعی

با حکم حجت الاسلام والمسلمین موسی پور؛ 

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان قم منصوب شد

حجت الاسلام والمسلمین موسی پور نماینده ولی فقیه و رئیس شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی با صدور حکمی حجت الاسلام و المسلمین محمدحسن ذاکری 

رئوف را به سمت رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم منصوب کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، متن حکم صادره 

به شرح زیر است:
حجت الاسلام  و المسلمین جناب آقای محمدحسن ذاکری رئوف سلام علیکم

نظر به مراتب تعهد و تجارب جناب عالی و بنابر پیشنهاد معاونت حقوقی،امورمجلس 
و هماهنگی استان ها به موجب این حکم به سمت 'رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 

اسلامی استان قم ' منصوب می شوید.
امید است با استعانت از خداوند منان، بهره گیری از ظرفیت های فرهنگی و اجتماعی 
استان و با هماهنگی و همکاری نماینده معزز ولی فقیه در استان، ائمه محترم جمعه ، 
استاندار محترم، نمایندگان محترم مجلس و مدیران استانی در راستای تحقق اهداف و 

مأموریت شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی موفق باشید.
لازم است با سرلوحه قرار دادن منویات مقام معظم رهبری حضرت امام خامنه ای)مد 

ظله العالی(  نسبت به اقدامات ذیل اهتمام جدی به عمل آورید.
و  نظرات  از  استفاده  و  بزرگوار  علمای  تقلید،  عظام  مراجع  با  مستمر  1-ارتباط 

دیدگاه های حضرات آیات در انجام وظایف شورا
2-تعامل با همه ی نیروهای انقلابی بویژه جوانان و بهره گیری از ظرفیت بی بدیل 
آنان در بزرگداشت مناسبت های دینی و ملی و تجمیع همه ی ظرفیت ها در برگزاری 

بزرگداشت ها و مناسبت ها
3-بهره گیری از ظرفیت فکری و علمی حوزه های علمیه، فضلا و طلاب فرهیخته و 

تهیه بسته های محتوایی لازم
4-  استفاده از شبکه گسترده روحانیت و مجامع طلاب به منظور تحقق جهاد تبیین

5- همکاری و هماهنگی مستمر و ایجاد تعامل با کلیه دستگاه های اجرایی استان به 
منظور هم افزایی و استفاده از ظرفیت های دستگاه ها در مراسم و مناسبت ها

6- تبلیغ، تبیین و تعمیق گفتمان انقلاب اسلامی با بهره گیری از سازمان های مردم 
نهاد و مشارکت های مردمی

 ـطراوت بخشی به مراسم و مناسبت ها با استفاده از ابتکارات و خلاقیت ها و  7
ایده های نو

8- فعال سازی مساجد و نهادهای مذهبی و تشکل های دینی
9- همکاری با معاونت های تخصصی شورا و واحدهای ستادی

10- رعایت موازین شرعی، قوانین و مقررات و نظم و انضباط به ویژه حفظ بیت المال 
و افزایش بهره وری

 ازخداوند متعال مسئلت دارم که با یاری همکاران خدوم آن دفتر تحت توجهات 
حضرت بقیه الله الاعظم )عج الله تعالی فرجه الشریف( موفق و مؤید باشید.

  
استاندارقم: 

قم جایگاه ممتازی در تولید علوم انسانی 
مبتنی بر دین دارد

 استاندار قم گفت: قم در علوم انسانی مبتنی بر دین جایگاه ویژه و ممتازی دارد 
و لازم است در خصوص نسبت علوم انسانی دراین استان متناسب با نیازهای کشور 

زیرساخت های لازم شکل و در صورت ضرورت بازنگری هایی صورت بگیرد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز سه شنبه در دیدار وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در 
ادامه با اشاره به توسعه و حمایت استان از رشته های فنی بخاطر حجم بالای اشتغال 
آنها، یادآورشد: قم در زمینه انگشترسازی، چوب و مبلمان و اموری از این دست دارای 
مزیت نسبی است و توسعه زیرساخت های مهارت آموزی در این رسته ها برای بهبود 

وضعیت اشتغال و اقتصاد بومی ضرورت دارد.
وی با اشاره به برخی معضلات و چالش های مراکز دانشگاهی استان اظهار داشت: 
برخی دانشگاه های قم با مشکل خوابگاه روبه رو هستند و لازم است تا نسبت به 

مشکلات کنونی مراکز علمی استان توجه بیشتری صورت بگیرد.
استاندار قم با اشاره به وجود برخی دانشگاه های تک جنسیتی درقم، اظهار داشت: 
نحو  به  نیاز  مورد  زیرساخت های  و سایر  تا خوابگاه  دارد  این خصوص ضرورت  در 

شایسته ای تامین و مدیریت شود.
و دانشگاهی  برای مراکز علمی  نامناسب زمین  توزیع  بر  تاکید  با  شاهچراغی 
قم، عنوان کرد: هم اکنون اختلافاتی بین دانشگاه صنعتی  و بهزیستی قم در 
خصوص مالکیت این دانشگاه وجود دارد که لازم است این مساله در سطح کلان 

مدیریت و حل شود.
وی بااشاره به جامعه هدف 24 هزار نفری بهزیستی درقم، تصریح کرد: به دلیل 
جامعه آماری بالای افراد تحت پوشش این نهاد حمایتی باید وضعیت این ارگان نیز در 

آینده مطلوب تر شود.
 

فرمانده سپاه قم:

 فتح خرمشهر نقطه عطف دفاع مقدس است
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم با گرامیداشت شهیدان عملیات آزادسازی 
خرمشهر گفت: سوم خرداد نقطه عطفی برای دفاع مقدس و انقلاب اسلامی بود، 
امروز با گسترش جبهه مقاومت و فتح خرمشهرهایی که رهبری فرمودند، به دولت یار و 

افول استکبار جهانی نزدیک می شویم.
سردار محمدرضا موحد روز سه شنبه در آیین عطرافشانی و غبارروبی مزار شهیدان 
عملیات بیت المقدس در گلزار شهیدان سوم خرداد قم، در سخنانی افزود: سوم خرداد 

نشانه غلبه اراده حق بر باطل است.
این فرمانده سپاه همچنین سوم خرداد را نماد برتری قدرت الهی بر همه قدرت ها 
خواند و یادآور شد: صدام حاکم معدوم عراق با استقرار 20 هزار نیروی نظامی در 
خرمشهر و ایجاد انواع استحکام ها و موانع اطراف این شهر، مطمئن بود که می تواند 
این منطقه از کشور را تصاحب کند، و می گفت اگر بتوانید خرمشهر را پس بگیرید، 

کلید بصره را می دهم .
سردار موحد تصریح کرد: رزمندگان اسلام با اتکا به قدرت الهی نشان دادند که اگر 

عقبه لشکری قدرت خدا باشد، شکست ناپذیر است.
وی یادآور شد: نیروهای ایرانی بعد از 23 روز تلاش شبانه روزی، در سوم خرداد با 
ورود چهار لشکر موفق شدند، تنها طی مدت نیم روز 14 هزار عراقی را به اسارت خود 

درآورند.
خرمشهر که از همان نخستین ماه های حمله رژیم متجاوز بعثی بیش از 570 روز 
در اِشغال قرار داشت، در سوم خرداد 1361 در عملیات بیت المقدس، آزاد و موجب 

شادمانی ملت ایران شد.
 

به مناسبت سالروز آزادسازی خرمشهر برگزار شد؛

صبحگاه مشترک نیرو های مسلح استان  قم
در سالروز آزادسازی خرمشهر، صبحگاه مشترک نیرو های مسلح استان قم  برگزار 

شد.
براساس این گزارش ،صبحگاه مشترک نیرو های مسلح استان، با حضور استاندار 
آزاد سازی خرمشهر در محل  به مناسبت سالروز  انتظامی  و  نظامی  فرماندهان  و 

فرماندهی انتظامی استان برگزارشد.
استاندار در این مراسم با اشاره به مجاهدت های ملت ایران در دوران هشت سال دفاع 
مقدس گفت: ملت ایران همانگونه که در میدان های سخت گذشته پیروز شد امروز هم 

با موفقیت از مشکلات عبور خواهد کرد.
سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به هجمه سنگین و کم نظیر کنونی علیه 
طرح های اقتصادی دولت افزود: مدیران باید در عرصه حل مشکلات مردم پیشتاز 

باشند و در این راه از هیچ اقدامی دریغ نکنند.
تشییع پیکر شهید تازه تفحص شده دفاع مقدس، شهید مصطفی نامور از برنامه های 

صبحگاه مشترک نیرو های مسلح استان بود.
تجلیل از فرماندهی انتظامی استان به پاس موفقیت در چند عملیات پلیسی اخیر و 
از خانواده شهید روح الله ظفرقندی از شهدای ناجا، خانواده شهید حسین نادری از 
شهدای سپاه پاسداران و خانواده شهید علی محمد تاج زاده قمی از شهدای ارتش از 

دیگر برنامه های صبحگاه مشترک نیرو های مسلح استان بود.

رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره(:

نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید«
 در قم برپا می شود

رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( گفت: نمایشگاهی از آثار، 
تصاویر و دستاوردهای این موسسه با نام »حضور صد ساله خورشید« هم زمان با 

صدمین سال ورود امام راحل به قم در این شهر برپا می شود. 
با  گفت وگو  در  سه شنبه  روز  کسماری  عباس  حجت الاسلام والمسلمین 
خبرنگاران، افزود: امسال مصادف با یکصدمین سالگرد ورود حضرت امام به قم 
است؛ در فروردین ماه 1301 امام راحل به همراه آیت الله حایری برای تاسیس 

حوزه علمیه وارد شهر قم شد.
وی اضافه کرد: آیین افتتاحیه نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« هفتم 
تبلیغات  دفتر  غدیر  همایش های  سالن  در  ساعت 17:30  جاری  خردادماه 
اسلامی حوزه علمیه با حضور علما، مدیران و فرهیختگان و با سخنرانی آیت الله 
حسینی بوشهری رییس جامعه مدرسین و سید محمدتقی شاهچراغی استاندار 

قم برگزار می شود.
وی ادامه داد: این نمایشگاه از روز هشتم تا 12 خردادماه جاری ساعت 9 صبح 

تا 13 و 17 تا 21 پذیرای علاقه مندان است.
کسماری افزود: حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی قاعدتا باید 

میزبان جلسه باشند و بنا دارند در آیین افتتاحیه حضور داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: رونمایی از نرم افزار »دیار آفتاب« با محتوای معرفی امام 
و تاریخچه زندگی امام راحل و اماکنی که ایشان حضور داشته اند، نیز از دیگر 

برنامه های نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« است.
وی با اشاره به این که تاکنون بیش از یک هزار عنوان کتاب توسط موسسه چاپ 
شده است، بیان کرد: منشورات، مکتوبات و مجلاتی که توسط موسسه چاپ و 

نشر شده است، در نمایشگاه عرضه می شود.
رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( با بیان این که برپایی غرفه 
کودک ونوجوان از دیگر بخش های نمایشگاه خواهد بود، افزود: مجله »دوست« 
از محصولات فرهنگی موسسه است که در گذشته برای خردسالان، کودکان و 
نوجوانان محتوا تولید می کرد، ولی با توجه به افزایش قیمت کاغذ در حال حاضر 

این محصول فقط برای خردسالان محتوا تولید می کند.
تخصصی  »نشست  آفتاب«،  »دیار  نرم افزار،  چند  از  رونمایی  وی،  گفته  به 
ولایت فقیه در اندیشه امام«، رونمایی از چند کتاب و اسنادی که تاکنون اعلام 
عمومی نشده است نیز از برنامه های نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« 

خواهد بود.
وی بیان کرد: اشخاص حقیقی و حقوقی برای معرفی شخصیت و جایگاه امام 
خمینی)ره( اقدام های ویژه ای انجام داده اند که در این راستا از آثار ویژه محققان 

و پژوهشگران تقدیر خواهد شد.
کسماری گفت: اکران فیلم های مستند از جمله »بانو قدس ایران« )درباره 
زندگی همسر امام(، ورکشاپ های هنری، هزاران تابلو و اثر تجسمی نفیس، آثار 

و لوازم شخصی امام در نمایشگاه به نمایش گذاشته می شود.
ضبط ۵00ساعت خاطره از یاران و نزدیکان امام خمینی 

وی با بیان این که در قم بیش از 500 ساعت خاطره از یاران و نزدیکان امام 
خمینی ضبط شده است، اضافه کرد: بسیاری از این خاطرات به کتاب تبدیل 

شده که در غرفه خاطرات نمایشگاه در معرض دید عموم قرار خواهد گرفت.
وی تصریح کرد: فلسفه وجودی موسسه این است که در مقابل تحریف اندیشه 
امام بایستد و دفاع کند، آشنایی مردم با آثار و اندیشه امام راحل می تواند جلوی 

تحریف را بگیرد.
کسماری با بیان این که جمع آوری و ترویج آثار بنیانگذار جمهوری اسلامی 
از جمله اهداف موسسه تنظیم و نشر آثار امام راحل است، گفت: نظارت بر 
پژوهش ها و تولیداتی که به نام امام است و تبیین و شرح سیره امام از وظایف 

موسسه می باشد.
وی با اشاره به این که تاکنون بیش از 2 هزار و 100 مجوز از سوی موسسه تنظیم 
و نشر آثار امام به نویسندگان و پژوهشگران ارائه شده، بیان کرد: همچنین 42 
کنگره و همایش بین المللی توسط موسسه برگزار شده و آثار تحقیقی و پژوهشی 

خوبی به موسسه رسیده است.
وی با بیان این که فعالیت نمایندگی موسسه در قم پژوهشی است، افزود: همه 
آثار امام در قم جمع آوری شده و 27 عنوان از کتاب های امام راحل در 50 جلد با 

نام موسوعه جمع آوری شده است و قابل مراجعه می باشد.
30۵ عنوان کتاب در موسسه قم پژوهش و چاپ شده است 

رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( با بیان این که 305 عنوان 
کتاب در موسسه قم پژوهش و چاپ شده است، اضافه کرد: کارهای ویژه از جمله 
دانشنامه حضرت امام که شخص محور است از کارهای ویژه درباره امام می باشد 

و بیش از 270 محقق و پژوهشگر در این زمینه فعالیت کرده اند.
وی ادامه داد: 72 جلد تقریرات و 82 جلد شرح بر آثار امام توسط علما نوشته 
شده است. وی با تاکید بر این که بهترین قالب برای ماندگاری و جذابیت اندیشه، 
هنر است، گفت: تولید فیلم های داستانی، سینمایی، مستند و کوتاه، برگزاری 
چهار جشنواره فیلم، سه جشنواره به نام »روح الله« و جشنواره عکس و سرود از 
جمله اقدام ها در حوزه هنر بوده است. کسماری افزود: در حوزه آموزش نیز در قم 
به شکل حضوری تاکنون بیش از پنج هزار نفر دوره گذرانده اند و به صورت مجازی 
نیز تاکنون 30 هزار نفر با موضوع هایی از جمله وصیت نامه امام فعالیت کرده اند.
وی گفت: در حوزه بین الملل نیز همه آثار امام به زبان های عربی و انگلیسی 

ترجمه شده و کتاب هایی که لازم بوده نیز به 25 زبان دنیا ترجمه شده است.
 

معاون نظارت و بازرسی سازمان صمت  استان قم :

نظارت بر فعالیت نانوایی های قم
 تمام وقت ادامه دارد 

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
نظارت بر نحوه فعالیت نانوایی های استان با حضور بازرسان همه دستگاه های 

مسئول در این رابطه به صورت تمام وقت انجام می شود. 
احمدرضا سمیعی نسب  اظهارداشت: در همین رابطه بازرسان سازمان صنعت، 
معدن و تجارت، بازرسان سازمان جهاد کشاورزی و بازرسان اتاق اصناف قم به 
صورت تمام وقت مشغول نظارت بر نحوه فعالیت نانوایی های استان به منظور ارائه 

خدمات هرچه بهتر به مردم در مورد عرضه این محصول راهبردی هستند.
معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: تنها طی روز 
گذشته 172 واحد نانوایی درقم توسط 25 تیم نظارتی مورد بازرسی قرار گرفتند که 
در این میان تعداد 39 پرونده تخلف تشکیل شد، همچنین تخلف 9 واحد نانوایی 
به دلیل تعطیلی خودسرانه برای رسیدگی فوری ثبت شد. گندم مورد نیاز استان قم 
در سیلوی بِتُنی 110هزار تُنی شهید آصف نخعی که در جنوب غربی شهر قم در 
 ـسلفچگان قرار دارد، ذخیره می شود؛ این سیلو با توان تخلیه و بارگیری  محور قم 
200 تُن در ساعت، در زمینی به مساحت 90هزار مترمربع ساخته شده و از امکانات 
و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است. تعداد 888 نانوایی دریافت 
کننده آرد یارانه ای در استان قم نان مورد نیاز مردم را تأمین می کنند، همچنین پنج 
کارخانه تولید آرد در قم فعال است و میزان آرد مصرفی نانوایی ها در این استان در 
هر ماه بیش از 10 هزار تُن است.  معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و 
تجارت قم در ادامه گفت: در راستای پیشگیری و مبارزه با کالا های قاچاق موجود 
در بازار استان بازرسان این سازمان طی گشت مشترک با اطلاعات بسیج در تاریخ 
یکم خردادماه جاری در بازرسی از انبار یک بنگاه اقتصادی، تعداد 2 هزار و 526 
قلم کالا انواع نوشیدنی را به ظن قاچاق به ارزش 217 میلیون ریال کشف و ضبط 
نمودند و فرد متخلف با تشکیل پرونده، برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی معرفی 
شد. معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت:بازرسان این 
سازمان طی گشت مشترک با سازمان تعزیرات حکومتی و پلیس امنیت اقتصادی 
فرماندهی انتظامی استان نیز در بازرسی از انبار یک بنگاه اقتصادی، مقدار 160 
کیلوگرم تخمه آفتابگردان و 26 بسته کافی میکس را به ظن قاچاق به ارزش 109 
میلیون ریال کشف و ضبط نمودند و فرد متخلف با تشکیل پرونده، برای رسیدگی به 

تعزیرات حکومتی معرفی گردید.

گزارش /  مهدی بخشی سورکی:
 در طول سال های 8 سال دفاع مقدس اقشار مختلفی از ملت بزرگ ایران 
برای دفاع از کشور و اسلام در جبهه های نبرد حق علیه باطل حضور یافتند و 
در این سال ها بیش از 220 هزار نفر از بهترین فرزندان این مرز و بوم به درجه 

رفیع شهادت رسیدند.
اگر بخواهیم مقایسه ای در خصوص تعداد شهدای اقشار با یکدیگر داشته 
باشیم؛ بنابر اعلام رسمی بنیاد شهید و امور ایثارگران و سپاه پاسداران، 
روحانیت با تقدیم بیش از 4 هزار شهید نسبت به سایر اقشار بیشترین فراوانی 
را داشته اند و این بدان معنا است که روحانیت نه تنها نقش مهمی در عرصه 
تبلیغ و جریان سازی برعهده داشته؛ بلکه در میدان عمل نیز پای خود را عقب 

نکشیده و به آنچه گفته عمل کرده است.
روحانیت از ابتدای دوره مشروطه تا سال 1357، تعداد 97 شهید و در دوران 
مبارزات انقلاب اسلامی 40 شهید و تعداد 23 شهید نیز بر اثر شکنجه در 

زندان های رژیم ستمشاهی داشته است.
تعداد شهدای روحانی اهل سنت نیز 189 شهید و تعداد شهدای روحانی 
مدافع حرم که در همین سالهای اخیر در کشور سوریه به شهادت رسیدند نیز 

به 35 نفر می رسد.
آمار شهدای روحانی ترور 156 نفر و آمار شهدای روحانی خواهر 15 شهیده 
است و پیکر مطهر 93 نفر از روحانیون حاضر در دفاع مقدس نیز همچنان 

مفقودالاثر بوده و به کشور بازنگشته است.
در مجموع 17 هزار نفر از طلاب و روحانیون در سالهای دفاع مقدس در 
جبهه ها حضور داشتند که بیش از 3 هزار نفر از آنان جانبار و 300 نفر نیز به 

اسارت رژیم بعثی در آمدند.
اگر نگاهی به سوابق تحصیلی و مدارج علمی شهدای روحانی داشته 
باشیم؛ آمار ارائه شده از سوی حوزه علمیه حاکی از آن است که تعداد 30 
نفر از شهدای روحانی دارای سطح اجتهاد بودند و 188 نفر سطح چهار، 88 
نفر سطح سه، 251 نفر سه دو، 937 نفر سطح یک و 2259 نفر نیز در سطح 
مقدمات حوزه علمیه مشغول به تحصیل بودند که با نواختن شیپور جنگ از 

درس و بحث، دست کشیدند و راهی جبهه ها شدند.
شهدای  مقام  پاسداشت  منظور  به  روحانی  شهید   4000 ملی  کنگره 
روحانی روز چهارشنبه با پیام رهبر معظم انقلاب، سخنرانی رئیس جمهور، 
فرمانده سپاه، رئیس حوزه های علمیه کشور و مسئول نهاد نمایندگی ولی 
فقیه در سپاه در مصلی قدس قم برگزار می شود که به همین بهانه به سراغ 
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری نماینده قم در مجلس شورای 
اسلامی که خود به عنوان یک روحانی رزمنده در سال های دفاع مقدس 
حضور تأثیرگذاری در این عرصه داشته رفتیم تا از زبان وی ابعاد مختلف نقش 

روحانیت در جنگ تحمیلی را بشنویم.
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری درگفتگویی، با تبیین نقش 
را  شکست  و  پیروزی  عوامل  داشت:  اظهار  تحمیلی  جنگ  در  روحانیت 
می توان به دو دسته عوامل مادی و معنوی تقسیم کرد که عوامل مادی شامل 
امکانات، پشتیبانی ها، تجهیزات جنگی و حتی نیروی انسانی است که این 

امر در پیروزی و یا شکست می تواند سهم مهمی داشته باشد.
صدام خواب سقوط یک هفته ای ایران را می دید

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، ابراز داشت: عوامل معنوی نیز در 
کشورهای مختلف که دارای دین و آئین متفاوتی هستند و در هر نیروی مسلح 
با نیروهای مسلح سایر کشورها متفاوت است و ممکن است عاملی در یک 
ارتش موجب تقویت معنویت در نیروها باشد، اما در ارتش دیگر همین عامل 

موجب تضعیف باشد.
وی گفت: یک نیروی رزمی باید روحیه جنگیدن داشته باشد که ممکن 
است یک ارتش برای تقویت نیروی نظامی خود از رقص و شرب خمر استفاده 

کند در صورتی که این عامل در لشکر توحیدی در نقطه عکس قرار دارد.
حجت الاسلام ذوالنوری تاکید کرد: در دفاع مقدس، عوامل معنوی موجب 
شد ارتش تا دندان مسلح بعثی که همه دنیا پشت سر او بودند و قدرت های 
شیطانی او را تقویت و پشتیبانی می کردند شکست بخورد و در نهایت به آتش 
بس تن دهد و در ادامه نیز آن رژیم آتش افروز دوام نیاورد و نابود شد و دیکتاتور 
حاکم بر آن به زباله دان تاریخ پیوست اما نظام جمهوری اسلامی و مردم بی 

دفاع ایران آن زمان؛ امروز با سربلندی علم افتخار بر دوش خود حمل کنند.
وی با بیان اینکه صدام خواب سقوط یک هفته ای ایران را می دید افزود: 
اما امروز شاهدیم که ایران به عنوان ام القرای کشورهای اسلامی در دنیا 
می درخشد و قدرت های شیطانی را به وحشت و نگرانی می اندازد که باید 
دید چه عواملی در این مسیر مؤثر بودند که قطعاً عوامل فیزیکی و تجهیزات 
نظامی نبود؛ بلکه عوامل معنوی از جمله ایمان، اخلاص، شهادت طلبی، 
عشق به اهل بیت )ع(، اجتناب از گناه، خداترسی، دنیاگریزی، ایثار و از 
خودگذشتگی و ولایت پذیری از جمله عوامل موفقیت رزمندگان اسلام در 

سال های دفاع مقدس بود.
نقش روحانیت در خلق عوامل معنوی در دفاع مقدس

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: اقشار مردم ایران در دفاع 
مقدس نقش آفرین بودند ولی کسی نمی تواند این موضوع را نادیده بگیرد 
که روحانیت در خلق عوامل معنوی، تقویت و استمرار آن در بین رزمندگان 

بالاترین نقش را داشته است.
حجت الاسلام ذوالنوری با اشاره به تبیین نقش روحانیت در 8 سال دفاع 
مقدس افزود: نقش روحانیت تنها به دوران دفاع مقدس محدود نمی شود و 
هر انقلاب دینی، نهضت و جنبش بیداری بخش که در طول تاریخ اسلام 
رخ داده روحانیت در آن نقش تعیین کننده از خود به جای گذاشته است و 
در قیام های عصر خودمان از جمله تحریم تنباکو، ملی شدن نفت، نهضت 

مشروطه و اتفاقات مشابه نقش راهبری روحانیت برجسته است.
وی تصریح کرد: در شکل گیری انقلاب اسلامی، افتخار انقلاب این است 

که پرچم رهبری بر دوش مرجعی همانند امام راحل بود و در طول انقلاب نیز 
در کنار سایر اقشار فداکار ایران، روحانیت شهدای فراوانی تقدیم کرده است.

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، اضافه کرد: کسی نمی تواند نقش 
شهدای روحانی همانند شهیدان غفاری، سعیدی، هاشمی نژاد، مطهری، 
مفتح و شهدای محراب که در کنار امام راحل در دوران مبارزات به زندان 

می افتادند و یا تبعید می شدند را انکار کند.
مبارزه  عرصه های  از  دیگر  یکی  اینکه  بیان  با  ذوالنوری  الاسلام  حجت 
روحانیت؛ مبارزه با انحرافات، تحریف ها و گمراهی ها بود که شهید اول و ثانی 

در همین راستا به شهادت رسید.
فرقان که  و خوارج گونه  فرقه ضاله  را  اینکه شهید مطهری  بیان  با  وی 
انحرافات دینی داشتند به شهادت رساندند افزود: امروز دشمنان اسلام پس 
از آنکه بعد از 8 سال جنگ تحمیلی نتوانستند ملت ایران را به زانو در بیاورند و 
نور انقلاب را خاموش کنند جنگ نیابتی را با شکل گیری گروه های تکفیری 
و تروریستی همانند طالبان، القاعده و داعش راه اندازی کردند که روحانیت 
در این مدت کوتاه نیز 35 شهید مدافع حرم تقدیم اسلام کرده و امروز نیز در 
ترورهای کور؛ روحانیت نشانه قرار می گیرد که اتفاق تروریستی در حرم رضوی 

آخرین آنها بوده است.
وی با اشاره به 8 محور نقش آفرینی روحانیت در دفاع مقدس بیان داشت: 
محور اول تأثیرگذاری کلی و کلان و عمومی بود که در این راستا بالاترین سهم 

و جایگاه مربوط به امام راحل و روحانیون تراز اول انقلاب اسلامی است.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، اضافه کرد: محور اثرگذاری دیگر 
روحانیت، محور پشتیبانی جنگ بود که تریبون های جمعه و جماعت، تکایا، 
مجالس خانگی، راهپیمایی ها و حتی مجالس ختم و بزرگداشت شهدا در 
اختیار روحانیت بود که بیان رسای روحانیت که از اعتقادات الهی سرچشمه 
می گرفت موجب شد گروه های مختلف بسیج شوند و تنور جنگ داغ نگه 

داشته شود که این نقش کمی نبود.
وی با بیان اینکه محور سوم تأثیرگذاری روحانیت در جنگ نقش مدیریتی 
و مسئولیتی بود افزود: هر یگان نظامی و لشکر، نیروها و ارکانی داشته که 
شامل نیروی انسانی، اطلاعات، عملیات و لجستیک است که در کنار این 
ارکان واحدهای تبلیغات و اعزام مبلغ و نمایندگی های امام راحل در نیروهای 
مسلح بخش عمده ای از کادر مسئولیتی و مدیریتی جنگ را تشکیل می داد 
که بخش زیادی از مأموریت ها را در این عرصه روحانیت بر عهده داشتند و 
شهدای ما در این زمینه نقش مؤثری داشتند که شهید محلاتی نماینده امام 
راحل در سپاه ایفای نقش می کرد و شهید میثمی نیز به عنوان نماینده امام 

راحل در قرارگاه خاتم الانبیا در این زمینه ها نقش بسزایی داشتند.
نقش تبلیغی و رزمی روحانیت در دوران دفاع مقدس

حجت الاسلام ذوالنوری در ادامه به نقش تبلیغی روحانیت در دوران دفاع 
مقدس اشاره کرد و ابراز داشت: خیل عظیمی از روحانیت از مراجع عظام 
تقلید، اعضای جامعه مدرسین، اساتید حوزه علمیه، ائمه جمعه و جماعات 
و خیل عظیمی از طلاب از پیر و جوان در پشت جبهه ها تا خط مقدم حضور 
داشتند و با بیان احکام، مشاوره های مختلف تاریخ اسلام، بصیرت افزایی و 
بیان آیات جهاد شهادت؛ به ارشاد رزمندگان مشغول بودند و ایمان و اعتقاد 
آنان را تقویت می کردند و در این راستا 36 امام جمعه اصلی و موقت در دفاع 

مقدس به شهادت رسیدند.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه فعالیت رزمی نیز از 
جمله محورهای تأثیرگذار روحانیت در دفاع مقدس بود افزود: طلبه های 
بسیاری که عشق به جهاد داشتند بدون آنکه هویت روحانی بودن خود را 
اعلام کنند در خط مقدم حضور داشتند و به همین دلیل بسیاری از شهدای 

طلبه، نام آنان در بین شهدای روحانیت نیست.
درصد شهدای روحانیت در مقایسه با سایر اقشار 11 برابر است

وی تصریح کرد: درصد شهدای روحانیت در مقایسه با سایر اقشار 11 برابر 
است، یعنی اگر اقشار دیگر به ازای هر هزار نفر 5 شهید داده اند؛ روحانیت 
بدان مضمون که  این نسبت معناداری است  110 شهید داده است که 
همواره روحانیت سپر بلای مردم بودند و روحانیون به مردم نگفتند به جبهه 

بروید بلکه خودشان نیز در معرکه نبرد حضور داشتند.
رسانه های  با همه  امروز دشمنان  کرد:  اضافه  ذوالنوری  الاسلام  حجت 
شیطانی خود نمی توانند مردم را از روحانیت جدا کنند، چرا که مردم با 
روحانیت عجین هستند و روحانیون در تمامی برهه ها برای کشور و مردم سینه 

خود را آماده حملات دشمنان قرار داده است.
تبلیغی  و  به نقش رزمی  با اشاره  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
روحانیت در سال های دفاع مقدس بیان داشت: فراوان داشتیم از شهدا و 
رزمندگان که در میدان جنگ لباس رزم و در عین حال لباس روحانیت را به تن 
داشتند و تیپ 83 امام صادق )ع( و گردان فاتحین لشکر 25 کربلا و گروه های 

مختلف رزمی تبلغی روحانی گاهی تأثیر آنان از فرمانده هان بیشتر بود.
روحانیت  شهدای  این  گفت:  اسلامی،  شورای  مجلس  در  قم  نماینده 
شناسنامه دار هستند که هم حوزه علمیه و هم بنیاد شهید اسناد تحصیلی 

و شهادت آنان را صادر و تأیید کرده.
شهید  پدر  که  داریم  بسیاری  روحانیون  افزود:  ذالنوری  الاسلام  حجت 
هستند و روحانیون فراوان جانباز و آزاده داریم که مرحوم حجت الاسلام 
ابوترابی بالاترین نقش را در دوران اسارت ایفا کرد که اجازه نداد نقش رهبری 

در دوران اسارت تعطیل شود.
نقش روحانیت در تاریخ اسلام و مذهب تشیع و همچنین در پدید آوردن 
انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی )ره( و جریان سازی در سال های دفاع 
مقدس تا در عرصه های خدمت رسانی به مردم بر کسی پوشیده نیست و امروز 
نیز دشمنان تلاش می کنند تا با مخدوش کردن چهره روحانیت با استفاده از 
ابزارهای رسانه ای خود بین مردم و این قشر تفرقه بیندازند که البته در این 

عرصه نیز همانند سایر جبهه ها توفیق چندانی نخواهند داشت.

عهد سرخ روحانیت از حجره تا سنگر؛

 نقش پررنگ روحانیون در دفاع مقدس
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وزیر راه و شهرسازی: 

نمی توانیم ١۵ سال منتظر تولید لکوموتیو 
داخلی بمانیم 

وزیر راه و شهرسازی گفت: اگر امروز هر چه سریع تر حمل و نقل با کشورهای 
همسایه سازماندهی نشود از قافله عقب خواهیم ماند 

رستم قاسمی در نهمین در نهمین نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی با 
بیان اینکه شرکت های داخلی لکوموتیو و واگن نشان دادند توان بالایی در تولید 
این محصولات دارند، گفت: به دنبال این هستیم که ظرفیت شرکت های داخلی 

را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه ایران در موقعیت ژئوپولیتیکی جهان قرار دارد، ادامه داد: 
موقعیت ایران در بخش حمل و نقل از مهم ترین مزیت های آن در بین کشورهای 
منطقه محسوب می شود و در 6 ماه گذشته مذاکرات جدی در بحث ترانزیت و 
روسیه،   ، آذربایجان  ترکمنستان،  ازجمله  همسایه  های  کشو  با  نقل  و  حمل 
ازبکستان، ارمنستان ، قزاقستان و کشورهای حوزه خلیج فارس داشته ایم و روز 

گذشته توافقات خوبی با کشور عمان انجام شد.
وزیر راه و شهرسازی افزود: قرار بر این شد که کشور عمان با راه اندازی مرکز 
لجستیک در ایران از جمله و نقل ترکیبی ایران استفاده کند و از طریق راه آهن 

ایران به کشورهای قفقاز و آسیای میانه متصل شود.
قاسمی با بیان اینکه اگر امروز هر چه سریع تر حمل و نقل با کشورهای همسایه 
سازماندهی نشود از قافله عقب خواهیم ماند، اظهار داشت: در حال حاضر روسیه 
با توجه به شرایط جنگی با اوکراین برای جا به جایی کالا بین هند و همچنین 
آسیای میانه به کریدور امن و ارزان به طور جدی نیاز دارد از این رو مذاکراتی با 
روسیه داشتیم و فردا هم جلسه ای با معاون نخست وزیر روسیه درباره برگزار خواهد 

شد.
وی با تاکید بر اینکه امکان عبور ٢٠ میلیون تن بار ترانزیتی از ایران وجود دارد، 
گفت: ترانزیت این حجم از کالا از مسیر ایران به معنای تحقق درآمد ٢٠ میلیارد 

دلاری برای کشورمان است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه امروز با کمبود لکوموتیو مواجه هستیم، 
اظهار داشت: برای بیش از ١4٠٠٠ کیلومتر راه آهن به ١٠٠٠ دستگاه لکوموتیو 
نیاز داریم و اگر این حجم لکوموتیو تامین شود امکان حمل ٢٠ میلیون تن بار 
فراهم خواهد شد  و به طور قطع رونق ترانزیت در کشور مزیت های امنیتی و 

سیاسی را به دنبال خواهد داشت.
وی تاکید کرد : هر چند برای تامین لکوموتیو شرکت های داخلی توان خوبی 
دارند اما نمی توانیم ١5 سال منتظر داخلی ها برای تامین لکوموتیو بمانیم و از این 
رو سیاست ما هم ورود شرکت های خارجی به این حوزه و مشارکت آن با شرکت 

های داخلی است تا تولید شرکت های داخلی هم ساماندهی شود.
قاسمی افزود : در حالی در کشوری مانند روسیه ٨٠ درصد حمل و نقل از مسیر 
ریلی انجام می شود در ایران سرعت حمل کالا با واگن باری بسیار کم است و واگن 

های مسافری هم کیفیت بالایی ندارند.
 

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

بارگذاری نهاده های دامی با ارز نیمایی
 در سامانه بازارگاه 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: بارگذاری نهاده های دامی نیمایی بر روی سامانه 
بازارگاه انجام شده و نهاده ها در دسترس دامداران و مرغداران قرار دارد. 

پرداخت  هماهنگی  وبیناری  نشست  حاشیه  در  ساداتی نژاد«  جواد  »سید 
تسهیلات به مرغداران، دامداران و در طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 
افزود: یکی از بخش های مهم در راستای اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها، 
بخش تولید در صنعت دام و طیور و حوزه غذا است که امروز آخرین نشست 

هماهنگی بین بخش های مختلف را در سراسر کشور داشتیم.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: تامین سرمایه در گردش برای دامداران و 
مرغداران از دیگر مسائل مهم برای ما است که در این راستا از امروز تا پایان طرح، 
کارگروه مشترکی بین معاونت بازرگانی و بانک کشاورزی تشکیل شده و روند ثبت 

متقاضیان به بیش از 2 هزار نفر رسیده است.
وی تصریح کرد: بانک کشاورزی هم در شعب منتخب خود کار را به صورت سه 
شیفت پیگیری خواهد کرد تا مشکلات سرمایه در گردش به سرعت برطرف شود.
وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: طبق بخشنامه بانک مرکزی، مصوبه سران سه 
قوه و مجوز هیات دولت، این تسهیلات در سه بخش 10، 12 و 15 درصد سود 
تخصیص می یابد که 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای این کار در نظر گرفته 

شده است.
ساداتی نژاد افزود: همه موانع برای دریافت تسهیلات معلق شده است تا به 

سهولت کار به پیش برود.
وی اضافه کرد: دامداران و مرغداران بر روی سامانه بازارگاه 50 درصد از نهاده را 
از طریق تسهیلات دریافت می کنند و 50 درصد باقی مانده، هم به صورت واریز 

نقدی و هم به صورت توافق با فروشنده قابل اجرا است.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: بارگذاری نهاده های دامی نیمایی بر روی 
سامانه بازارگاه انجام شده و نهاده در دسترس دامداران و مرغداران قرار دارد و افراد 
می توانند بر اساس سهمیه نهاده دریافت کنند، این فرایند ادامه خواهد داشت و 

هیچ نگرانی بابت سرمایه در گردش وجود ندارد.
وی با اشاره به خرید تضمینی مرغ و تخم مرغ در صورت مازاد تولید، عنوان کرد: 
شرکت پشتیبانی امور دام کشور در صورت مازاد تولید آمادگی خرید دارد، بر این 

اساس جای هیچ گونه نگرانی وجود ندارد.
ساداتی نژاد با بیان این که مرغداران برای جوجه ریزی نگرانی نداشته باشند، 
ادامه داد: شرکت پشتیبانی امور دام با مرغداران عقد قرارداد خواهد کرد و مرغ 

تولیدی از تولیدکنندگان خریداری خواهد شد.
وی افزود: در تولید شیر هم اگر مازاد تولید احتمالی به وجود آید، با همکاری 
شرکت های خصوصی لبنی شیر مازاد از اقصی نقاط کشور جمع آوری و خریداری 

خواهد شد، همچنین تعاون روستایی هم برای این امر تجهیز شده است.
وزیر جهاد کشاورزی ابراز امیدواری کرد با اهتمام مرغداران، دامداران، شیلات و 

دامداران روستایی و عشایری این طرح به نحو مطلوب انجام شود.
 

وزیر نیرو:

پاداش مشترکان صرفه جوی برق از اول 
خرداد لحاظ می شود

وزیر نیرو گفت: پاداش مشترکان صرفه جو از ابتدای خردادماه در قبض برق آنان 
لحاظ می شود. 

سیستم  در  خردادماه  اول  از  پاداش ها  این  افزود:  محرابیان«  اکبر  »علی 
دیسپاچینگ لحاظ شده و اعمال می شود و مشترکان می توانند به ازای هر کیلو 

وات ساعت کاهش مصرف 500 تومان پاداش بگیرند.
وی ادامه داد: این پاداش برای ما معادل تأمین هزینه برق است، یعنی وزارت نیرو 
به جای خرید برق با اعطای پاداش زمینه تامین پایدار را فراهم می کند و امیدواریم 

که کاهش مصرف با وجود این پاداش ها بسیار چشمگیر باشد. 
به  نسبت  که  می کنیم  خواهش  نیز  پرمصرف  مشترکان  از  گفت:  نیرو  وزیر 
صرفه جویی و مصرف معادل اکثریت مردم اقدام کنند. مشترکی داریم که 50 
برابر یک خانواده معمولی برق مصرف می کند و به طور طبیعی تداوم این مصرف 

براساس تقاضای همه مردم با استفاده از کنتور هوشمند محدود خواهد شد.
محرابیان درباره میزان خاموشی ها در سال های اخیر یادآور شد: در تابستان های 

متوالی و در سه زمستان، کشور با مساله  خاموشی روبه رو بوده است.
وی خاطرنشان کرد: در زمستان گذشته با خاموشی روبه رو نشدیم و صنعت برق 
با تأمین سوخت از سوی وزارت نفت بدون هیچ مشکلی و به صورت پایدار برق 
را در زمستان گذشته برای همه بخش ها تأمین کرد، به گونه ای که صنعت فولاد 
بیشترین رشد را میان کشورهای جهان به خود اختصاص داد و این حاکی از تأمین 

پایدار برق است.

بازار بزرگ شمسه در قلب شهر قم که قرار بود به یکی از مراکز خرید مهم شهر قم 
تبدیل شود برخلاف صحب های مسئولان و پیش بینی های صورت گرفته و حتی 
پس از واگذاری بیش از 800 باب مغازه اما هنوز در عمل نتوانست به این مهم دست 
یابد. اولویت کسبه این مرکز که دو طبقه فوقانی پارکینگ زائر را شامل می شوند؛ 
مسافران و زائران حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( هستند ولی در طی سه سال 
گذشته و خصوصا یک سال و نیم اخیر با شیوع کرونا کاسبی آن ها عملا تعطیل 

شده است.

شروعی بدون افتتاحیه!
بر اساس اظهارات کسبه، فاز اول این مرکز خرید بیش از 7 سال است که مورد 
بهره برداری قرار گرفته اما هنوز خبری از افتتاحیه نیست که نشان می دهد تصمیم 

گیرندگان شهر تصمیم جدی برای راه اندازی این مرکز نداشته اند.
برخلاف تبلیغات زیادی که در زمان آغاز فروش مغازه  های این مرکز می شد، در 
سال های اخیر این مرکز خرید مورد بی مهری قرار گرفته که همین موضوع نارضایتی 

شدید کسبه را به دنبال داشته است.

از سوی دیگر موضوع مهم دیگری که در این مرکز خرید نارضایتی کسبه را به همراه 
داشته و بسیاری از کسبه نیز به آن معترض هستند، مساله نارضایتی از فعالیت های 

هیئت مدیره است.
این اتفاقات در حالی رخ داده است که این مرکز با داشتن پارکینگ مجهز و 
دسترسی آسان می تواند به یکی از قطب های خرید شهر قم و حتی استان های 
مرکزی تبدیل شود که به دلیل وجود بارگاه ملکوتی حضرت معصومه)س( و مسجد 

مقدس جمکران در شهر قم می توان روی آن حساب ویژه ای باز کرد.
به هر حال ورود میلیون ها زائر در طول سال به شهر قم می تواند این مرکز را به 
یکی از مهم ترین مراکز خرید استان تبدیل کند که می تواند موجب پیشرفت استان 
قم شود البته اگر اراده ای در این زمینه وجود داشته باشد؛ چرا که هنوز بسیاری از 
تعهدات فروشندگان و مجریان این طرح عملی نشده و حتی پله های برقی خریداری 

شده نیز نصب نشده است.
یکی دیگر از از چالش های مهم کسبه بازار شمسه عدم حضور زائران است.

کسبه این بازار با وجود هزینه های بالا، اما هنوز آن طور که باید مورد استقبال 
زائران قرار نگرفته اند، البته در این زمینه آمادگی اجرای طرح های مختلف در این 
زمینه مانند قراردادن نیمکت برای استراحت زائران و یا قرار دادن ویلچر برای افراد 
مسن برای انتقال تا پای پله های برقی در صورتی که زائران از داخل بازار به سمت 
حرم مطهر عبور کنند، را دارند. اما وجود مشکلاتی از جمله قطعی برق، استعمال 
دخانیات، نامناسب بودن سرویس های بهداشتی، مجهز نبودن نمازخانه و برخی از 
مشکلات دیگر که شاید با مدیریتی قوی و مناسب به راحتی رفع شود، اصلی ترین 

دلایل عدم رونق این بازار بزرگ هستند.
البته در این زمینه نقش هیئت مدیره بازار شمسه نیز بسیار مهم و تاثیرگذار است 
که می توانند با برگزاری جلسات با شهرداری و برخی ارگان های دیگر برخی از این 
مشکلات را حل و فصل کنند. به گفته برخی کسبه پشت آسانسورهای پاساژ به 

محل مصرف دخانیات یا بعضا تجمع افراد بیگانه تبدیل شده است.
 ضمن پیگیری برخی معاملات متوجه این موضوع شدیم که برخی از مشاورین 
املاک مستقر در مجتمع واحدها را بصورت شخصی با سربرگ و لوگو مجتمع بدون 
هیچ هماهنگی خرید و فروش می کنند که به اذعان مدیر اجرایی هنوز بساط این 

موضوع در این مجتمع جمع نشده است.
لازم به ذکر است به گفته فعالان این بازار راکد مانده تقریبا تمام واحدها و ملک های 
مجتمع بدون سند می باشند که مسیولین در پیگیری و تحویل سند به مالکین هیچ 

اقدامی نکرده و فقط یک برگ با عنوان قرارداد به مالکین تحویل داده شده است.

عدم رونق بازار شمسه و نارضایتی کسبه؛

چرا »بازار شمسه«به مرکز خرید مهم شهر قم تبدیل نشد؟!

دبیر کانون انبوه سازان :

مقصران حادثه متروپل آبادان باید تاوان پس دهد
دبیر کانون انبوه سازان با بیان این که پروژه متروپل حتما 
توسط یک تیم متخصص اجرا شده است گفت: هر شخص 
یا ارگانی اعم از شهرداری، نظام مهندسی یا سازنده در این 

حادثه مقصر بوده باید تاوان بدهد.
فرشید پورحاجت ، اظهار کرد: پروژه متروپل آبادان بسیار 
بزرگ بود که قطعا یک تیم متخصص و مهندسان مشاور در 
آن دخیل بوده اند. این طور نیست که بگوییم بدون هیچ گونه 

باشد  این  از  غیر  اگر  است.  شده  احداث  فنی  الزامات 
دستگاه های نظارتی مثل شهرداری، سازمان نظام مهندسی 
و اداره کل راه و شهرسازی استان خوزستان باید پاسخگو  

باشند.
وی افزود: باید ببینیم آیا ضوابط و مقررات فنی و مهندسی 
در پروژه متروپل رعایت شده یا خیر. به نظر من این الزامات 
رعایت شده اما شاید در جزئیات دچار ایراداتی بوده که باید 

بررسی شود. فعلا زود است که در این خصوص قضاوت کنیم  
و باید منتظر گزارش بررسی علت حادثه بمانیم.

رئیس انجمن انبوه سازان خوزستان تاکید کرد: پروژه به 
قدری بزرگ بوده که اجرای آن کار یک شخص نیست و از 
طرف  دیگر حتما توسط شرکت های دارای تخصص انجام 
شده است.   پورحاجت با بیان این که ابایی از معرفی مقصر 
حادثه متروپل آبادان نداریم گفت: هر کس اعم از سازنده، 

نظام مهندسی، شهرداری و غیره مقصر بوده باید تاوان بدهد. 
اتفاق  گذشت.  مساله  این  از  سادگی  همین  به  نمی شود 
بسیار دردناکی رخ داده و کسانی که قصوری در آن داشتند 

پاسخگوی تبعات آن باشند.
باید  حادثه  علت  بررسی  خصوص  در  کرد:  تصریح  وی 
دستگاه های متولی شامل شهرداری، نظام مهندسی و اداره 

کل راه و شهرسازی استان اظهارنظر کنند.

ارز  تخصیص  اگر  اینکه  بیان  با  اقتصادی  کارشناس  یک 
ترجیحی ادامه داشت، فساد و رانت ناشی از آن هم ادامه پیدا 
می کرد، گفت که بهتر بود ارز دولتی به تدریج حذف می شد 
باید سیاست های  این طرح  اهداف  تحقق  برای  و حالا هم 

اقتصادی، سیاسی و اجتماعی مشخصی در نظر گرفته شود.
حسین حقگو در گفت وگویی، با اینکه اصلاح نظام پرداخت 
یارانه ها و حذف ارز ترجیحی یک ضرورت اقتصادی بود، اظهار 
کرد: اگر تخصیص ارز ترجیحی ادامه داشت، فساد و رانت 

ناشی از آن هم ادامه پیدا می کرد.
به گفته وی، مسئله مهم نحوه و زمان اجرای طرح اصلاح 
نظام یارانه ها است. در زمان اصلاحات هم نرخ ارز تقریبا تک 
نرخی شد، اما اقدامات دیگری هم در کنار آن انجام شد. برای 
مثال روابط بین المللی با کشورهای اروپایی و غربی بهتر، فضای 
سیاسی با طراوت و اطمینان به دولت بالا بود. همچنین در 
حوزه های مختلف اصلاحاتی انجام شد. برای مثال در صنعت، 
عوارض مختلف تجمیع و مالیات 25 درصد تعیین، صندوق 
ذخیره ارزی تشکیل و اصلاحاتی هم در حوزه تعرفه ها اعمال 

و جلوی اعمال سلیقه در تجارت گرفته شد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه تک نرخی شدن ارز 
در سالهای 1379 و 1380 با این روش تقریباً تورم یک تا دو 
ماحصل  وضعیت  این  کرد:  تصریح  برجاگذاشت،  درصدی 
یک سری سیاست های اقتصادی، اجتماعی و سیاسی بود 
که نشان می دهد باید به همان تجربه برگردیم، اما بیشتر آن 

حلقه ها در حال حاضر مفقود است.
چه ملزوماتی باید به حذف ارز ترجیحی اضافه شود؟

وی افزود: یعنی دولت در شرایطی به دنبال تک نرخی کردن 
ارز است که شرایط سیاست خارجی مناسب نیست و در لیست 
سیاه اف ای تی اف هستیم و در داخل هم سرمایه اجتماعی 

پایین است. از طرف دیگر سیاست های تعرفه ای نامشخص 
است؛ به طوری که یکی روز واردات خودرو آزاد می شود و روز 
بعد واردات موبایل آیفون ممنوع. در حوزه مالیات ها هم وضعیت 
مشابه است و فعالان اقتصادی نسبت این سیاست هایی که 
عمدتا ضد تولید هستند معترض اند، چراکه سهم مالیات در 
بودجه دولت بیشتر بود اما نهادهایی که باید مالیات بدهند 

همچنان مالیات پرداخت نمی کنند.
حقگو با بیان اینکه اصلاح نظام یارانه ها و تک نرخی کردن ارز 
بدون در نظر گرفتن سیاست های دیگر، نمی تواند تاثیر مثبتی 
در اقتصاد داشته باشد، گفت: از طرف دیگه اثرات تورمی ناشی 
ارزی  از اجرای سیاست های  مانع  نقدینگی  از حجم عظیم 

درست می شود.

به گفته این کارشناس اقتصادی، راه حل این است که دولت 
یک برنامه یا سیاست منسجم ارائه کند که یکی از فاکتورهای آن 
تک نرخی شدن ارز باشد، اما در کنار آن باید سیاست خارجی 
و اف ای تی اف، سیاست های ضد تورمی، جبران کسری 
بودجه و ناترازی نظام بانکی در نظر گرفته شود. همچنین باید 
بر طبقات اجتماعی که تحت تاثیر تورم ناشی از سیاست های 
اقتصادی دوره گذار قرار می گیرند، تمرکز شود و نظام یارانه ای 
در جهت حمایت از این گروه ها شکل داده شود؛ نه اینکه بدون 

هیچ منطقی یارانه های عظیم توزیع شود.
بهتر بود ارز ترجیحی به تدریج حذف می شد

وی با بیان اینکه در حال حاضر سیاست های منسجم وجود 
ندارد، تصریح کرد: برای مثال اینکه دولتمردان اشاره می کنند 
آزادسازی  با  کند،  کنترل  را  قیمت ها  باید  حمایت  سازمان 
قیمت ها متضاد است. به طور کلی دولت باید راهبرد اقتصادی 
واحدهای  باشد  قرار  اگر  مثال  برای  کند.  مشخص  را  خود 
خصوصی حق تعیین قیمت کالای خود را نداشته باشند، فقط 
وارد میدان می شوند که  به عنوان بخش خصوصی  کسانی 
بتوانند از رانت استفاده کنند. در شرایطی که دولت سیاست 
از  یک  هر  به  زدن  دست  باشد،  نداشته  اقتصادی  مشخص 

مولفه های اقتصاد کلان می تواند به ضد خود بدل شود.
دولتی  ارز  تامین  هرچند  افزود:  اقتصادی  کارشناس  این 
دشوار بود، اما اقتصاد ایران به آن عادت کرده بود اما حالا که 
بازی به هم خورده، اگر نقشه مشخصی وجود نداشته باشد 
افق روشنی در انتظار نیست. بهتر بود حذف ارز ترجیحی به 
تدریج اتفاق می افتاد؛ به این شکل که برای مثال ابتدا بخشی از 
این ارز حذف می شد و قیمت کالاهای مرتبط 20 تا 25 درصد 
افزایش پیدا می کرد تا به تدریج در آینده این ارز به طور کامل 

حذف می شد.

گر نظام یارانه ای اصلاح نمی شد چه اتفاقی می افتاد؟

حذف ارز ترجیحی یک ضرورت اقتصادی بود

دبیر کانون بانک های بخش خصوصی؛

چرا بانک ها به مردم وام نمی دهند؟ 
ارایه  به  بانک ها  تمایل  عدم  دلایل  خصوصی  بخش  بانک های  کانون  دبیر 

تسهیلات به مردم و مشتریان را توضیح داد. 
محمدرضا جمشیدی درباره عدم تمایل بانک ها برای پرداخت تسهیلات خرد 
با کُند شدن روند پرداخت تسهیلات بانکی اظهار داشت: شکاف بین نرخ سود 
سپرده ها و تسهیلات با نرخ تورم به وجود آمده باعث شده که بسیاری از تسهیلات 
پرداخت شده، به بانک ها برنگردد و وصول نشود چراکه دریافت تسهیلات و 
استفاده از آن و در ادامه عدم بازپرداخت آن با صرفه است. در بدبینانه ترین حالت 
افراد حاضر هستند جریمه تاخیر و دیرکرد در پرداخت تسهیلات را بپردازند. حتی 

در این صورت هم دریافت تسهیلات و پرداخت آن با تاخیر می صرفد.  
وی با بیان اینکه با توجه به نرخ امروز تورم، برای مردم صرفه اقتصادی دارد که 
از تسهیلات بانکی استفاده کنند، ادامه داد: از سوی دیگر عده ای با تسهیلات 
بانکی اقدام به سرمایه گذاری در سایر بازارها از جمله خودرو، سکه، مسکن  یا 
حتی احتکار کالا می کنند که این اقدامات و استفاده از منابع بانکی در شرایط 

فاصله بسیار زیاد نرخ سود تسهیلات و نرخ تورم توجیه دارد.
دبیر کانون بانک های بخش خصوصی افزود: تفاوت نرخ سود بانکی و نرخ تورم 
چنین تبعات منفی در اقتصاد داشته و با توجه به کاهش منابع بانکی، نظام بانکی 

هم امکان ارایه تسهیلات را ندارد.
جمشیدی درباره روند پرداخت تسهیلات خرد به مردم گفت: ارایه تسهیلات 
خرد از بخش تسهیلات تکلیفی که در قانون آمده، تعیین و تعریف می شود و 
رقم پرداخت این تسهیلات در سال های گذشته چند برابر تسهیلات تکلیفی 
تسهیلات قرض الحسنه  از  تعیین شده،  تسهیلات  این  که عمده  بوده است 

هستند. منبع تسهیلات قرض الحسنه در قانون مشخص است، در قانون بودجه، 
منابع و ردیفی برای این تسهیلات تکلیفی تعیین نشده است. در قانون صراحتا 
ذکر شده که بانک ها از منابعی که جذب کرده اند، تسهیلات قرض الحسنه را 

بپردازند.
وی با تاکید بر اینکه با توجه به اینکه نرخ سود سپرده با نرخ تورم فاصله دارد و 
بسیار کمتر است مردم تمایلی به سپرده گذاری در بانک ها ندارند، اظهار داشت: 
از سوی دیگر طبق قانون 95درصد سپرده های قرض الحسنه باید به تسهیلات 
قرض الحسنه اختصاص یابد و همچنین 50 درصد سپرده جاری مشتریانی که 

آن را به امانت به بانک ها می سپارند در حالی که مشتریان هر لحظه ممکن است، 
حساب جاری خود را بردارند اما بانک ها باید تسهیلات را 10 ساله به مردم قرض 
دهند. دبیر کانون بانک های بخش خصوصی با بیان اینکه نکته این است که 
میزان سپرده قرض الحسنه بسیار کاهش یافته و نه تنها سپرده های قرض الحسنه 
بلکه به طور کلی سپرده گذاری در بانک ها بسیار کمتر شده  است، گفت: در 
گذشته تبلیغات متعددی از ارایه کمک هزینه برای خرید خودرو، مسکن، سفر و 
... از  سوی بانک ها می دیدیم اما دیگر شاهد این تبلیغات نیستیم و بانک ها توان 
انجام این اقدامات را ندارند چراکه روند سپرده گذاری نزولی است و همچنین 
بازپرداخت اقساط این وام ها یا با تاخیر صورت می گیرد یا پرداخت نمی شود از 
این رو از رقم وصولی ها هم نمی  توان رقمی را به پرداخت تسهیلات اختصاص 

داد.
جمشیدی ادامه داد: منابع بانک ها کفاف پرداخت تسهیلات حتی تسهیلات 
خرد را نمی دهد و برداشت از حساب بانک مرکزی برای پرداخت تسهیلات 
درصدی   34 جریمه  مشمول  بانک ها  قانون  طبق  چراکه  است  غیرعاقلانه 
می شوند و در این شرایط بانک ها باید برای برداشت از بانک مرکزی و پرداخت 
تسهیلات به مردم باید وثیقه ارایه دهند. این روند قرض از بانک مرکزی با هزینه 
34 درصدی و ارایه وثیقه برای پرداخت تسهیلات 4 درصدی یا 18 درصدی به 

مردم و مشتریان منطقی نیست.
وی گفت: البته در بحث ارایه تسهیلات تکلیفی، بانک مرکزی سهمیه هر بانک 
را مشخص می کند و افراد به بانک های عامل برای دریافت تسهیلات معرفی 

می شوند که در اجرای این افراد مشکلی وجود ندارد.   



چهار شنبه-4 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65506
ورزشی

 
رییس فدراسیون وزنه برداری:  

باند قاچاق انسان پشت فرار
 »یکتا جمالی« است

رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: پشت پناهندگی »یکتا جمالی« باند قاچاق 
انسان حضور دارد و فرار او برنامه ریزی شده بود.

علی مرادی روز سه شنبه در جریان مجمع فوق العاده کمیته ملی المپیک در مورد 
تغییر در فهرست وزنه برداران اعزامی به مسابقات آسیایی، اظهار داشت: روز گذشته 
فهرست کامل نفراتمان را به کمیته ملی المپیک اعلام کردیم. اعضای کادر فنی 
تصمیم گرفتند 10 نفر را اعزام کنند. البته اردوها از فردا  با 16 نفر آغاز می شود. تیم 

بانوان هم هشت نفر اعزام خواهند شد.
وی در مورد پناهندگی وزنه بردار ایرانی توضیح داد: این موارد برای دنیای ورزش 
اجتناب ناپذیر است. در همین المپیک قبلی یکی از دختران کشورهای بلوک شرق 
به کشور دیگری رفت. ورزش در همه جای دنیا فراز و نشیب دارد و باید بررسی کنیم  
تا جلوی این اتفاقات را بگیریم. باید انگیزه بیشتری به ورزشکاران بدهیم. اگر قرار 
باشد فردی با تمام خودخواهی خواسته گاه را زیر سوال ببرد از ارزش اخلاقی به دور 

است. حالا چه بخواهد پناهنده شود، چه مهاجرت کند.
رییس فدراسیون وزنه برداری تصریح کرد:  این نفرات باید کمی توجه کنند و دید 
گسترده تری در مسائل داشته باشند. وزنه برداری بانوان یک ورزش جدید است که 
در سه سال و نیم گذشته به اندازه 50 سال کار در این رشته صورت گرفته است. 
برخی کشورها که این نفرات در آن پناهنده شدند هنوز نتوانستند یک مدال خوب 
بگیرند. ورزشکاران ما که مدال خوب گرفتند باید حمایت شوند. کلاش آموزشی 
بیشتری هم می گذاریم، اردوها را منسجم تر می کنیم و نشستی با نایب رییس بانوان 
خواهیم داشت تا بانوان شرایط بهتری داشته باشند. مرادی در رابطه با اینکه ظاهرا 
او یکتا جمالی را توبیخ کرده بود، تصریح کرد:  این بحث حاشیه ای است و دخترانی 
که در تیم ملی هستند، همه خانواده ما محسوب می شوند. این نفرات اگر نیاز به 
تذکر دارند تذکر می دهیم و اگر نیاز به تشویق دارند، تشویق می کنیم. این مسائل 
درون خانوادگی است. پدر خانواده اگر تذکر ندهد، وظایفش را انجام نداده است. 
سایر بحث ها حاشیه ای است. وی در رابطه با هجمه هایی که در مورد پناهندگی به 
او وارد می شود،  گفت:  تیم هایی را اعزام کردیم که حتی نفراتش بالای 20 سفر به 
آمریکا داشتند؛ این افراد رفتند و بدون تنش بازگشتند. هر چه تلاش کنید باز فردی 
بخواهد کار دلش را انجام بدهد، بالاخره می رود. مرادی در مورد پناهندگی یکتا 
جمالی گفت:  اینکه یک نفر شب بخوابد و صبح زود ساعت هشت به بهانه تماس 
با خانواده اش ناپدید شود، اتفاقی برنامه ریزی شده است. این مسائل سازماندهی 
شده بود و بدون برنامه ریزی نمی شود چنین اتفاقاتی را عملی کرد. احساسم این 
است که یک شبکه قاچاق انسان این مسائل را مدیریت می کند. نمی شود غیر از این 
فکر کرد مگر اینکه ساده لوح باشید. امکان ندارد یک جوان 17 ساله شب بخوابد و 

صبح یک تصمیم دیگر بگیرد.

رئیس فدراسیون کشتی: 

اولویت باید بازی های المپیک باشد
 رئیس فدراسیون کشتی گفت: اولویت دولت، دستگاه ورزش و فدراسیون ها باید 

بازی های المپیک باشد. اگر با نگاه المپیک حرکت کنیم به موفقیت می رسیم. 
علیرضا دبیر روز سه شنبه در جریان نشست فوق العاده کمیته ملی المپیک، اظهار 
داشت: ای کاش همان اسفندماه در خصوص زمان برگزاری مجمع انتخاباتی 

تصمیم گیری می شد تا زمان از دست نرود.
وی گفت: امیدوارم اعضا کمیته ملی المپیک، تصمیم کارشناسی بگیرند تا 
کاروان اعزامی به بازی های کشورهای اسلامی آسیب نبیند. اسم خود را روی برگه 
رای گیری نوشتم چون نظرم را علنی گفته ام. صحبت هایی دوستانی مثل »هادی 
ساعی« که می گویند انتخابات به بعد از بازی های کشورهای اسلامی موکول شود، 
کارشناسی تر است. سعی می کنم به گونه ای رای بدهم که خدا راضی باشد. دبیر 
گفت: یادمان نرود اولویت برای دولت، دستگاه ورزش و فدراسیون ها باید بازی های 
المپیک باشد. اگر با نگاه المپیک جلو برویم موفق خواهیم شد چرا که مسابقات 
جهانی نیز فاصله زیادی با بازی های المپیک دارد. وی افزود: در دنیا رشته هایی که 
المپیکی هستند وارد مجمع می شوند اما در کشور ما نظر همه فدراسیون ها را مدنظر 
قرار می دهند. رئیس فدراسیون کشتی در خصوص بودجه فدراسیون ها، توضیح 
داد: دولت و سازمان برنامه بودجه، هنوز بودجه را ابلاغ نکرده اند. همیشه می گویم 
80 درصد فعالیت های ما تا شهریورماه است و همین الان چهار مسابقه بین المللی 

برگزاری کرده و 12 عزام داشتیم اما بودجه هنوز ابلاغ نشده است.

خیال گل محمدی راحت می شود؛

دست رد بیرانوند به سه پیشنهاد نجومی
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران تمام تلاش خود را برای بازگشت به پرسپولیس 

می کند.
یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در جلسه با رضا درویش 
خواستار جذب بازیکنانی نظیر علیرضا بیرانوند شد تا خیال خود را بابت چارچوب 
دروازه این تیم در فصل آینده راحت کند. درویش نیز مذاکره با دروازه بان تیم ملی 
ایران که اشتیاق به بازگشت از فوتبال پرتغال دارد را آغاز کرد. بیرانوند در سالی که قرار 
است جام جهانی 2022 قطر برگزار شود تمایل دارد در فوتبال باشگاهی کشور بازی 
کند. او با توجه به اینکه سال های درخشان فوتبالی اش را در این تیم بوده است قید 
پیشنهاد سه تیم شهرستانی لیگ برتر را با ارقام نجومی زد و به آنها اعلام کرده است 
تنها در پرسپولیس می خواهد بازی کند. بیرانوند برای پیوستن به پرسپولیس حاضر 
شده است قید قرارداد سال آینده با رویال آنتورپ بلژیک را هم بزند تا پولی بابت 
رضایت نامه اش به این تیم پرتغالی پرداخت نکند. مسئولان باشگاه رویال آنتورپ نیز 
با بیرانوند به توافق شفاهی رسیده اند اما هنوز رضایت نامه او را به مقصد پرسپولیس 
صادر نکرده اند. از این رو دیگر پرسپولیس نیازی به پرداخت پول رضایت نامه به 
آنتورپ ندارد اما قرار است مبلغ قابل توجهی را به بیرانوند پرداخت کند تا احتمالًا 

گران ترین بازیکن چند سال اخیر خود را بخرد.

عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس: 

بازیکنان خارجی با نظر گل محمدی
 به پرسپولیس اضافه شدند

 عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس در خصوص خرید بازیکنان خارجی این تیم 
گفت: بازیکنان خارجی با نظر »یحیی گل محمدی« به تیم اضافه شدند.

محمد علیپور روز سه شنبه پس از پایان مجمع فوق العاده کمیته ملی المپیک 
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به استعفای خود از عضویت در هیئت مدیره 
باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: قانون اجازه نمی داد که من هم رئیس فدراسیون 
انجمن های ورزشی باشم و هم عضو هیئت مدیره یک شرکت دولتی. تعرض منافع 
به وجود می آمد، هیچ اختلافی بین من و سایر اعضا هیئت مدیره به وجود نداشت. 

برای تصمیمات همیشه هماهنگی و همفکری وجود داشت.
وی در خصوص خرید بازیکنان خارجی برای پرسپولیس نیز افزود: بازیکنانی که 
توسط باشگاه جذب شدند پیشنهاد کادر فنی و یحیی گل محمدی بود. هر بازیکنی 

که کادر فنی تائید و مدیرعامل به هیئت مدیره ارائه می کرد را ما تائید می کردیم. 

ایمان /  گفت و گو /  روح اله کرمانی

مسئول کانون مربیان فوتبال استان قم گفت :باید نظارت بر فعالیت مدارس 
فوتبال وفوتسال قم جدی گرفته شود واین مدارس می بایست به کانون و مرکز 

بازیکن سازی و انسان سازی تبدیل شود.
مهدی رضایی درگفت و گو با ایمان اظهارداشت:بنده پس از سالها فعالیت 
بزرگان واساتید برجسته  فنی  درحوزه ورزش فوتبال وکسب تجربه در کنار 
واخلاقی که همچنان نیز ادامه دارد  ازسال72 فعالیت در مدارس فوتبال را آغاز 
نموده ام و همیشه سرلوحه کارما ،  پرورش نوگلان و نوجوانان ودر نهایت ساختن 

انسانهای سالم و فرهیخته در کنار ابعاد فنی بوده است .
وی افزود :خدا را شاکرم در طی سه دهه  فوتبال آموزان وفوتبالیست هایی که 
توفیق همکاری با آنها داشته ام ابتدا یک رفیق خوب و انسانهای شریف  ودر 
خیلی از موارد نخبگان ورزش استان شده اند واین میسر نشد مگر نیت و نگاه 

کادر مدیریتی و فنی که اگر از آنها نام برده نشود بی انصافی است.
این پیشکسوت فوتبال قم ادامه داد: آقایان جعفر رضائی،   حسین وزیری 
،   حاج محمدنیکو،  عباس جهان بین،  ناصربختیاری، حاج احمد غلامی، 
عباس رحمانی،  دکتررمضان بیگی،  دکترباقری، حسین گنجیان، رضاکردی، 
قهرمانی،   مهندس  محسن،  آقا  یامولا،  یداله  کاکایی،  مهدی  رضاملکی،  
بابامیری، حامدبختیاری، محمدعلیخانی، اله وردمحمدی،  مرتضی پایمزد، 
حمیدبهشتی، صادق مرادی، جوادروحی، محسن یزدی، داود عاصم آبادی،  
علی شاکری، محمد حاج قربانی، حبیب رضائی، محمدنیکو، محمد جواد 
خراسانی، شهاب حسامی،  حسین قربانزاده  و....که همگی از بهترین و موفق 
ترین وباشخصیت ترین و فنی ترین افرادی بودند که درتاریخ جامعه ورزشی 
واجتماعی استان قم  هستند که حقیر توفیق یادگیری و همکاری با آنهارا 

داشتم.
هیئت فوتبال به افراد دارای اهلیت مجوز مدرسه فوتبال بدهد

مسئول کانون مربیان فوتبال استان قم اضافه کرد::صدالبته دردیگرباشگاهها 
،  تیمها و مدارس فوتبال نیزبزرگانی بودند که عاشقانه و سالم فعالیت داشتنداما 

متاسفانه رفته رفته فوتبال قم از این جنس مدیران و مربیان تهی شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه قصد کالبد  شکافی مشکلات  

مدارس فوتبال را ندارم  تصریح کرد : با توجه به شروع فصل تابستان و رغبت 
کودکان و نوجوانان جهت شرکت در کلاس های مختلف ورزشی بخصوص رشته 
پرطرفدار فوتبال ابتدا از هیئت محترم فوتبال استان قم  که متولی این رشته می 
باشد وبحمدلله با وجود جناب آقای دکترباقری)ریاست محترم هیئت(، جناب 
آقای احمدی)دبیر محترم ( و پنجه باشی)مسئول کمیته استعدادیابی و مدارس 
فوتبال (از ظرفیت های بسیاری بالا برخوردار است  تقاضا دارم مجوزمدارس 
فوتبال را  برای  افراد دارای اهلیت  صادر وسپس نظارت ویژه برعملکرد و فعالیت  
آنها داشته باشند واز بروز هرگونه آسیب به کودکان و نوجوانان جلوگیری نمایند.

بهترینها باید از دل مدارس فوتبال وفوتسال بیرون بیاید
وی بابیان اینکه بهترینهای فوتبال باید از دل مدارس فوتبال وفوتسال  بیرون 
بیاید خاطرنشان کرد : مدیران مدارس فوتبال باید از بهترین و با اخلاق ترین  
مربیان فوتبال  برای آموزش استفاده نمایند  چرا هر گونه کم کاری، اهمال و عدم 
معلومات کافی ، جفا درحق خانواده ها نونهالان و نوجوانان علاقمند به فوتبال 

خواهد بود و باعث نابودی استعدادها می شود.
رضایی با تاکید براینکه ورزش فوتبال نیازمند یک انقلاب فرهنگی است بیان 
داشت : متاسفانه عملکرد ضعیف مدیران و مربیان مدارس تیم های پایه فوتبال 
وفوتسال باعث خروج  نوجوانان و جوانان از فوتبال و حتی زدن قید ورزش می 

شود.
مدیران مدارس فوتبال زمینه شکوفایی فوتبال آموزان رافراهم نمایند

وی افزود :از تمام خانواده های محترم خواهش میکنم با مطالعه و مشورت 
با اهل فن ، فرزندان خود را در مدارس فوتبال شناخته شده ودارای صلاحیت 
ثبت نام نمایند و به تبلیغات ، وعده های توخالی و پر رنگ و لعاب را توجه نداشته 

باشند .
رضایی درپایان گفت : از همه عزیزان مدیریتی و فنی مدارس فوتبال تقاضا 
دارم  در کنار آموزش مسائل فنی در بالاترین سطح ، مسائل اخلاقی  را هم با 
دقت فراوان به فوتبال آموزان آموزش دهند تا ان شاءالله با همت همه عوامل 
خدوم ورزش وخانواده های گرامی شاهد رشد و شکوفایی همه آیند سازان 

کشوردرتمام امور فرهنگی، ورزشی واجتماعی باشیم .

مسئول کانون مربیان فوتبال استان قم درگفت و گو با »ایمان« :

نظارت بر مدارس فوتبال جدی گرفته شود

آگهی مفقودی 
سند برگ سبز،بیمه نامه،کارت ماشین ،کارت سوخت 

وکاغذ خرید اتاق وسیله نقلیه خودروی وانت پیکان- 
تیپ:OHV1600 - به رنگ :سفید شیری روغنی- مدل 

1390 به شماره موتور:11490090۸72-شماره 
شاسی :3179۵3CG0AA46NAAA-شماره 

بدنه:3179۵3CG00 پلاک 672 ص ۸1 ایران 16 متعلق 
به علی شکری فرزند رضا به شماره شناسنامه:790 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال مطرح کردک

شرایط تیم ملی خوب نیست اما...!
عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال می گوید آماده سازی 
تیم ملی ایران در شرایط خوبی نیست اما در سوی مقابل تیم 
ملی بازیکنان لژیونر زیادی دارد که در شرایط حرفه ای تمرین 

و بازی می کنند.
ابراهیم قاسم پور ، در پاسخ به این سوال که شرایط تیم 
ملی را چطور ارزیابی می کند، گفت: شرایط را خیلی خوب 
نمی بینم. وقتی تدارکات خوبی را تهیه نکنید، مشکلات 
به جای خوب باقی خواهد ماند. در حال حاضر نمی توان 
دورنمای خوبی را تصور کرد اما شانسی که آوردیم این است 
که بازیکنان ما اکثرا لژیونر هستند و تجربیات خوبی را در اروپا 
کسب کرده اند و اعتماد به نفس خوبی دارند. آنجا نظم و 
انضباطی حاکم است که اگر کسی رعایت نکند، با آن بازیکن 
برخورد می شود. بازیکنان ما از نظر آمادگی در شرایط خوبی 
قرار دارند. امیدوارم که مصدوم نشوند و مشکلی پیش نیاید. 

این یک امتیاز بزرگ ماست.
مربی و بازیکن سابق تیم ملی درباره شرایط آماده سازی تیم 
ملی فوتبال ایران و هماهنگی برای برگزاری دیدار دوستانه 
با تیم ملی کانادا گفت: یک مقدار مسافت زیادی را باید 

طی کنیم و این بازی را انجام دهیم. در حال حاضر خیلی 
چیزها هم سیاسی شده و یک مقدار کار را خراب می کند. 
متاسفانه سیاست هم در این بازی دخیل شده است. خیلی 
از مسئولان سیاسی کانادا هم مخالفت کرده اند و شاید این 
اتفاقات مشکل ساز شود. در هر حال انتخاب بازی با کانادا به 
علت اینکه در مسیر انتخابی جام جهانی با آمریکا رقابت کرد 
و صدرنشین هم شد، می تواند یک بازی مناسب باشد اما نیاز 

داریم بازی های بیشتری را برگزار کنیم.
او در واکنش به اینکه بازی های زیادی برای تیم ملی در نظر 
گرفته نشده و ایران فقط دو بازی دوستانه را هماهنگ کرده 
که شاید به یک بازی کاهش پیدا کند، اظهار کرد: مطمئنا 
اگر  پیگیری می کنند.  فدراسیون هستند،  در  که  کسانی 
دخالت ها نباشد، می توانیم بازی های بیشتری را هماهنگ 
کنیم. با این حال، مهم ترین مساله انتخاب بازی های هم تراز 

با تیم های حاضر در گروه ایران است.
این عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال درباره شناختش از 
تیم ملی فوتبال اکوادور نیز اظهار کرد: من شناختی از این 
تیم ندارم. وقتی شیلی و کلمبیا حذف می شوند و این تیم به 

جام جهانی می رود، مطمئنا این تیم توانایی و استحقاق را 
داشته است. از طرفی آمریکای جنوبی فوتبال قدرتمندتری 
نسبت به آمریکای شمالی دارد. با این حل، سبک فوتبال این 
منطقه به شکلی است که تیمی از این نوع بازی در گروه ما 
نیست. وقتی می خواهید بین بد و بدتر یکی را انتخاب کنید، 
به سراغ تیمی می روید که اگر سبکش هم چندان همخوانی 
نداشت، از نظر فوتبالی در شرایط خوبی باشد و تیم ملی را با 

مشکل مواجه کند و ما یک محک جدی بخوریم.
قاسم پور در واکنش به این مساله که خیلی از کشورهای 
جهان دیگر توجهی به اینکه یک کشور از کدام قاره است، 
ندارند و بیشتر به سمت تیم های باکیفیت می روند اما ایران 
به راحتی از بازی با سنگال و غنا گذشت که قطعا فوتبال 
قدرتمندترین نسبت به کانادا دارند، گفت: عقیده من این 
است که اگر تیم رقیب از همان قاره ای بشد که یک تیم دیگر 
هم در گروه ماست، بهتر است. اما در یک نگاه کلی فوتبال 
کشورها خیلی به هم نزدیک شده و الان خیلی ها به یک 
سبک مشابه بازی می کنند. الان باید دنبال تیمی باشید 
که قوی باشد و بتواند به تیم شما فشار بیاورد. سیستم های 

فوتبال خیلی تغییری نمی کند و خلاقیت، تکنیک و کیفیت 
بازیکنان، مهم است.

او درباره اینکه پیش از این دیدار دوستانه با آلبانی انتخاب 
شده بود که اسکوچیچ رد کرد اما به طور کلی برگزاری این 
دیدار هیچ کمکی به ایران نمی کرد، گفت: به نظرم باید با 
تیم هایی  با  باید  بازی کنیم.  تیم های استخوان دار و قوی 
دیدار کنیم که مشکلات و ضعف های ما را آشکار کند. اگر از 
یک تیمی بهتر باشیم و بازی یک طرفه شود، دروازه بان و خط 

دفاعی ما محک نمی خورند و مشکلاتمان آشکار نمی شود.
وی درباره اینکه اکثر تیم های درجه یک، در فیفا دی چهار 
بازی دوستانه انجام می دهند اما شاید بازی های دوستانه 
ایران به یک دیدار هم کاهش یابد گفت: شرایط ما با همه جا 
فرق دارد. شرایط ما طوری است که خیلی ها راغب نیستند 
بازی کنند. نمی توان خیلی هم سخت گرفت. آدم هایی که 
باید دنبال این کار بروند، از یک ماه پیش دنبال کار بودند اما 
متاسفانه دستشان باز نیست. بحث تحریم ها و بحث مالی 
عمده ترین مساله ای است که تیم ها به همان دلیل تمایلی 

برای بازی ندارند.

نگاهی به کارنامه ورزشی  پیشکسوتان فوتبال استان قم ؛

هادی گائینی ؛ هافبک طراح وتکنیکی ومدیری حاذق دربدنه فوتبال کشور
ایمان  /  گفت و گو / رضا ملکی

کوچه پس کوچه های محله محروم اسماعیل آباد قم درکنار خط ریل راه آهن 
با هیاهوی بسیار کودکان پر جنب و جوش خود محل تولد پسر دوست داشتنی 
فوتبال قم بود.شهریور ماه 1349 نوزاد برومند صفر علی پدر گرانقدر او پابه عرصه 
زندگی نهاد تا نامش را هادی بنامند.هادی مثل همه بچه های هم سن و سالش 
بازی درکنار ریل راه آهن وبا توپ پلاستیکی در زمینهای خاکی را دنبال کرد تا 
درمدرسه راهنمائی اوج شکوفائی خود را با کاپیتانی تیم فوتبال آموزشگاههای 

قم تجربه نماید.
استاد محمد خوش زبان واستاد حسن گائینی مربیان وقت آموزشگاههای قم 
بودند که با این تیم افتخار قهرمانی استان مرکزی نصیب آنها شد.این قهرمانی با 
کاپیتانی وی درمسابقات آموزشگاههای استان تهران نیز تکرار شد تا هادی دوبار 

تجربه قهرمانی آموزشگاهها را چشیده باشد.
درس دراولویت برنامه های او بود شاگرد درس خوانی بود که درفوتبال هم 
حرف اول را میزد.هافبکی توانا وطراح درمیانه میدان که آرزوی هر مربی خوبی 
بود که چنین بازیکنی را دراختیار داشته باشد.تیم هنگ آن زمان از بروبچه های 
خوب محله 7 متری لوله با مربی گری فرد دلسوزی چون ابوالفضل رسولی شکل 
گرفت وهادی نیز به این تیم پیوست تا سالها بعنوان بازیکن کلیدی شاگرد مربیان 

خوبی چون حسن مراد واستاد عباس رحمانی باشد.
به دانشگاه رفت ، اخذ مدرک کارشناسی جامعه شناسی از دانشگاه خوارزمی 
او را جز تحصیل کردگان فوتبالی قم معرفی نمود.همزمان درتیمهای منتخب 
قم وبسیج قم بعنوان یک یار ثابت نمودی پرافتخار داشت واساتید گرانقدری 
چون مرحوم علی تجویدیان،احمد ارجمند،حسن رزاقی،منصور خلیفی بعنوان 

مربیان خوب او درتیمهای منتخب محسوب میشدند.
عضویت در تیم ملی دانشجویان ایران جه مسابقات جهانی فوکواکای ژاپن به 
همراه رضا گلباشی بازیکن ارزنده فوتبال قم جز افتخارات وی محسوب میشد.

انتخاب از نگاه دکتر بیژن ذوالفقار نسب در پیوستن به تیم خوب سایپا درآن زمان 
نیز ازجمله خاطرات به یادماندنی هادی در مستطیل سبز هست.

فوتبال،فوتسال ومدیریت شایسته در مستطیل سبز
هادی گائینی درکنار فوتبال درمسیر راه اندازی قوتسال قم بسیار توانا بود.

به همراه اساتید گرانقدر رضا کشوری وسید جواد خازنی اولین دوره برگزاری 
لیگ فوتسال دراستان قم را کلید زدند.دربدنه تیمهای آرش وآتلیه تهران بعنوان 
مدیری توانمند توانست قهرمانی درلیگ 2 صعود دلپذیر به لیگ دسته اول وبرتر 
فوتسال را تجربه کند. برگزاری تورنمت بین المللی در دوحضور شایسته تیمهای 
ملی اوکراین وازبکستان درقم از جمله مدیریتهای شایسته وی در فوتسال قم 
میباشد.هادی بدلیل کج سلیقگی وعدم حمایت مسئولان از فوتسال این رشته 

دوست داشتنی را رها کرد وبه فوتبال پیوست.
مدیریت فوتبال در قم وکشور

هادی گائینی درکنار فوتبال استعدادمدیریتی بالائی دارد،15 سال دربدنه 
ودرسال  بود  درتلاش  مسابقات  برگزاری  مسئول  بعنوان  قم  فوتبال  هیات 
گذشته نیز مسئولیت برگزاری مسابقات کهن کسوتان وبزرگسالان قم را عهده 
دار بود.6سال قائم مقام تیمهای پایه صبا با همراهی اساتید گرانقدری چون 
ناصر بختیاری،صمد اللهیاری ومهدی گائینی اورا دررسیدن تیمهای پایه صبا 

درقهرمانی لیگهای نوجوانان،جوانان وامید درکشور موفق نشان داد.
مدیریت دوتیم کیمیا فرایند و وحدت قم را در دسته دوم فوتبال کشور عهده 
دار بود هم اکنون نیز بعنوان نماینده فدراسیون اغلب مسابقات حساس کشوری 
درلیگهای مختلف دراقصی نقاط ایران را مدیریت می نماید .حضور درکنار 
دکتر باقری رئیس کوشای هیات فوتبال از جمله افتخارات فوتبالی او محسوب 

میشود.

عشق به پدر ومادر رمز موفقیت اودرزندگی
هادی میگوید پدرم صفرعلی از اول عاشق ورزش کردن ما برادران بود ،برادرم 
مهدی که درقلب من جای دارد جز مربیان درجه A بین المللی فوتبال واز 
مربیان شایسته فوتبال درقم میباشد.روزی نمی شود که ما صبحانه رادرکنار پدر 
ومادرمان میل نکنیم وبه عشق آنان زنده ایم.اما خاطره ای بسیار تلخ در دوسال 
گذشته وبیماری منحوس کرونا مادر عزیزتر از جانم را از ما گرفت تا همچنان نم 
اشک برچهره ما جاری باشد اما همچنان صبحها درکنار پدرم ودرزندگی به هیچ 
وجه نمی گذاریم او تنها باشد من دلیل موفقیت خود را درعرصه اخلاق،تحصیل 

و ورزش از دعای پدر ومادر می دانم. هادی گائینی که افتخار حضور شجاعانه 
درجبهه های نبرد حق علیه باطل را دارد با دنیائی از معرفت وبزرگی درفوتبال 
شهره عام وخاص میباشد.چهره خنده رو او ومنش پهلوانی اش جز امتیازات بارز 
وی میباشد.احمد فرزند برومندش درحال سپری کردن کارشناسی اقتصاداست 
و طاها درکلاس هشتم محبوب دل پدر میباشد ودرآخر همسر فداکار ومهربان 
هادی است که همچنان نبود او بعلت سفرهای متعدد ورزشی در زندگی مشترک 
تحمل می نماید وبا لبخند سختیها را به جان خریده وتشکر ویژه وی از بانوی 

مهربان خود آخرین صحبتی است که در نوشتار ما به روی کاغذ آمد.
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سخنگوی وزارت امور خارجه:

بی تفاوتی جهان موجب افسارگسیختگی 
رژیم صهیونیستی شده است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: متأسفانه بی تفاوتی جامعه جهانی در قبال 
تجاوزات مکرر رژیم اشغالگر قدس به جمهوری عربی سوریه و نقض آشکار تمامی 
قوانین و مقررات بین المللی باعث جری تر شدن و افسارگسیختگی سران این رژیم 

شده است. 
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امورخارجه با بزرگداشت سالروز حماسه 
آزادسازی خرمشهر و تبریک و تسلیت شهادت پاسدار سرافراز شهید صیاد خدایی 
به همرزمان شهید، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و آحاد مردم دشمن ستیز ایران 
و تاکید بر پی گیری مجازات آمران و عاملان این جنایت تروریستی، به تعدادی از 
پرسش های مطرح شده از سوی رسانه ها در خصوص موضوعات سیاست خارجی 

پاسخ داد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی پیرامون اقدامات وزارت امور 
خارجه در خصوص دستور رئیس جمهوری مبنی بر حل بحران ریزگردها از طریق 
دیپلماسی و مجامع بین المللی و نیز تعامل با کشورهای همسایه، اظهار داشت: در 
کمتر از دو ماه گذشته با وقوع و تشدید بحران ریزگردها در کشور، وزارت امور خارجه 
همکاری با کشورهای همسایه را به منظور بسط مشارکت منطقه ای و نهایتا پیاده 

کردن ترتیبات منطقه ای برای مقابله با گرد و غبار در دستورکار خود قرار داده است.
وی افزود: ما این مسیر را با عراق شروع کرده ایم و در نظر داریم در گام بعدی سوریه 
و تدریجا سایر کشورهای منطقه را به تشریک مساعی در این ترتیبات منطقه ای 
قالب  در  است  شده  پیشنهاد  عراقی  طرف  به  چارچوب  این  در  کنیم.  ترغیب 
همکاری های دوجانبه برای کنترل کانون های غبارخیز، میزبان هیئت ایران باشد و 
یا اعزام هیات عراقی به کشورمان را داشته باشیم تا نقشه راه همکاری های دو کشور 
در زمینه موضوعات زیست محیطی، از جمله مقابله با گرد و غبار مورد بحث دو کشور 

قرار گیرد.
خارجه  امور  وزارت  بین المللی،  صحنه  در  کرد:  تصریح  ادامه  در  زاده  خطیب 
از سال های گذشته، در مجمع عمومی سازمان ملل، برنامه محیط زیست ملل 
متحد )UNEP(، سازمان همکاری های اسلامی و سایر نهادهای بین المللی اقدام 
به طرح، تدوین و تصویب  قطعنامه هایی کرده که مشخصا بر مقابله با ریزگردها و 
ضرورت همکاریهای منطقه ای به منظور مقابله با معضلات زیست محیطی، از جمله 
گرد و غبار، متمرکز هستند. لذا ادبیات بین المللی این موضوع با تلاش چندین ساله 

وزارت امور خارجه در سازمانهای بین المللی با اجماع شکل گرفته است.
وی تاکید کرد: با ایجاد همگرایی در بین کشورهای منطقه، این امیدواری وجود 
دارد که در میان  مدت بتوان به یکسری از ترتیبات منطقه ای دست یافت تا مقابله با 
معضلات گرد و غبار در چارچوب همکاری و مشارکت کشورهای منطقه پیش برده 

شود.
خطیب زاده خاطر نشان کرد: در صحنه داخلی نیز، وزارت امور خارجه در جلسات 
ستاد مقابله با گرد و غبار )به ریاست سازمان حفاظت محیط زیست( و سایر نهادهایی 

که در ارتباط با موضوع گرد و غبار هستند، به صورت فعال مشارکت می کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی پیرامون حمله هوایی اخیر رژیم 
صهیونیستی به مواضعی در سوریه اظهار داشت: متأسفانه بی تفاوتی جامعه جهانی 
در قبال تجاوزات مکرر رژیم اشغالگر قدس به جمهوری عربی سوریه و نقض آشکار 
تمامی قوانین و مقررات بین المللی باعث جری تر شدن و افسارگسیختگی سران این 
رژیم شده است.  شکی نیست که حمایت های آشکار و پنهانی رژیم حاکم بر ایالات 
متحده آمریکا، نقش مهمی در افزایش جسارت و وقاحت های این رژیم اشغالگر 
دارد، به طوری که نه تنها به اشغال بلندی های جولان سوریه ادامه داده، بلکه بطور 
مکرر زیرساخت های دولت و ملت سوریه را مورد حملات هوایی و موشکی خود قرار 

می دهد.
 خطیب زاده ادامه داد: بر اساس اخبار واصله، در حمله اخیر رژیم صهیونیستی، 
پارکینگ وسایل نقلیه عمومی در شهرک زینبیه و نزدیکی حرم مطهر حضرت زینب 
علیها السلام هدف حمله موشکی قرار گرفت که به موجب آن به جان و مال مردم 

خساراتی وارد شد.
وی افزود: نیروی هوایی رژیم صهیونیستی در سال های اخیر و در طول بحران 
سوریه، معمولًا نقش نیروی هوایی گروه های تروریستی در سوریه را ایفا کرده است و 
هر زمانی که ارتش سوریه و نیروهای متحد، شکستی بر این گروه ها وارد می کنند، 
بلافاصله هواپیماهای رژیم صهیونیستی وارد عمل شده و حملات تجاوزکارانه ای را 
به عمل می آورند. وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران ضمن محکوم کردن این 
اقدامات تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی، بر لزوم پاسخ مناسب و قاطع به این تجاوزات، 

چه در میدان و چه در مجامع بین المللی تأکید دارد.
فدراسیون فوتبال کانادا میزبان تیم ملی ایران

سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه به پرسشی پیرامون اظهارات سیاسی برخی 
از دولتمردان کانادایی درخصوص دیدار تدارکاتی تیم های ملی ایران و کانادا پاسخ 
داد و گفت: هماهنگی این دیدار مستقلا از سوی فدراسیون های فوتبال دو کشور، در 
چارچوب دیدارهای معمول تدارکاتی فوتبال صورت گرفته و فدراسیون فوتبال کانادا 
در این خصوص اعلام کرده که مصمم است با جلوگیری از هرگونه سوء استفاده 
سیاسی گروه های شناخته شده ضد ایران، این رویداد صرفا ورزشی را میزبانی کند.

خطیب زاده افزود: متاسفانه به نظر میرسد بر خلاف ادعاهای نمایشی، ورزشی 
ترین امور هم بازیچه جهت گیری های حزبی و جبهه بندی های سیاسی در داخل 
کانادا شده است. موضع گیری ها و اظهارنظرهای منفی نخست وزیر کانادا و برخی 
افراد دیگر، حاکی از تفوق نگاه صرف سیاسی و حزبی بر همه وجوه حکمرانی در 
کانادا بوده و به همین دلیل رفتار مقامات این کشور در علن به راحتی بازیچه گروههای 
مخالف و ایران ستیز می شود. وی تصریح کرد: از دولت و فدراسیون کانادا انتظار می 
رود فارغ از جوسازی ها، در اساس منشور حرفه ای ورزش و اصول شناخته شده فیفا، 
برگزاری این دیدار تدارکاتی و دوستانه را به دور از شائبه  ها و انگیزه های سیاسی و نیز 
شانتاژهای تبلیغاتی مخالفین تعاملات غیرسیاسی میان مردم کشورها، تسهیل کند. 
فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران به ما اطمینان داده است کلیه توافقات 
لازم را با فدراسیون فوتبال کانادا در همین چارچوب انجام داده و در صورت نقض 

توافقات، مسئولیت تمامی عواقب آن بر دوش طرف کانادایی خواهد بود.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پایان به پرسشی پیرامون برخی اخبار منتشر شده 
در رسانه  ها درخصوص مفاد توافقنامه صلح میان جمهوری آذربایجان و جمهوری 
ارمنستان پاسخ داد و اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران از حل و فصل این 
مناقشه براساس اصول شناخته شده حقوق بین الملل از جمله احترام به تمامیت 

ارضی، حق حاکمیت و تامین حقوق همه ساکنان منطقه حمایت می کند.

و  است   سیزدهم  دولت  منطقه ای  دیپلماسی  اولویت  همسایگی«  »اصلِ 
استقبال گرم سلطان عمان از رئیس  جمهور ایران هم نیاز منطقه به این  رویکرد 
و ارسال این پیام که جمهوری اسلامی برای منافع خود از هیچ میز و مذاکره ای 

غفلت نمی کند. 
براساس این گزارش، آیت الله »سید ابراهیم رئیسی«، دوشنبه دوم اردیبهشت، 
در صدر یک هیأت عالی رتبه ی سیاسی - اقتصادی به دعوت رسمی سلطان 
عمان وارد مسقط پایتخت این کشور شد و مورد استقبال صمیمانه »هیثم بن 
طارق آل سعید« قرار گرفت. سفر به مسقط را می توان گام تازه عملیاتی سازی 
سیاست همسایگی دولت سیزدهم دانست؛ سیاستی که منافع ایران را در ارتباط 

متقابل با کشورهای جهان به ویژه همسایگان و کشورهای منطقه می داند.
استقبال مسقط از رئیسی

حضور سلطان عمان پای هواپیمای حامل رئیس  جمهوری اسلامی ایران، 
خلاف رویه ها و پروتکل های استقبال، درست مانند آنچه در سفر به قطر و 
استقبال امیر این کشور از آیت الله رئیسی اتفاق افتاد، از موفقیت آمیز بودن این 
سفر حکایت داشت. رئیس جمهور صبح دوشنبه در فرودگاه مسقط در حالی 
مهمان سلطان عمان شد که قرار بود وزیر خارجه این کشور در مراسم استقبال 
از مقامات عالی ایران حاضر شده و پس از آن رئیس  جمهور در کاخ العلم مورد 
استقبال رسمی آل سعید قرار گیرد و با او دیدار و گفت وگو کند. مراسم استقبال 
با شلیک 21 توپ به  افتخار رئیس  جمهور و هیأت عالی رتبه همراه وی به اتمام 
رسید و آیت الله رئیسی در ضیافت کاخ سلطان عمان حضور یافت. در دیدارهای 
ایرانی و عمانی، 12 سند همکاری در حوزه های  دوجانبه وزرا و هیأت های 
سیاسی، حمل ونقل، همکاری های دیپلماتیک، اقتصادی و گردشگری توسط 
وزرای امور خارجه، صنعت، معدن و تجارت، نفت، راه و شهرسازی و رئیس 
سازمان توسعه تجارت امضا شد. رئیس  جمهور در دیدار با »فهد بن محمود آل 
سعید« معاون نخست وزیر عمان، ایران را گزینه مناسبی برای مردم این کشور در 
حوزه پزشکی و سلامت معرفی کرد و گفت که جمهوری اسلامی در هر حوزه ای 
که مورد تحریم و تهدید قرار گرفته پیشرفت  کرده است که دو حوزه پزشکی و 
هسته ای هم در این حوزه هاست. عمانی ها به رسم مرسوم خود در مهمان نوازی، 
شمشیر نفیسی را هم به آیت الله رئیسی هدیه دادند. نکته سنجی فهد بن 
محمود آل سعید و اشاره به تمدن هزاران ساله ایران و فرشی که در اتاق محل 
دیدار قرار داشت، از حاشیه های جالب  توجه دیدار رئیس جمهور کشورمان و 

معاون نخست وزیر عمان بود.
تأسیس خانه تجارت ایران در عمان

آیت الله رئیسی در جمع ایرانیان مقیم مسقط از ارتقای سطح مبادلات تجاری 
تهران سخن گفت و با تأکید بر تسهیل مراودات اقتصادی ایرانیان ساکن عمان 
و فعالان اقتصادی عمانی با کشورمان از تصمیم مهمی در این زمینه رونمایی 
کرد: تأسیس هرچه سریع تر خانه تجارت ایران در عمان که راه اندازی آن به 

شناخت متقابل ظرفیت های ایران و عمان کمک می کند. او در نشست با 
تجار و فعالان اقتصادی عمانی هم از تلاش برای برطرف کردن هرچه سریع تر 

مشکلات گمرکی برای تبادلات تجاری بین دو کشور خبر داد.
ایران و عمان در بیانیه پایانی هم ضمن اعلام توافق تهران و مسقط برای 
شراکت های جدید اقتصادی، این سفر را بر اساس پیوندهای مستحکم تاریخی 
دو ملت دوست توصیف کردند که باهدف تقویت روابط پایدار دوجانبه و احترام 
متقابل بین سران و ملت های دو کشور انجام شد. آیت الله رئیسی پیش از ترک 
تهران، در فرودگاه مهرآباد با بیان اینکه اراده هر دو کشور ارتقای سطح روابط 
است؛ گفت: سفر بنده به عمان همچون سفرهای قبلی در راستای توسعه 
روابط خارجی بر اساس اصل همسایگی است. پس از بازگشت هم تصریح کرد:   

مواضع تهران و مسقط در بسیاری از مسائل همخوانی قابل توجهی دارد.
همکاری های  خدمات،  و  سرمایه گذاری  تجارت،  زمینه های  در  کشور  دو 
فنی در حوزه های کار و اشتغال، محیط زیست و ورزش برنامه همکاری تدوین 
کردند. همچنین در حوزه های مطالعات و آموزش دیپلماتیک، رادیو و تلویزیون، 
آموزش عالی تحقیقات علمی و نوآوری، نفت و گاز، حمل ونقل، کشاورزی دام 
و شیلات، حفظ نباتات و قرنطینه نباتات، مشخصات اندازه شناسی و ارزیابی 

انطباق تفاهم نامه مشترک امضا کردند.
اهمیت روابط تهران - مسقط

ایران از دیرباز مهم ترین شریک تجاری کشورهای حوزه خلیج فارس به ویژه 
عمان بوده و در روابط دو کشور، تبادلات تجاری و روابط سیاسی دوجانبه، 
موضوعات منطقه ای و فرامنطقه ای همواره و البته امروز بیش از هر زمان دیگری 

از مهم ترین محورهای قابل  بررسی بوده است.
بر اساس اعلام »سید روح الله لطیفی« سخنگوی گمرک در آستانه سفر رئیس  
جمهور به عمان درباره تجارت غیرنفتی دو کشور گفت: تجارت غیرنفتی ایران 
در سال 1400 با کشور عمان چهار میلیون و 190 هزار تن کالا به ارزش یک 
میلیارد و 335 میلیون و 500 هزار دلار بود که نسبت به سال قبل 27 درصد در 
وزن و 53 درصد در ارزش افزایش داشته است. سهم صادرات ایران به عمان از 
این میزان تجارت 2 میلیون و 283 هزار تن کالای ایرانی به ارزش 716 میلیون 
دلار بود که با رشد 14 درصدی در وزن و 63 درصدی در ارزش همراه بوده 
است. واردات ایران از عمان هم یک میلیون و 907 هزار تُن کالا به ارزش 619 
میلیون و 500 هزار دلار بود که 49 درصد در وزن و 43 درصد در ارزش افزایش 
داشته است. »رستم قاسمی« وزیر راه و شهرسازی هم که یک روز قبل از رئیس  
جمهور به عمان سفر کرده بود، از امضای توافق نامه های ایران و عمان در حوزه 
حمل ونقل شامل برقراری خط کشتیرانی و پروازهای گردشگری بین دو کشور 
خبر داد. در همین زمینه »جعفر قنادباشی« کارشناس مسائل غرب آسیا، عمان 
را دارای ظرفیت های زیاد برای روابط اقتصادی با ایران دانست و گفت که این 
کشور می تواند پذیرنده بسیار خوبی برای کالاهای ما باشد و روابط دو کشور 

می تواند کاستی های که در زمینه صادرات و تجارت وجود دارد، برطرف کند.
پنجاه سال روابط سیاسی مسالمت آمیز و مصلحانه، از مسقط برای تهران 
همسایه  و شریکی قابل اعتماد ساخته است که می توان در پیچ های تاریخی به 
این اعتماد، اتکا کرد. عدم تأثیرپذیری از غرب در ارتباط با ایران و منافع مشترک 
با همسایه غربی از یک سو و درک اقتضائات منطقه ای از سوی دیگر از متغیرهای 
اثرگذار در ایجاد این اعتماد است. نام عمان در ادبیات سیاسی ایران با مفهوم 
میانجی درآمیخته و به نوعی دیدگاه مثبتی به این کشور در میان ایرانیان وجود 
دارد. به دلیل همین دیدگاه است که برخی تحلیل گران، سفر رئیس  جمهور 
به مسقط را در ارتباط با مذاکرات هسته ای و احیای برجام ارزیابی کردند. این 
اعتماد سیاسی میان دو کشور که به تعبیر آیت الله رئیسی وارد مرحله جدیدی 
سوءتفاهم های  برطرف کننده  می تواند  و  داشته  ارتقا  ظرفیت  است،  شده 

منطقه ای و فرامنطقه ای باشد.
بخش مهمی از دیدارهای دوجانبه رؤسا و مسئولان کشورهای خاورمیانه 
و جنوب غرب آسیا در هر دیداری بررسی مسائل ناتمام این جغرافیاست. در 
گفت وگوی سلطان عمان و رئیس  جمهور ایران هم منطقه در اولویت نخست بود. 
جنوب غرب آسیا از سندروم دخالت های فرامنطقه ای رنج می برد و پایان دادن 
به این رنج جز با همراهی کشورهای منطقه ممکن نخواهد شد. سودجویی 
رژیم صهیونیستی از برخی سوءتفاهم موجود میان کشورهای منطقه در کنار 
اختلاف افکنی های آمریکا از دلایل ایجاد این سندروم است. سلطان عمان یا 
امیر قطر مقابله با پیشرفت این سندروم را در سایه دوستی کشورهای منطقه 
می دانند و به همین دلیل است که »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان در 
گفت وگو با آیت الله رئیسی تصریح کرده است که دست دوستی خود را به سمت 
کشور همسایه و برادر ایران دراز می کنیم و آیت الله رئیسی هم با فشردن دست 

آل سعید، عمان را همسایه صادق و معتبر برای ایران دانست.
»علی نجفی خوشرودی« سفیر تهران در مسقط با اشاره به این که عمان 
را در روابط خارجی خود دنبال می کند، گفت: عمان در  سیاست متوازنی 
مقاطع مختلف سعی کرده در راستای کمک به حل مسائل و مشکلات مختلف 
ایفای نقش کند. جمهوری اسلامی ایران در راستای سیاست اصولی خود برای 
کمک به تحکیم صلح و امنیت در سطح منطقه بین المللی از ایفای چنین نقشی 
سازنده ای استقبال می کند و در این راستا امیدواریم که رایزنی ها و همکاری های 
دوستانه دو کشور هرچه بیشتر به مسیر کاهش مسائل و مشکلات در سطح 
منطقه و تقویت صلح و امنیت و شکوفایی اقتصادی در سطح منطقه کمک کند.

عملیاتی سازی سیاست همسایگی در دولت سیزدهم
تاجیکستان، ترکمنستان، روسیه، قطر و اکنون عمان، مقصد پنج سفر خارجی 
رئیس  جمهور در 9 ماه گذشته بوده است، دو سفر به پایتخت های همسایه، دو 
سفر به کشورهای منطقه و یک سفر هم به روسیه به عنوان یکی از متحدان 
جمهوری اسلامی. هدف و انگیزه مستتر در تمام آنها اما یک موضوع بوده: 
ظرفیت گشایی در سیاست خارجی جمهور اسلامی و پایانِ معطل و منتظر 
ماندن برای غرب و آمریکا. نشستن باطل به امید گشایش از وین و کوبورگ جای 
خود را به پویایی در دیپلماسی داده است و این میان اولویت با همسایگان و 
منطقه و دوستان فرامنطقه ای است. بر اساس تصریح رئیس  جمهور »رویکرد 
مناسبات ایران با کشورهای جهان به خصوص با همسایگان نه یک موضوع 
تاکتیکی، بلکه امری راهبردی است«؛ رویکردی که شواهد نشان می دهد مورد 

استقبال کشورهای همسایه هم قرار گرفته است.
و  به تهران  امیر قطر  ثانی«  اردیبهشت  ماهِ »شیخ تمیم بن حمد آل  سفر 
رضایت وی در هنگام بازگشت از دستاوردهای این سفر، گفت وگوهای متعدد 
و رایزنی های مختلف »حسین امیر عبداللهیان« وزیر امور خارجه کشورمان با 
همتایان منطقه ای خود، دیدار علی باقری معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
با »احمد بن حسن الحمادی« دبیرکل وزارت امور خارجه قطر در قالب کمیته 
رایزنی های سیاسی ایران و قطر و تأکید بر ارتقای آن نشان از درک شرایط از 
سوی کشورهای منطقه دارد. »علیرضا عنایتی« مدیرکل خلیج فارس وزارت 
امور خارجه در گفت وگو با ایرنا از وجود گام ها و ظرفیت های بلندتر و بیشتری 
برای توسعه مناسبات ایران و خلیج فارس سخن گفت و تصریح کرد ایران معتقد 
و راه حل های  با گفت وگوهای سیاسی  باید  است بحث های مهم منطقه ای 
سیاسی همراه باشد. او خاطرنشان کرد که »از زمان دولت سیزدهم در مورد 
گسترش روابط اقتصادی، کنسولی، مرزی، گفت وگوهایی را با کشورهای حوزه 
خلیج فارس داشته و در حال اجرایی شدن این گفت وگوها هستیم« و ادامه 
داد: در بخش کمیسیون مشترک اقتصادی میان کشورهایی که نقش سازنده 
و مؤثری دارند نیز گفت وگوهای خوبی میان رئیس  جمهور کشورمان با رؤسای 

کشورهای عمان، کویت، قطر و عراق انجام شد.

روایتی از سفر یک روزه رئیسی به مسقط؛

عمان  و فصل تازه  شراکت در سایه  دیپلماسی همسایگی

جواد لاریجانی:
پاسخ ایران به ترور اخیر قوی و بجا خواهد بود

قائم مقام اسبق وزارت خارجه با تاکید بر اینکه باید هزینه اقداماتی مانند ترور را بسیار بالا ببریم، گفت: بدون شک رژیم 
صهیونیستی و نوکران منافقین در این قضیه دخیل هستند و رژیم اسرائیل قطعاً هزینه سنگینی می پردازد همانطور که کل هستی 

آنها در حال تزلزل است. 
شهید صیاد خدایی عصر روز یکشنبه اول خرداد در خیابان مجاهدین اسلام تهران ترور شد بعد از این اتفاق کارشناسان امنیتی 
تاکید داشتند، این عملیات تروریستی عبور بدون حساب از خط قرمز ایران است که بسیاری از معادلات را تغییر می دهد. دیروز 
که جواد لاریجانی برای انجام یک مصاحبه تفصیلی مهمان خبرگزاری ایرنا بود، با او درباره موضوعات مختلفی گفت وگو کردیم 
که مشروح آن به زودی منتشر می شود، آنچه در ادامه می آید بخشی از سخنان لاریجانی درباره حادثه ترور اخیر و سالگرد دوم 
خرداد است:  محمدجواد لاریجانی قائم مقام اسبق وزارت خارجه در گفت وگو با ایرنا با اشاره به ترور و شهادت شهید صیادخدایی 
اظهار داشت: بحث استفاده از اهرم تروریسم علیه انقلاب از روز تولد جمهوری اسلامی شروع شده و استفاده از آن علیه جمهوری 
اسلامی به این دلیل است که اهرم های دیگر موثر نیست چراکه اگر بتوانند کودتا کرده یا مشکلات دیگری مانند حمله نظامی 
مستقیم انجام دهند، حتماً این کار می کنند اما وقتی این کارها با محاسباتی که دارند محکوم به شکست می شود دست به ترور 
می زنند. دبیر سابق ستاد حقوق بشر قوه قضائیه افزود: ما باید داستان را درست بخوانیم، ترورهایی که علیه دانشمندان و سرداران 
ما در دستگاه های نظامی انجام می شود ناشی از این است که پروژه های آمریکا، غرب و صهیونیسم علیه جمهوری اسلامی ناکام 

مانده است.
وی با بیان اینکه این ترورها گرچه در جایی به انسان ها زخم می زند اما هدف اصلی آنها از بین بردن کامل نظام جمهوری اسلامی 
بوده است، گفت: چیزی که غرب به دنبال آن است، نظامی است که سه ویژگی دیکتاتوری، سکولار بودن و وابستگی را داشته باشد.

 رژیم صهیونیستی قطعاً هزینه سنگینی می پردازد
لاریجانی با تاکید بر اینکه باید هزینه اینگونه اقدامات را بسیار بالا ببریم، تصریح کرد: بدون شک رژیم صهیونیستی و نوکران 
منافقین در این قضیه دخیل هستند، البته رژیم صهیونیستی قطعاً هزینه سنگینی می پردازد همانطور که کل هستی آنها در حال 

تزلزل است.
این تحلیلگر مسائل سیاسی ادامه داد: نقش جمهوری اسلامی در مقاومت نقش کاملا آشکاری است و موضوعی که سبب 
شده آنها شب ها خواب نداشته باشند، به دلیل قدرت مقاومت است و نقش ایران هم در مقاومت پنهان نیست اما در عین حال این 

شیطنت ها پاسخ دارد زیرا به جز گذشتن از خط قرمز، این اتفاق تجاوز بزرگ به حقوق ملت ما محسوب می شود.

 پاسخ ایران به ترور اخیر به اندازه، قوی و بجا خواهد بود
وی تصریح کرد: من تردید ندارم که این ترور پاسخ خواهد گرفت، ضمن اینکه پاسخ های ما بچه گانه نیست و دشمن این را می داند 

که ما  به اندازه، قوی و بجا این کار را انجام می دهیم.
لاریجانی افزود: ما باید مانند دهه های گذشته که ریشه تروریسم را در کشور به نحو عظیمی خشکاندیم و هزینه آن را بالا بردیم 
اکنون هم همین کار را انجام دهیم و یادمان باشد چیزی که غرب و رژیم صهیونیستی از آن در هراس هستند ماندن در جای خود 

و بر سر مبنا ایستادن است.
دبیر سابق ستاد حقوق بشر قوه قضائیه گفت: شما امروز می بینید وقتی سید حسن نصرالله صحبت می کند، رژیم صهیونیستی 

شب خواب ندارد چراکه حرف او قول سدید است و سخن دروغ بر زبان نمی آورد و هر حرفش مبنا دارد.
وی درباره تحلیل خود از دوم خرداد و جریان اصلاح طلبی در کشور نیز گفت: جریان اصلاحات در ایران یک کژراهه است، البته 
ما دوستان زیادی داریم که از قبل انقلاب با هم بودیم اما دلیل این کژراهه اصلاحات باید ریشه یابی شود؛ متاسفانه ما گاهی در بیان 
مباحث سیاسی دچار رودربایستی می شویم. لاریجانی درباره چگونگی آغاز کژراهه های سیاسی اظهار کرد: یک مدلی وجود دارد 

که شروع آن انحراف در فکر است و به تدریج تبدیل به نفاق سیاسی و بعد به بغی یعنی خروج علیه نظام مشروع منجر می شود.
 مدل جمهوری اسلامی یکی از روش های بسیار مدرن دموکراسی است

قائم مقام اسبق وزارت خارجه تصریح کرد: اولین مشکل کژراهه اصلاحات، فکر مبنایی است یعنی متوجه نشدند که بزرگترین 
دستاورد انقلاب اسلامی، گرچه آزادی و استقلال هم هست اما از همه آنها مهم تر تاسیس یک نظام مدنی سیاسی کاملًا جدید 

است که مبنای مشروعیت آن ولایت است و از لحاظ مدل کاری یکی از روش های بسیار مدرن یعنی دموکراسی عملیاتی است.
لاریجانی ادامه داد: خیلی ها در ابتدای کار عنوان می کردند این کار شدنی نیست، حتی مرحوم بازرگان می گفت این موضوعات 
را رها کنید و فقط اساسنامه سوئیس را بگیرید و برخی موارد را حذف و آن را تبدیل به مدل جمهوری اسلامی کنید، یک عده دیگر 
که ژست مدرنیته در لفظ دارند و نشخوار هزار بار جویده قبلی ها را تحویل می دهند، می گفتند اسلام دین قدیمی و مندرس و برای 
بخش خصوصی زندگی است. وی خاطرنشان کرد: بنابراین برای اینکه بفهمید ریشه نظری این جریان چیست باید به اهل قلم آنها 
رجوع کنید تا ببینید این افراد چه می گویند، نهایتا حرفشان این است که اسلام دین قدیمی و متعلق به نماز و روزه و برای اقوام عرب 
بوده است و زندگی مدنی ما باید عرفی به معنای سکولار باشد، از این رو این کژراهه و انحراف فکری محسوب می شود چراکه اولا 

اسلام مندرس نیست و مانند چشمه مواجی است که طبق مکتب اهل بیت روز به روز نو می شود.

کارشناس مسائل غرب آسیا:

عمان همواره مانع  گسترش ایران هراسی در عرصه بین المللی شده است 
 کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: در طول دو دهه گذشته که موضوع ایران هراسی به شدت در دستور کار رسانه های 
منطقه ای و بین المللی وابسته به نظام سلطه ادامه داشت، عمان جزو کشورهایی بود که یک موضع بسیار منطقی داشت و 

مانع ایران هراسی در عرصه بین المللی شده است. 
سید رضا صدرالحسینی با اشاره به سفر رئیس جمهور به عمان گفت: جهت گیری و نقشه راه دولت سیزدهم، بر اساس 
قوانین بالادستی و تأکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی، توسعه و تعمیق روابط با کشورهای همسایه، مسلمان، دوست و 

غیر معاند است.
این کارشناس مسائل غرب آسیا اضافه کرد: رئیس جمهور از ابتدای معرفی برنامه های خود، در مجلس شورای اسلامی 
و معرفی وزیر امور خارجه، این نقشه راه را چندین بار از جانب مقامات ارشد دولت و کسانی که دراین رابطه ارتباط مستقیم 

داشتند، بیان کردند و بر اساس این نقشه راه، حرکت آغاز شد.
وی افزود: بر اساس تأکیدات رئیس جمهور در حوزه اقتصادی، مشاهده می کنیم که سفرهای متعدد وزیر امور خارجه و 

وزرای مربوطه در حوزه گسترش روابط سیاسی و تعمیق روابط  اقتصادی، انجام شده است.
صدرالحسینی گفت: همین مسئله در سفرهای رئیس جمهور نیز دیده می شود و با توجه به این نکته، ایشان به قطر رفتند 

و امیر قطر نیز در هفته های اخیر در تهران حضور داشت. این ارتباطات در سطوح مختلف بین ایران و سایر کشورهای منطقه 
وجود داشته است. وی با بیان اینکه عمان هم یکی از کشورهایی است که از سالیان قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، با 
ایران روابط خوبی داشت، افزود: پس از پیروزی انقلاب اسلامی نیز به رغم اینکه عضو شورای همکاری خلیج فارس بود اما 
به هیچ عنوان به صدام کمک نکرد و موضع خود را در این  رابطه یک موضع منطقی و نسبت به منافع ملی همسایه بزرگ خود 
یعنی جمهوری اسلامی کاملا را رعایت کرد. این کارشناس مسائل غرب آسیا اظهار کرد: پس از دفاع مقدس نیز عمان یک 
کشور دوست محسوب می شد و در حرکت های خصمانه آمریکایی ها همراهی نداشت و سعی می کرد شکاف بین کشورهای 
عربی حوزه خلیج فارس و ایران که بر اساس نقشه رژیم صهیونیستی و آمریکایی ها تلاش داشتند از جمهوری اسلامی دور 
شوند، پر کند. وی گفت: در طول تقریباً دو دهه گذشته که موضوع ایران هراسی به شدت در دستور کار رسانه های منطقه ای 
و بین المللی وابسته به نظام سلطه ادامه داشت، عمان جزو کشورهایی بود که یک موضع بسیار منطقی داشت و در ارتباط 
با مسائل گوناگون تلاش می کرد که این ایران هراسی گسترش پیدا نکند. روابط حسنه سلطنت عمان با جمهوری اسلامی 

ایران در سطوح مختلف این را نشان می دهد.
این کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: در تحولات منطقه ای، هجمه تروریسم منطقه، مسئله بیداری اسلامی و موضوعات 

گوناگون مشاهده می کنیم که عمان رفتار برادرانه را در چارچوب مناسبات همسایگی به خوبی رعایت کرده است.
صدرالحسینی با اشاره به نقش عمان در مذاکرات هسته بین ایران و 1+4 و آمریکا، گفت: در قضایای پرونده هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران نیز تمام تلاش عمان بر این مسئله معطوف بود که بتواند شرایطی را فراهم کند تا منافع جمهوری 
اسلامی را به گونه ای که خودش تصمیم گرفته مهیا کند و دخالتی در سیاست خارجی جمهوری اسلامی در حوزه منطقه ای 

و بین المللی نداشت.
وی در گفت وگو با ایرنا، افزود: عمان مناسبات مناسب با جمهوری اسلامی را در دستور کار خودش داشت و از ظرفیت های 
خود برای گسترش روابط با جمهوری اسلامی در درجه اول، و ایجاد ارتباط جمهوری اسلامی و کشورهای حوزه خلیج 

فارس در درجه دوم استفاده می کرد و در بعضی مواقع هم بین آمریکا و جمهوری اسلامی، تقش آفرینی می کرد.
امروز در مذاکرات هیچ نیازی به میانجی نداریم 

این کارشناس مسائل غرب آسیا با تأکید بر اینکه ما امروز در مذاکرات هیچ نیازی به میانجی نداریم، اضافه کرد: چراکه ما 
به واسطه فکت شیت ها حرف خود را به صورت مکتوب به آمریکایی هایی که پشت در میز مذاکرات نگه داشته بودیم، می زدیم 

و آنها هم حرف خود را به ما می زدند.
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هر کس در برابر آزار زیاد ، شکیبایی 
کند ، این، درستیِ تقوای او را نشان 

می دهد .
چهار شنبه -4 خرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5506

. غرر الحکم : ج 5 ص 353 ح ٨7١٠

برخورد تند وزیر ورزش با رییس فدراسیون
 مجمع کمیته ملی المپیک روزسه شنبه در حالی برگزار شد که هنگام ورود وزیر ورزش به سالن، 
اتفاقی افتاد که تعجب همه را برانگیخت. در کلیپی که منتشر شده سجادی به هاشم صیامی که 
پشت سر او در حال ورود به سالن بود، به تندی می گوید: بار آخرت باشد و دیگر تکرار نشود!اما 
اجرای این اتفاق و برخورد چه بوده است. ظاهرا هاشم صیامی، رئیس فدراسیون دنبال دعوت 
وزیر ورزش به مشهد برای جام امام رضا )ع( بوده و می خواسته سجادی جلسه ای را هم با دهلان 
الحمد، رئیس کنفدراسیون آسیا برگزار کند.صیامی می گوید: من در راهرو با رئیس دفتر وزیر 
صحبت کردم و او گفت وزیر الان می آید و خودت هم مستقیم این موضوع را عنوان کن، اما وقتی 
وزیر را دیدم و می خواستم موضوع را عنوان کنم آن اتفاق افتاد.به نظر می رسد سجادی، وزیر 
ورزش از شرایط دوومیدانی رضایت ندارد و از گوشه و کنار نیز خبر هایی در مورد رفتن صیامی به 

گوش می رسد و باید دید در آینده چه شرایطی رقم خواهد خورد.

 آیا عادل فردوسی به رسانه ملی بازخواهد گشت؟
پیمان جبلی رییس سازمان صداوسیما در مورد وضعیت عادل فردوسی نیز در پاسخ به سوال 
دانشجویان گفت: موضوع عادل در زمان من اتقاق نیفتاد. اگر من بودم همه تلاشم را می کردم 
که نرود و از ظرفیتش استفاده شود. من میراث دار وضعیتی هستم. همه فکر می کنند با امضای 
طلایی من کاری درست می شود. اما این مساله دو طرفه است. آن فرد هم باید بخواهد و قواعد 
بازی تیمی را بداند. او اصول کاری خودش را دارد. خودم با آقای فردوسی پور صحبت کردم. 
تلاش می کنم سرمایه ای را از دست ندهیم. مساله دو طرفه است. آنتن وقتی در اختیار هنرمند 
است نباید فکر کند که چه اتفاقی افتاده. یک سلبریتی برای یک برنامه چندصد میلیارد می گیرد. 

اگر ندهیم می رود. مدیریت چهره ها حساسیت دارد. مساله فقط فردوسی پور نیست.

مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا دراستان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر 
اثر کرونا فوت نکرد و تعداد 30 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.مهدی 
مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی 
به سوم خرداد ماه 1401، تعداد 30 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.وی 
با بیان اینکه در این مدت تعداد 4 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان 
کرد: در 24 ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد اما حال 3 بیمار دیگر 
وخیم است و در مجموع تعداد 43 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 47 تست انجام گرفته که تعداد یک تست مثبت اعلام 
شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و 865 هزار و 931 دُز واکسن کرونا در استان قم 

تزریق شده است.

فوت مالک ساختمان متروپل تاییدشد 
دادستان عمومی و انقلاب استان خوزستان خبر فوت مالک ساختمان متروپل را به صورت 
رسمی تایید کرد.صادق جعفری چگینی در گفتگو با خبرگزاری صدا و سیما گفت: روزدوشنبه 
حکم دستگیری و بازداشت متهمان اصلی پرونده از جمله مالک و پیمانکار ساختمان توسط 
دادستان عمومی و انقلاب شهرستان آبادان صادر شد، ولی پس از بررسی های موجود جسد او 
در زیر آوار ساختمان 10 طبقه کشف شد. دادستان عمومی و انقلاب استان خوزستان تاکید کرد: 
مردم به حواشی موجود دقت نکنند چرا که جسد مالک ساختمان از زیر آوار بیرون آورده شد و پس 
از بررسی ها توسط اداره تشخیص هویت آگاهی استان و همچنین خانواده وی، هویتش تشخیص 

داده شد. وی در پایان از مردم خواست: اخبار را از سایت ها و خبرگزاری های معتبر دنبال کنند.

فروزان: بیرانوند با پرسپولیس سه ساله بسته! 
 محسن فروزان در یک ویدئوی کوتاه که در شبکه های اجتماعی منتشر شده می گوید که قرارداد 
علیرضا بیرانوند با پرسپولیس امضا شده و کار انتقال او به این تیم تمام شده است.محسن فروزان 
در یک گفت وگوی ویدئویی ادعایی درباره شایعات این روزهای دروازه باشگاه پرسپولیس مطرح 
می کند. فروزان در این ویدئو می گوید: »نمی دانم چرا این خبر رسانه ای نمی شود ولی علیرضا 
بیرانوند با پرسپولیس قرارداد سه ساله بسته است.«در چند روز اخیر اخباری از احتمال بازگشت 

علیرضا بیرانوند به پرسپولیس منتشر شده بود.

وزیر بهداشت: کرونا در ایران مهار شد 
 وزیر بهداشت در دیدار با دبیرکل سازمان جهانی بهداشت گفت: با حمایت های مردم و تلاش 
های شبانه روزی نیروهای بهداشتی و درمانی، بیماری کرونا در ایران کنترل و مهار شده و بیش از 
دو هفته است که آمار مرگ و میر روزانه بیماران کرونایی در کشور ما، تک رقمی است.عین اللهی با 
اشاره به تامین گسترده واکسن کرونا در ایران گفت: به لطف خدا و با کمک مردم، تا کنون حدود 
150 میلیون دُز واکسن در ایران تزریق شده و پوشش واکسیناسیون در کل جمعیت ایران، حدود 

75 درصد است.

معاون دادستان قم :

اقدامات اصلاحی به فوریت در نقاط حادثه خیز قم 
انجام شود 

معاون حقوق عامه دادستان قم بر ضرورت تعیین مهلت و ضمانت اجرای قانونی برای تکالیف ابلاغی 
دستگاه ها در حوادث جاده ای تاکید کرد.

سلطانی در جلسه کارگروه بررسی حوادث جاده ای با محوریت جاده پردیسان به ورجان که در دادسرای 
عمومی و انقلاب قم با حضور تمامی دستگاه های مسئول استان برگزار شد، با تأکید بر اهمیت پیشگیری از 
تصادفات و تأثیر آن بر آسیب های اجتماعی، گفت: برای اجرای تکالیف ابلاغی به دستگاه های متولی، با نظر 
کارشناسی مهلت تعیین می شود و ضمانت اجرای قانونی و پیگیری قضایی برای هرگونه قصور، مقرر خواهد 
شد و در این راستا پلیس راهور و پلیس راه استان مکلف است سهم تقصیر ادارات را در حوادث جاده ای به 

دادستانی اعلام کنند.
وی با بیان اینکه با توجه به پیشرفت جامعه بشری انتظار ما در ایمنی راه ها فراتر از وضع موجود است، 
خاطر نشان کرد: ضروری است نقاط حادثه خیز استان اولویت بندی و بر اساس نظر کارشناسی برای رفع آن 

اقدامات اصلاحی به فوریت صورت گیرد.
تاکید بر بهسازی و تعریض هرچه سریعتر جاده پردیسان به کهک 

معاون دادستان قم همچنین بر لزوم بهسازی جاده ها، رفع نواقص دوربین های ثبت تخلف، افزایش 
پایگاه های اورژانس، برخورد بازدارنده با رانندگان پرخطر، توقیف خودرو های متخلفان پرتکرار، رسیدگی ویژه 
به پرونده های تصادفات اتباع و دیگر راهکار های کاهش حوادث رانندگی تأکید و تصریح کرد: نظارت و پیگیری 
دادستانی بر روند بهسازی و تعریض هرچه سریعتر جاده پردیسان به کهک صورت می گیرد و دستگاه های 

مسئول باید پاسخگوی اجرای کامل و سریع آن باشند. 
فعال شدن بیشتر دوربین های ثبت تخلف، افزایش پل عابر پیاده مکانیزه، ایجاد سرعت گیر های مدرن، 
پایگاه های  افزایش  هوشمندسازی چهارراه ها، بهسازی جاده ها، اجرای دوره آموزشی برای متخلفان، 
ایجاد  فروشگاه های حریم جاده،  ها، ساماندهی  پاسگاه  تجهیز  کیفیت،  با  ایجاد خط کشی  اورژانس، 
محدودیت برای رانندگان پرخطر از اهم راهکار ها و اقداماتی بود که از سوی مسئولان دستگاه های متولی برای 

کاهش حوادث جاده ای مطرح شد.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

کشف  احتکارحدود 1۵ تن برنج  ازیک واحد صنفی
رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم از کشف 14970کیلو گرم برنج در واحد صنفی در این استان خبر 

داد.
سرهنگ حسین برزگراظهارداشت: با توجه به تحولات اقتصادی در سطح کشور ،حذف یارانه کالاهای 
اساسی ،سو استفاده افراد سودجو و دلالان مبنی بر احتکار کالاهای اساسی و ارزاق عمومی،در راستا تدابیر 
سردار فرماندهی محترم و تشکیل قرارگاه امین ،با وصول اخبار مبنی بر احتکار برنج در یک واحد صنفی عوامل 

این پلیس طی سرکشی از واحد مذکور 14970کیلو گرم برنج احتکاری کشف نمودند. 
وی افزود: ارزش تقریبی کالاهای مکشوفه حدود مبلغ 11/000/000/000  ریال می باشد.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم تصریح کرد: ازمتهمان تحقیق و پرونده به مرجع   رسیدگی کننده 
ارسال شده  است.لازم به ذکر است با توجه به گستردگی پرونده وزوایای پنهان پرونده مذکور درحال رسیدگی 

)مراجع قضایی( می باشد. 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم در خاتمه با تشکر از همکاری آگاهانه شهروندان با پلیس، یادآور 
شد: از شهروندان می خواهیم چنانچه اطلاعی از دپوی کالا دارند موضوع را از طریق شماره تلفن 110 اطلاع 

دهند تا در اسرع وقت نسبت به پیگیری و برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 
بزرگ  کار  انتقال آب قم یک  تعمیر خط  و  اصلاح 
برنامه ریزی دقیق و منسجم،  با  و شاخص بود که 
اطمینان خاطر نسبی از بحث تامین آب در شهر قم 

ایجاد کرد. 
حسن بختیاری در آیین تجلیل از عوامل اجرایی و 
پشتیبانی عملیات بزرگ اصلاح و تعمیر خط انتقال 
آب از سد 15 خرداد به قم افزود: 85 درصد آب شهر 

قم توسط دو خط انتقال تامین می شود.
از  یکی  دلیلی  هر  به  اگر  داشت:  اظهار  وی 
با  قم  بزرگ  شهر  شود  خارج  مدار  از  خط  دو  این 
حساسیت هایی که بر روی آن وجود دارد دچار تنش 
می شود و بازخوردهای منفی از خود بر جای خواهد 

گذاشت.
قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
خاطرنشان کرد: درصدد هستیم از هر کار ویژه و 
فوق العاده ای که ورای وظایف سازمانی در شرکت 

انجام می شود قدردانی داشته باشیم که این روند را با 
تجلیل از عوامل اجرایی تعمیر و اصلاح خط انتقال 

آغاز می کنیم.
و  آب  شرکت  آب  توسعه  و  بهره برداری  معاون 
فاضلاب استان نیز در این مراسم با بیان اینکه قم 
از معدود کلان شهرهای کشور با دو خط انتقال آب 
است ابراز داشت: وجود دو خط انتقال از نظر پدافند 
غیرعامل برای کلان شهری مثل قم از درجه اهمیت 
فراهانی  سربندی  محمود  است.  برخوردار  بالایی 
اتکا به یک خط انتقال آب را در صورت بروز حادثه و 
ضایعه تنش زا دانست و با اشاره به برخی از شهرهایی 
که دچار این مشکل شده اند، افزود: شهر قم دارای 
دو خط انتقال است که به عنوان یک نعمت برای این 

شهر به شمار می رود.
وی با اشاره به قدمت 30 ساله خط قدیم انتقال 
گفت: با وجود بهره برداری مناسب، این خط، در 
طول زمان دچار خوردگی و شیرهای تخلیه و هوای 

آن نیز فرسوده شده و از بین رفته بود.
وی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
اصلاح و تعمیر این خط که بخشی از آب شهر قم را 
تامین می کند، اظهار داشت: با اقداماتی که از حدود 
برنامه ریزی  و  بود  انجام شده  قبل  سه چهار سال 
دقیق، تعمیر و اصلاح خط انتقال قدیم بدون تنش و 

زودتر از زمان بندی اعلام شده به پایان رسید.
معاون بهره برداری و توسعه آب آبفای استان قم با 
بیان اینکه در طول زمان اجرای پروژه از سه پیمانکار 
کمک گرفتیم تا سرعت اجرا بالا رود، اضافه کرد: در 
نهایت بدون کوچکترین مشکلی پروژه انجام شد و در 
حال حاضر یک خط انتقال قابل اتکای دیگر داریم 

که از شرایط ناپایدار گذشته خارج شده است.
حضور  با  مراسم  این  پایان  در  می شود  یادآور 
مدیرعامل، قائم مقام و معاونین شرکت آب و فاضلاب 
استان از عوامل دخیل در اصلاح و تعمیر خط انتقال 

قدیمی آب قم با اهدا لوح و هدیه قدردانی شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

۸۵ درصد آب شهر قم توسط دو خط انتقال تامین می شود 

رئیس اداره ذیحسابی طرح های عمرانی شهرداری قم تشریح کرد:

جزییات کمک های ریالی دولت
 به شهرداری قم

رئیس اداره ذیحسابی طرح های عمرانی شهرداری قم میزان اعتبارات دریافت 
شده از دولت شامل اوراق مشارکت، جرائم، اعتبارات ملی و استانی، اسناد تسویه 

و ... به شهرداری قم را تشریح کرد.
رضا درودگر با اشاره به وظایف اداره ذیحسابی طرح های عمرانی شهرداری 
اظهار داشت: ذیحساب مأموری است که با حکم وزارت اقتصادی و دارایی در 
یک دستگاه برای نظارت، بررسی و تطبیق قانون و مقررات در خصوص اختصاص 
به یک دستگاه  استانی  یا  متمرکز  و  ملی  اعتبارات  از طریق  که  دولتی  وجوه 

تخصیص می یابد، مستقر می شود.
به  مستقیم  به صورت  کل  خزانه داری  طریق  از  ملی  اعتبارات  وی،  گفته  به 
دستگاه ها مانند اعتبارات تعلق گرفته به مترو و قطار شهری اختصاص می یابد 
و اعتبارات استانی، اعتباراتی بوده که به سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
اختصاص یافته و شهرداری بعد از ارائه برنامه و پروژه و تصویب شورای برنامه ریزی 

استان، می تواند از آن ها بهره ببرد.
رئیس اداره ذیحسابی طرح های عمرانی شهرداری قم عملکرد سال 1400 
این حوزه در شهرداری را مورد توجه قرار داد و افزود: سال گذشته بیش از هزار و 
408 میلیارد ریال به شهرداری قم اختصاص یافته که 445 میلیارد ریال از آن ها را 

اعتبارات استانی و 953 میلیارد ریال اعتبارات ملی بوده است.
وی خاطرنشان کرد: از اعتبارات استانی نیز بیش از 222 میلیارد ریال برای 
شش پروژه تهیه و نصب تجهیزات الکترونیکی و هوشمند ثبت تخلفات، احداث 
زیرگذر عابر پیاده خیابان راه آهن در تقاطع خیابان شهید دادخواه و خیابان قدس، 
خرید قیر برای اصلاح، ساماندهی و بهسازی معابر، تملک و ساماندهی ورودی 
قم از سمت جعفریه، توسعه زیرساخت های گردشگری و احداث پارک 1000 
هکتاری کوهستان و محوطه سازی، ساماندهی و بهسازی امامزاده عبدالله)ع( 

تخصیص یافته است.
درودگر اعتبارات و تخصیص یافته به پروژه مترو را مورد توجه قرار داد و گفت: 
از محل وجوه عمومی  برای احداث پروژه قطار شهری قم 816 میلیارد ریال 
تخصیص یافته که 230 میلیارد ریال از محل سفر ریاست جمهوری به صورت نقدی 

و بقیه به صورت اسناد خزانه است.
وی یادآور شد: همچنین از محل سایر منابع مانند ارزش افزوده نیز 36 میلیارد 
ریال برای بهسازی و سامان دهی معابر اطراف مسجد مقدس جمکران و 30 
میلیارد ریال نیز از محل مصوبات سفر و از ردیف هدفمندی یارانه ها نیز 30 میلیارد 
ریال برای احداث گرمخانه و مرکز نگهداری زنان بی سرپرست و مرکز ترک اعتیاد 

اختصاص یافته است
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۹۵ درصد بوستان های شهر قم 
ایمن هستند

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز فاز پنجم پروژه 
ایمن سازی و اصلاح روشنایی بوستان ها در نخستین روزهای سال 1401 خبر 

داد.
با اشاره به آغاز فاز پنجم پروژه ایمن سازی و اصلاح روشنایی  پیام جوادیان 
بوستان ها در نخستین روزهای سال 1401 اظهار کرد: به دنبال پروژه های فاز اول 
تا چهارم اصلاح و ایمن سازی روشنایی بوستان ها که از سال 94 آغازشده، بیش از 

95 درصد بوستان ها اصلاح روشنایی داشته و به طور کامل ایمن سازی شده اند.
وی با تأکید بر اینکه در فاز پنجم نیز اصلاح روشنایی برخی بوستان ها انجام 
می شود گفت: بوستان شهدای دل آذر یکی از بوستان های در مرحله اصلاح 
روشنایی است که از ابتدای سال نصب پایه های روشنایی آغازشده و تا یک ماه 

آینده امیدواریم بتوانیم نصب پایه ها و کابل کشی را تکمیل کنیم.
اینکه در این  با بیان  مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
مرحله اصلاح روشنایی انجام می شود تصریح کرد: یکسری بوستان ها در گذشته 
احداث شدند و روشنایی استانداردی ندارند و از برج های نوری در آن ها استفاده 
می شده که با رشد درختان شاهد کاهش روشنایی در سطح بوستان هستیم، به 
همین خاطر با مطالبه شهروندان اصلاح روشنایی در حال انجام است تا روشنایی 

استاندارد در تمام نقاط بوستان داشته باشیم.
جوادیان خاطرنشان کرد: برخی بوستان های منطقه دو و دیگر مناطق شهر نیز 

در دستور کار اصلاح روشنایی در نیمه نخست سال 1401 هستند.
 

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم خبرداد:

ثبت تخلفات رانندگی با کمک نرم افزار 
هوش مصنوعی

مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم از تغییر عملکرد دوربین های 
نظارتی در سال 1401 خبر داد و گفت: برخی دوربین های نظارتی سطح شهر در 
سال 1401 با کمک هوش مصنوعی و نرم افزار می توانند برای تخلفات ترافیکی 

اعمال قانون کرده و جریمه صادر کنند.
وحید برزو با تأکید بر اهمیت نظارت بر نظم بخشی به ترافیک در سطح شهر 
اظهار داشت: اعمال قانون توسط دوربین ها در سطح شهر در ایجاد نظم ترافیکی 

و تغییر رفتارهای ترافیکی شهروندان بسیار مؤثر است.
وی از تغییر عملکرد دوربین های نظارتی در سال 1401 خبر داد و افزود: برخی 
دوربین های نظارتی سطح شهر در سال 1401 با کمک هوش مصنوعی و نرم افزار 

می توانند برای تخلفات ترافیکی اعمال قانون کرده و جریمه صادر کنند.
مدیر مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری قم نحوه عملکرد دوربین های 
این هوش  با کمک  و گفت:  تشریح کرد  با کمک هوش مصنوعی  را  نظارتی 
مصنوعی می توانیم علاوه بر ثبت تخلفات، برای شناسایی رویدادها نیز از آن 
استفاده کرد و به داده و اطلاعات دقیقی نسبت به جریان ترافیکی سطح شهر 

دست پیدا کنیم.
وی با یادآوری تأثیر دوربین های ثبت تخلف در سطح شهر تصریح کرد: در هر 
خیابان یا معبری که از دوربین های نظارتی و ثبت تخلف استفاده می کنیم آمار 
تصادفات منجر به جرح و یا خدای نکرده فوت به شدت کاهش پیدا کرده و این 
نشان می دهد تنها با نظارت دقیق و اعمال قانون به موقع می توانیم شاهد تغییر 

رفتار ترافیکی شهروندان در کمترین زمان باشیم.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

تحویل بیش از ۲ هزار شیء 
به جامانده در تاکسی ها

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از تحویل بیش از 
دو هزار شیء به جامانده در تاکسی به پاسگاه بازرسی این سازمان خبر داد و گفت: 
از این دو هزار شیء تقریباً یک هزار قلم به صاحبان آن ها تحویل داده شده که در 
بین این اقلام موبایل، طلای 80 میلیون تومانی و حتی کلید خانه نیز بوده است.

علی نیک با اشاره به اهمیت ثبت مشخصات و تأیید صلاحیت رانندگان برای 
تردد و جابه جایی مسافران اظهار داشت: رانندگان تاکسی علاوه بر گزینش های 
اخلاقی و انجام تست های مختلف، دوره های مهارتی زیادی را نیز طی کرده و تمام 

مشخصات آن ها در سامانه تاکسیرانی ثبت است.
وی از تحویل بیش از دو هزار شیء به جامانده در تاکسی به پاسگاه بازرسی 
سازمان مدیریت بر تاکسیرانی خبر داد و افزود: از این دو هزار شیء تقریباً یک 
هزار قلم به صاحبان آن ها تحویل داده شده که در بین این اقلام موبایل، طلای 80 

میلیون تومانی و حتی کلید خانه نیز بوده است.
ابراز کرد:  قم  تاکسیرانی شهرداری  بر  نظارت  و  مدیرعامل سازمان مدیریت 
جابه جایی مسافر و بار در سطح شهر طبق قانون بر عهده شهرداری بوده و ما 
بیشترین نظارت را برای ایمنی مسافر و بار اعمال می کنیم و نسبت به این امر 

حساسیت های زیادی داریم.

محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی »امیرعلی عموزاده
« را به سمت مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم منصوب کرد.

تجارب  شایستگی،  به  است: نظر  آمده  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیری  درحکم 
ارزشمند و روحیه انقلابی و دینی جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان »مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  قم« منصوب می شوید.امید واثق است که با استعانت 
از خداوند متعال و بهره گیری شایسته از ظرفیت های فرهنگی آن استان و با امعان نظر و 
توجه کامل به اهداف و شرح وظایف وزارت خانه و آن اداره کل، به صورت خاص نسبت 

به اقدامات ذیل اهتمام جدی به عمل آورید:
1- تدوین سند تحول و نقشه راه فرهنگی، هنری و رسانه ای استان با مشورت نخبگان 
فکری و فرهنگی با تکیه بر ظرفیت های گوناگون بومی در جهت تحقق عملیاتی منویات 
و تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی)مدظله العالی( در حوزه فرهنگ، هنر و رسانه 

در جغرافیای استانی
2- همکاری فرهنگی مستمر و ایجاد تعامل مناسب با نماینده محترم ولی فقیه 
و سایر  استاندار محترم  تقلید،  مراجع عظام  بیوت  ائمه محترم جمعه،  استان،  در 

دستگاه های دولتی و نهادهای انقلابی استان و تلاش برای هم افزایی مؤثر با ایشان
3- تقویت و حمایت جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی و حلقه های میانی، انجمن ها و 

مؤسسات و تشکل های مردمی و انقلابی فعال در عرصه فرهنگ، هنر و رسانه
4- گسترش اقدامات فرهنگی اثربخش و استعدادپروری و تقویت عناصر فرهنگی، 
هنری و رسانه ای در مناطق  کمتر برخوردار استان 5- تقویت جایگاه و وظیفه نظارتی 
اداره کل استان در صدور مجوزهای مختلف با رویکرد اعتلای فرهنگ ایرانی اسلامی 
و توجه به اقتضائات فرهنگی بومی استان 6- توجه و برنامه ریزی به منظور کادرسازی، 
کشف استعدادها و تربیت عناصر فرهنگی و هنری، انقلابی و مکتبی در استان با 
استفاده از ظرفیت های گوناگون آموزشی و تربیتی 7- ایجاد هماهنگی و هم افزایی 
مؤثر بین واحدهای استانی سازمان ها و نهادهای تابعه و وابسته وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در استان به عنوان ارشد این وزارت خانه در استان 8- برقراری ارتباط حسنه و 
صمیمی با اهالی فرهنگ، هنر و رسانه استان و تکریم ایشان 9- تقویت جایگاه اداره 
کل استان به عنوان دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی استان و پویا سازی دبیرخانه و 
تقویت هویت و کارایی حقیقی این شورا 10- رعایت اولویت های محتوایی در برنامه های 
مختلف شامل: تقویت روحیه عزت و خود باوری ملی، رشد فضائل اخلاقی، اقتصاد 
مقاومتی و تولید ملی، استحکام نهاد خانواده و افزایش جمعیت، امیدآفرینی و نشاط 
فردی و اجتماعی وتعظیم شعائر اسلامی 11- همکاری کامل با معاونت های تخصصی 
و بخش های ستادی وزارت خانه و تأمین و تحقق سیاست ها و برنامه های ابلاغی آنها 
12-رعایت دقیق و مستمر اصول دوازده¬گانه حاکم بر نقشه ملی پیشگیری و مقابله با  

فساد اداری و اقتصادی در دولت سیزدهم

از خداوند متعال خواستارم که با یاری همکاران خدوم آن اداره کل و مغتنم شمردن 
فرصت خدمت به مردم فرهنگ دوست آن دیار، تحت توجهات و حمایت حضرت 

بقیه الله الاعظم )عج( و رهبری حکیمانه امام خامنه ای )زیدعزه( موفق و مؤید باشید.«
گفتنی است پیش از این سید موسی حسینی کاشانی این مسئولیت را به عهده 
داشت. امیرعلی عموزاده_ پژوهشگر حوزه فرهنگ و مدرس دانشگاه _ متولد سال 
مقطع  در  امام خمینی)ره(  اندیشه  و  اسلامی  عرفان  رشته  آموخته  دانش   ،1353
کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات تهران، فارغ التحصیل 
دوره فیلمسازی از انجمن سینمای جوان ایران، دانشجوی رشته عرفان اسلامی در 
اندیشه امام خمینی )ره( در مقطع دکتری دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم )در حال 

تدوین رساله(  است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان از سال 1387 الی 1392، مدیرکل 
امور کتابخانه های عمومی استان سمنان، رییس سازمان فرهنگی-ورزشی شهرداری 
سمنان _ سال 1392، مدیر سازمان ملی جوانان استان سمنان، مشاور فرهنگی و 
دستیار فرهنگی اجتماعی استاندار، همچنین فعالیت در اداره کل فرهنگ و ارشاد 
ارشاد  اداره کل فرهنگ  اداری  تا کنون، مدیرگروه تحول  از سال 1393  استان قم 
اسلامی استان قم _ سال 1395 تاکنون، عضو شورای علمی بنیاد نخبگان از سوی 
دکتر ستاری معاونت علمی و فناور رییس جمهور، معاون توسعه و منابع انسانی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم_ سال 1399 الی 1400، معاون امور فرهنگی و رسانه 
اداره  کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  و عضویت در گروه تدوین سند بهره برداری 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از جمله سوابق وی است.
گفتنی است سید موسی حسینی کاشانی در معاونت امور استانهای وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی مشغول به کار شد.

با حکم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

عموزاده مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی استان قم شد

فتح  غرورآفرین  سالروز  چهلمین  با  همزمان   
خرمشهر، آیین عطرافشانی و غبارروبی مزار 60 شهید 
گلگون کفن عملیات پیروزمندانه بیت المقدس روز 

سه شنبه در گلزار شهیدان سوم خرداد قم برگزار شد. 
براساس این گزارش، در این آیین باشکوه، که اقشار 
مختلف مردم، مسئولان، نیروهای نظامی و انتظامی، 
مسئولان و خانواده معظم شهیدان حضور داشتند، یاد 

و خاطره شهدای عملیات آزادسازی خرمشهر گرامی 
داشته شد.

در این آیین پس از قرائت آیه هایی چند از کلام الله 
مجید و نواخته شدن سرود مقدس جمهوری اسلامی 
توسط گروه ارکستر سپاه علی بن ابیطالب )ع(، فرمانده 
بسیج کارمندان و کارخانجات سپاه قم طی سخنانی 
حماسه سوم خرداد را جلوه ای کم نظیر از ولایتمداری و 

شعور و شعف انقلابی توصیف کرد و افزود: ما آمده ایم 
با ولی فقیه و بزرگ پرچم دار نهضت اسلامی و همچنین 
شهیدان تجدید عهد و پیمان کنیم که حتی یک گام 

نیز از آرمان های خود بر نخواهیم گشت.
مسئول بسیج ادارات استان قم افزود: می خواهیم 
به شهیدان این پیام را برسانیم که همه ما در صحنه 

هستیم.

همزمان با چهلمین سالروز غرورآفرین فتح خرمشهر؛
مزار شهدای عملیات آزادسازی خرمشهر درقم عطرافشان شد

 شوک آبله میمون در میانه کرونا

طرح:محمدعلیرجبی

 معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: هرگونه 
خرید و فروش امتیاز طرح نهضت ملی مسکن و سایر طرح های حمایتی تامین 
مسکن و زارت راه و شهرسازی ازطریق ثبت نام کنندگان در طرح ها، مشاورین 
املاک، افراد راه های مختلف ممنوع بوده و می تواند منجر به ابطال ثبت نام اولیه 

وحذف ازطرح ها شود. 
داود طلوعی اظهار داشت: براساس دستورالعمل های ارسالی از سوی وزارت 
راه و شهرسازی هرگونه خرید یا فروش امتیاز واحدهای طرح نهضت ملی 

مسکن غیرقانونی است.
از  بررسی های میدانی و رصد فضای مجازی برخی  به  باتوجه  افزود:  وی 
شهروندان نسبت به خرید و فروش واحدهای نهضت ملی به استناد برگه تاییدیه 
سامانه سمن مبادرت می کنند که این کار مشکل های عدیده حقوقی را ایجاد 

خواهد کرد.
طلوعی گفت: اقدام به خرید و فروش این واحدها به صورت وکالتی فاقد 
وجاهت قانونی بوده و درصورت مشاهده، ضمن لغو امتیاز متقاضیان، از طریق 
مراجع قضایی با دفاتر ثبت اسناد و مشاورین املاک که در این کار مشارکت 

دارند، بنابر مقررات برخورد خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: داشتن یک برگه تاییدیه به هیچ وجه به معنی واجد 

شرایط بودن متقاضی و تحویل واحد به ایشان نیست.
وی اظهار داشت: به هم استانی های قمی توصیه می شود به هیچ وجه 
نسبت به خرید و فروش امتیاز واحدهای مسکن نهضت ملی اقدام نکنند چون 
خسارت احتمالی متوجه خریداران و فروشندگان خواهد بود و این اداره کل 

هیچ گونه مسئولیتی در این خصوص نخواهد داشت.

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم :

خرید و فروش امتیاز واحدهای مسکن نهضت ملی غیرقانونی است


